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روزنامه

سرپرست اداره پیش بینی اداره کل هواشناسی استان قم برای امروز وزش باد شدید همراه با گرد و 
غبار را پیش بینی کرد.

محمدرضا قاضی با اشاره به وضعیت آب و هوایی استان قم طی روزهای سه شنبه و چهارشنبه اظهار کرد: برای 
این روزها آسمان صاف تا کمی ابری خواهد بود.سرپرست اداره پیش بینی اداره کل هواشناسی استان قم با اعلام 
اینکه بیشترین درجه دما برای روز یکشنبه 38 درجه سانتی گراد بود افزود: بیشترین میزان دما برای روز دوشنبه به 
41 درجه سانتیگراد رسید.قاضی افزایش دما نسبت به دیروز را مورد توجه قرار داد و بیان کرد: بیشترین میزان دما 
برای روز سه شنبه 41 درجه سانتی گراد و برای روز چهارشنبه به 43 درجه سانتی گراد خواهد رسید. سرپرست اداره 
پیش بینی اداره کل هواشناسی استان قم با اعلام اینکه سرعت وزش باد در روز چهارشنبه کاهش پیدا خواهد کرد 

بیان کرد: وزش باد همراه با گرد و غبار همچنان ادامه خواهد داشت. قاضی جهت وزش باد در هر سه روز را شرقی 
اعلام و ابراز کرد: سرعت وزش باد امروز و فردا حداکثر به 70 متر بر ساعت و برای روز چهارشنبه به 55 کیلومتر بر 
ساعت خواهد رسید. وی افزایش چشمه های گرد و خاک را مورد توجه قرار داد و ابراز کرد: افزایش این چشمه ها 
طی دو سال اخیر موجب شده که اگر سرعت وزش باد 10 تا 12 متر بر ثانیه هم که باشد گرد و غبار را به همراه 
بیاورد. سرپرست اداره پیش بینی اداره کل هواشناسی استان قم یادآور شد: تا قبل از این موضوع در صورتی که جهت 
وزش باد غربی بود گرد و خاک نداشت اما افزایش این چشمه ها در دو سال گذشته موجب شده تا در صورتی که 
جهت وزش باد غربی هم باشد گرد و خاک را به همراه داشته باشد. قاضی در پایان سخنانش تاکید کرد: سالمندان، 
 ـریوی و ... در صورت عدم لزوم از حضور در مکان های عمومی و فضای باز خودداری کنند. خردسالان، بیماران قلبی 

اداره کل هواشناسی استان پیش بینی کرد:

باد و گرد وغبار همچنان مهمان قمی ها

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان: 

سایت همسریابی دولتی راه اندازی شد

رئیس پلیس آگاهی استان خبر داد:

دستگیری زنی به اتهام 
کلاهبرداری از 1500 نفر

25 میلیارد ریال کلاهبرداری از زائران عتبات عالیات

عضو شورای اسلامی شهر قم:

در راه اندازی سامانه اتوبوس تندرو 
کمی عجله شد

 در نامه ای خطاب به دادستان تهران مطرح شد:

سوال علی  مطهری 
درباره ممنوع الخبری 
رئیس  دولت اصلاحات

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

طرح ضیافت برای کنترل 
بازار قم اجرا می شود

با حضور استاندار قم آغاز شد:

طرح نشاط 
معنوی اوقاف 

در قم

علی مطهری در نامه ای خطاب به دادستان تهران از وی 
درباره ممنوع التصویری رییس جمهور اسبق سوال کرد...

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: طرح 
ضیافت برای کنترل بازار در ایام ماه مبارک رمضان در 

فروشگاه های زنجیره ای استان قم اجرا می شود.
و  جهاد  سازمان  برنامه های  تبیین  با  طلایی  محمدرضا 
کشاورزی استان قم برای تنظیم بازار در ماه مبارک رمضان، اظهار 
کرد: به منظور کنترل قیمت کالاهای مصرفی که نیاز ضروری 
برنامه ریزی  معاون  با  مردم محسوب می شود  چندین جلسه 

استاندار قم برگزار شده است که در این جلسات اجرای ...

عضو کمیسیون امور زیربنایی شورای اسلامی شهر قم گفت: فراهم سازی زیرساخت ها برای اجرای سامانه اتوبوس تندرو به 
زمان نیاز دارد، بنابراین اکنون که سامانه اتوبوس تندرو اجرا شده باید مورد حمایت قرار گیرد.

مصطفی سعادت طلب با اشاره به مزایای و معایب اجرای خطوط سامانه اتوبوس تندرو اظهار کرد: راه اندازی اتوبوس تندرو اقدامی است که 
می تواند در زمینه حمل و نقل عمومی موثر واقع شود. وی خاطرنشان کرد: راه اندازی اتوبوس تندرو باید با فضای شهری تطابق داشته و در 
فضای شهری این امکان موجود باشد. عضو کمیسیون امور زیربنایی شورای اسلامی شهر قم با اشاره به سامانه اتوبوس تندرو گفت: اتوبوس 

تندرو می تواند به طور موقت جایگزین قطار شهری باشد و شرایط اجرای آن در شهر قم نیاز به بررسی دارد...

رئیس پلیس آگاهي استان قم از دستگیري زنی به اتهام کلاهبرداري 25 میلیارد ریالي از زائران عتبات عالیات با شگرد 
اعزام به مبلغ پایین تر از قیمت واقعي خبر داد. 

سرهنگ مهدي قدمي در تشریح این خبر افزود: با اعلام شکایت یکي از شهروندان مبني بر کلاهبرداري فردي، از متقاضیان اعزام به عتبات 
عالیات با شیوه ثبت نام با مبلغي پایین تر از قیمت سازمان حج و زیارت، موضوع در دستور کار تیم مجربي از ماموران پلیس آگاهي استان قرار 
گرفت .  وي ادامه داد:با بررسي هاي به عمل آمده مشخص شد خانمي از سال 1389 تا کنون در زمینه اعزام تورهاي زیارتي و سیاحتي در 
یکي از استان هاي همجوار با قیمتي کمتر از قیمت واقعي سازمان حج و زیارت فعالیت داشته و تعدادي از هموطنان را نیز اعزام و با این روش 

متقلبانه اعتماد متقاضیان بیشتري را جلب کرده است...
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انتقاد ترکان از پست گرفتن »مجاهدان شنبه«

همزمان با ماه مبارک رمضان انجام می شود؛

توزیع روزانه ۴ هزار افطاری در حرم مطهر
2

2

87

سرمقاله: وحید شایسته نیک

امروزه مسائل کلان مدیریت 
علمی،  نگاه  نیازمند  شهری 
به  است،  فرهنگی  و  تحقیقاتی 
همین دلیل مدیریت شهری باید 
دانش محور  مدیریت  سمت  به 
موضوعی  این  باشد.  درحرکت 
است که همگان بر آن اذعان دارند 

و برای توسعه و ...

ضرورت حضور مدیران نخبه 
در شهرداری قم
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اعدام بابک زنجانی مشکلی را حل نمی کند
حجت الاسلام مصطفی پورمحمدی:

 آیا با اعدام یا مجازات حبس ابد وجوه رفته زنده می شود! اکنون مساله اساسی 
در پرونده بابک زنجانی بازگشت حدود شش هزار میلیارد وجوه رفته به کشور است

2

مناقصه گزار: شرکت مخابرات استان قم 
موضوع مناقصه دو مرحله ای: سرویس و نگهداری تاسیسات الکتریکی مکانیکی 

برودتی و حرارتی مراکز مخابراتی سطح استان 
مهلت خرید اسناد: از تاریخ انتشار آگهی تا پایان وقت  اداری روز چهارشنبه 

مورخ 94/4/3
مهلت تحویل اسناد: تا پایان وقت اداری روز یکشنبه مورخ 94/4/14

مبلغ سپرده شرکت در مناقصه: 144/000/000 ریال
تاریخ بازگشایی پاکتهای الف وب  و ج: راس ساعت 10 صبح روز سه شنبه 

مورخ 94/4/16
طریقه تهیه اسناد مناقصه:

روش اول : واریز مبلغ 50/000 ریال به حساب جام شماره 1343343331 نزد 
بانک ملت مرکزی قم و ارائه اصل فیش آن در ساعات اداری به دبیرخانه این شرکت 

واقع در بلوار 15 خرداد، نرسیده به فلکه شهید محلاتی ، طبقه اول – اتاق 112
روش دوم: ارسال فیش واریز وجه فوق به همراه برگ درخواست به نمابر شماره 
37231000 که در این صورت اسناد به آدرس ذکر شده در برگ درخواست پست 

پیشتاز خواهد شد.
www.tcq.ir :روش سوم: مراجعه به سایت اینترنتی

محل تحویل اسناد: دبیرخانه این شرک به آدرس فوق می باشد.
متقاضیان واجد شرایط می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 
37234555 ) واحد قراردادها( و 37230984 ) واحد تاسیسات( تماس حاصل و یا 
به آدرس اینترنتی ذیل مراجعه فرمایند.بدیهی است این شرکت در رد یا قبول یک یا 

کلیه پیشنهادات مختار است.

شرکت مخابرات استان قم 

شرکت مخابرات استان قم

آگهی مناقصه عمومی شماره 80۴ ق 9۴ )نوبت اول(

EMIL:TADAROKAT@QOM-TELECOM.IR
WWW. icq. ir
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سرمقاله

اخبار
آیت الله مقتدایی:

مبلغان و مفسران در منابر 
به نیازهای روز مردم پاسخ دهند

دبیر شورای عالی حوزه های علمیه با اشاره به پیش رو بودن ماه مبارک 
رمضان، خطاب به مبلغان و مفسران قرآن کریم گفت: باید در تبلیغ دین به 

گونه ای سخن بگویید که به نیازهای روز مردم پاسخ لازم ارائه شود.
آیت الله مرتضی مقتدایی یکشنبه شب در نشست مفسران و اساتید برتر حوزه که در 
دارالقرآن علامه طباطبایی برگزار شد با اشاره به فرارسیدن ماه مبارک رمضان بیان کرد: 
یکی از امتیازهای ماه مبارک رمضان این است که نفس های میهمانان این ماه نیز تسبیح 
خداوند است و حتی خواب روزه داران نیز عبادت به شمار می رود. وی با اشاره به اینکه 
امیدواریم توفیق و لیاقت حضور در ضیافت الله را داشته باشیم بیان کرد: ماه مبارک رمضان، 
ماه نزول قرآن بر پیامبر گرامی اسلام)ص( و همچنین نزول دیگر کتب آسمانی است.دبیر 
شورای عالی حوزه های علمیه با اشاره به اینکه قرآن کریم هدایت کننده انسان ها از ظلمت 
به نور است بیان کرد: قرآن کریم به قدری جامع است که موجب دگرگونی افراد می شود.

وی با بیان اینکه قرآن کریم به نیازهای بشر تا قیامت پاسخ داده است بیان کرد: اسلام، 
آخرین دین و قرآن کریم آخرین کتاب آسمانی است. آیت الله مقتدایی با اشاره به اینکه 
جامعیت قرآن کریم به گونه ای است که همواره از علوم روز زمان خود جلوتر بوده است بیان 
کرد: برای اساتیدی که در ماه مبارک رمضان، توفیق فعالیت تبلیغی در مسیر تفسیر قرآن 
حاصل شده است لازم است این فرصت ارزشمند را ارج نهند.وی خطاب به اساتید عالی 
تفسیر قرآن کریم اظهار کرد: نباید در برنامه های خود به تفسیر اکتفا کرد و باید احکام نیز 
برای مردم تبیین شود.دبیر شورای عالی حوزه های علمیه با بیان اینکه باید در تبلیغ دین به 
گونه ای سخن بگویید که به نیازهای روز مردم پاسخ لازم ارائه شود یادآور شد: امیدواریم که 

این طرح در ارزیابی پایان ماه مبارک رمضان با موفقیت و اقبال مردم همراه شود.

آیت الله فاضل لنکرانی:

تولید سلاح های کشتار جمعی از نظر اسلام 
مصداق واضح فساد و حرام است

رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( با اشاره به اینکه اصل حرمت فساد است 
در آیه 205 سوره بقره آمده است، گفت: ما از همین بحث برای حرمت تولید 
سلاح های کشتار جمعی استفاده می کنیم؛ چرا که از مصادیق واضح فساد است.

و  علما  اروپایی  اتحادیه  اجلاس  در چهارمین  لنکرانی  فاضل  آیت الله محمدجواد 
تئولوگ های شیعه با تأکید بر اینکه برای فهم عمیق تر باید نگاهی مجدد به دین داشته 
باشیم افزود: یکی از تحریف های بدخواهان این است که اسلام با شمشیر رشد کرده است، 
در حالی  که مسئله دعوت به سوی آموزه های دینی و تبیین و روشنگری قبل از مسئله 
جهاد مطرح است. رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( در بخش دیگری از سخنانش افزود: اگر 
بخواهیم محکمات اسلام و قرآن را شمارش کنیم یکی از آنها اصل رحمت است؛ چنانکه 
فرمود: کتب علی نفسه الرحمة. بعد از عبور از این مرحله در مکتب اهل بیت)ع( قاعده ای 
داریم به نام قاعده الزام که نیازمند تحقیق و پژوهش های فقهی گسترده و معرّفی و تبیین 
است. وی ادامه داد: قاعده الزام در پاسخ به این پرسش مسلمانانی است که می گویند اسلام 
برای ارتباط ما با غیرمسلمانان چه فکری کرده است؟ لکل قوم نکاح« یکی از مصادیق قاعده 
الزام است. درست است که در فقه ما خرید خمر حرام است و خدا بایع و مشتری را لعنت 
کرده است ولی در مقابل کسی که این کار را بر اساس دین محرّف خودش حلال می داند 
اگر بیاید و مثلاً خانه ای از شما با همان پول خمر، بخرد همه فقها اجازه داده اند و این از 
مصادیق قاعده الزام است.استاد درس خارج فقه و اصول حوزه علمیه قم گفت: از جمله 
اصول دیگری که باید مطرح و معرفی شود، اصل حرمت فساد است که قرآن کریم در آیه 
205 سوره بقره می فرماید »واَللهُّ لاَ یحُِبُّ الفَسَادَ؛ و خداوند تباهکاری را دوست ندارد.« ما 
از همین بحث برای حرمت تولید سلاح های کشتار جمعی استفاده می کنیم؛ چرا که از 
مصادیق واضح فساد است. آیت الله فاضل لنکرانی افزود: ما باید این اصول را شفاف تر به 
مراکز علمی دنیا منتقل کنیم و یکی از وظایف ما و شما همین ارتباط با مراکز علمی است.

از سوی معاون فرهنگی حرم مطهر حضرت معصومه )س( اعلام شد

اجرای ویژه برنامه های فرهنگی 
همزمان با ماه رمضان در حرم مطهر 

معاون فرهنگی حرم مطهر حضرت معصومه )س( برنامه های فرهنگی حرم 
مطهر حضرت معصومه )س( را در ماه مبارک رمضان تشریح کرد.

حجت الاسلام مهدی احمدی ظهر دیروز در جمع خبرنگاران با اشاره به برنامه های حرم 
مطهر حضرت معصومه )س( در ماه مبارک رمضان اظهار کرد: دعای سحر و پیش از اذان 
صبح شبستان امام خمینی به صورت مستقیم از شبکه نور پخش خواهد شد. وی افزود: مانند 
سال های گذشته سخنرانی پیش از ظهر و سخنرانی پس از افطار مانند سال های گذشته 
در حرم مطهر حضرت معصومه )س( برگزار می شود. معاون فرهنگی حرم مطهر حضرت 
معصومه )س( با اشاره به برنامه های احکام این آستان گفت: در 15 روز نخست ماه مبارک 
رمضان برنامه های احکام و در 15 روز دوم نیز برنامه زمزمه معرفت در قالب پرسش و پاسخ 
اجرا خواهد شد. حجت الاسلام احمدی تصریح کرد: برنامه های حرم مطهر حضرت معصومه 
یک ساعت پیش از اذان ظهر آغاز شده و تا ساعت 16 ادامه پیدا می کند که برنامه ترتیل 
قرآن کریم به صورت مستقیم از شبکه های نور، کوثر و شبکه سه سیما پخش می شود. وی با 
اشاره به برنامه های ویژه حرم مطهر حضرت معصومه )س( در ماه مبارک رمضان گفت: برنامه 
ترتیل خوانی ویژه بانوان در شبستان نجمه خاتون از ساعت 11 صبح با بیان احکام و نکات 
تفسیری برگزار می شود. معاون فرهنگی حرم مطهر حضرت معصومه )س( خاطرنشان کرد: 
برنامه ترتیل خوانی ویژه نوجوانان هر روز به مدت یک ساعت از ساعت 11 در شبستان امام 
خمینی اجرا می شود که در 30 دقیقه نخست برنامه آموزش احکام نماز و در 30 دقیقه دوم 
ترتیل قرآن کریم اجرا می شود. حجت الاسلام احمدی با اشاره به اجرای برنامه ضیافت قرآنی 
در بوستان نجمه خاتون گفت: این برنامه از ساعت 10 تا 12 شب با جنگ قرآنی، قرائت زیارت 

حضرت معصومه )س( و غرفه کودک و نوجوان همراه است.

اخبار
استاندار قم:

طرح جامع روشنایي قم 
تدوین و اجرایي شود

استاندار قم بر مدیریت واحد و دقیق علمي در مسئله  تولید و توزیع نیروي برق 
تاکید و خاطرنشان کرد: طرح جامع روشنایي قم بایستي تدوین و اجرایي شود.

حجت الاسلام والمسلمین صالحي منش صبح دیروز ضمن بازدید از بخش هاي مختلف 
شرکت توزیع نیروي برق استان قم، در جریان روند خدمت رساني به مردم قرار گرفت.

استاندار قم با اشاره به افزایش دماي هوا و آغاز زود هنگام فصل گرما در قم، بر ضرورت 
صرفه جویي در مصرف برق تاکید کرد و گفت: همه  نهادهاي دولتي و مردم قم باید با صرفه 

جویي، شرکت برق را در تامین برق و جلوگیري از قطع آن یاري کنند.
وي نقش آموزش را در کاهش مصرف بسیار مهم برشمرد و تصریح کرد: شرکت برق 
باید با همکاري صدا و سیماي مرکز قم و دیگر نهادهاي فرهنگي نسبت به آموزش فرهنگ 

صحیح مصرف مردم را آگاه کنند.
باید از افزایش مهاجرت به قم جلوگیری شود

نماینده عالي دولت در استان بر مدیریت واحد و دقیق علمي در مسئله  تولید و توزیع 
نیروي برق تاکید و خاطرنشان کرد: طرح جامع روشنایي قم بایستي تدوین و اجرایي شود.

حجت الاسلام والمسلمین صالحي منش در بخش دیگري از سخنان خود مهاجرت 
به قم را از مشکلات استان برشمرد و با اشاره به تاثیر آن در مصرف انرژي افزود: همه  
مسئولین باید با در نظر داشتن سند آمایش استان از افزایش جمعیت مهاجر در استان 
قم جلوگیري نمایند. استاندار قم همچنین بر استفاده از انرژي هاي پاک از جمله انرژي 
خورشید  و نیروگاه هاي CHP در تولید برق قم تاکید کرد و خواستار اهتمام مسئولین 

شرکت برق به این مهم شد.

معاون بازرگانی داخلی سازمان صنعت، معدن و تجارت استان:

قیمت زولبیا و بامیه در قم 
نسبت به سال گذشته تغییر نکرده است

معاون بازرگانی داخلی سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم عنوان کرد: 
قیمت زولبیا و بامیه در قم نسبت به سال گذشته تغییر قیمتی ندارد.

امیر محمدی چهر با اشاره به تعیین نرخ زولبیا و بامیه در ماه مبارک رمضان امسال 
گفت: این شیرینی در سال جاری همانند سال قبل عرضه خواهد شد.

معاون بازرگانی داخلی سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم افزود: قیمت زولبیا و 
بامیه در قم نسبت به سال قبل تغییر قیمتی ندارد.

وی ادامه داد: در سال گذشته قیمت هر کیلو زولبیا و بامیه درجه یک 8000 تومان 
تعیین شده بود ضمن اینکه قیمت این شیرینی در درجه 2 نیز 7500 تومان و درجه 3 نیز 

7000 تومان مصوب شده بود که امسال نیز به همان روال سال گذشته عرضه می شود.
معاون بازرگانی داخلی سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم خاطرنشان کرد: 
شهروندان در صورت مشاهده تخلف با شماره 124 تماس بگیرند هرچند امسال نیز همانند 
سالهای قبل اکیپی از بازرسان ناظر در سطح بازار بر قیمت محصولات در ماه مبارک رمضان 

نظارت خواهند داشت.

در بازدید از شهرک صنعتی شکوهیه مطرح شد

رایزنی برای حل مشکل سرمایه  در گردش 
واحدهای صنعتی قم

شرکت  مدیرعامل  و  اسلامی  شورای  مجلس  در  قم  مرد  نمایندگان 
شهرک های صنعتی استان با حضور در شهرک صنعتی شکوهیه از سه واحد 

صنعتی بازدید کردند.
حجت الاسلام والمسلمین محمدرضا آشتیانی و احمد امیرآبادی به همراه امیرهوشنگ 
طیبی نژاد مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم، رئیس سازمان صنعت، معدن و 
تجارت استان و مدیر بانک صنعت و معدن قم از سه واحد صنعتی آفاق روشن، لوله قائم و 

واحد صنعتی تولید قطعات سبک موتور بازدید کردند.
آشتیانی نماینده مردم قم مجلس در حاشیه این بازدیدها با تاکید بر دیدار دوره ای با 
تولید کنندگان استان گفت: به دنبال آن هستیم تا در زمان های مناسب در گفت وگوهای 
حضوری ضمن شنیدن مشکلات صنعتگران از ظرفیت موجود در مجلس و دیدار با وزرا و 

سایر مسئولان کشوری در راستای رفع نیازهای موجود استفاده کنیم.
وی افزود: از اینکه می بینیم در این شرایط واحدهای صنعتی تولید می کنند خوشحال 
می شویم و مسئولان و مردم باید با بهره گیری از فرهنگ استفاده از کالای داخلی به کمک 

تولید بیایند تا تولید کنندگان ما تقویت شوند.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: این موضوع خواست رهبر 

انقلاب است که از درون قوی شویم تا نیازمان روز به روز به خارج کمتر شود.
احمد امیرآبادی دیگر نماینده مردم قم در مجلس نیز طی سخنانی اظهار کرد: در سطح 
شهرک های صنعتی قم واحدهای صنعتی فعال و خوبی داریم که در کشور نمونه هستند.

وی افزود: در بازدید صورت گرفته محصولاتی را مشاهده کردیم که در صورت به 
کارگیری در بخش روشنایی، تاثیر زیادی در صرفه جویی انرژی در کشور خواهیم داشت و 
لازم است شهرداری ها و شرکت های توزیع برق استانی به کمک واحدهای صنعتی بیایند.

امیرآبادی تصریح کرد: از دیگر مشکلات واحدهای صنعتی سرمایه در گردش است که 
مقرر شد موضوع با مسئولان صندوق توسعه ملی مطرح شده تا مشکلات برطرف شود.

همزمان با ماه مبارک رمضان انجام می شود؛

توزیع روزانه 4 هزار افطاری در حرم مطهر
معاون اجرایی آستان مقدس حضرت معصومه)س( گفت: از شب اول ماه 
مبارک رمضان تا پایان این ماه روزانه 4 هزار افطاری ساده در صحن صاحب 

الزمان)عج( توزیع می شود .
محمد جواد جهانگیرزاده قبل از ظهر دوشنبه در نشست خبری تشریح برنامه های 
آستان مقدس حضرت معصومه)س( در ماه رمضان با اشاره به فضیلت های ماه مبارک 
رمضان، اظهار کرد: از ابتدای سال 94 به منظور برنامه ریزی برنامه های حرم مطهر حضرت 
معصومه)س( ستاد آیین های فاطمی تشکیل شد که هدف این ستاد نظام دهی، ایجاد 
انسجام و افزایش توانمندی در کلیه مدیریت ها و معاونت های آستان مقدس حضرت 

معصومه)س( است.
وی ادامه داد: خلاقیت به منظور ارتقای خدمت، تکریم زائران، افزایش انگیزه و جلب 
مشارکت زائران در اجرای بهینه مراسم، ایجاد تعامل موثر و سازنده با نهادها و مراکز خارج 

از استان از برنامه های این ستاد است.  
معاون اجرایی آستان مقدس حضرت معصومه)س( افزود: به منظور بهره گیری از توان 
خرد جمعی، چهار کمیته اجرایی، فرهنگی، پشتیبانی و اطلاع رسانی و کمیته نظارت و 

ارزیابی توسط ستاد اجرایی حرم مطهر حضرت معصومه)س( تشکیل شده است.
توزیع سه هزار و 500 فیش غذا

جهانگیرزاده با اشاره به برنامه افطار توسط حرم مطهر حضرت معصومه)س( در 
ماه رمضان، اظهار داشت: از شب اول ماه مبارک رمضان تا پایان این ماه روزانه 4 هزار 
افطاری ساده در صحن صاحب الزمان)عج( توزیع می شود که زائران مهمان سفره حضرت 

معصومه)س( هستند و مردم نیز می توانند در توزیع افطاری مشارکت کنند.
معاون اجرایی آستان مقدس حضرت معصومه)س( گفت: فیش سه هزار و 500 وعده 
افطاری بین اقشار مختلف توزیع شده که این افراد در مهمان سرای حضرت اطعام می شوند، 

کلیه جایگاه های مراسم ترتیل و ... آماده شده است.
تشریح برنامه های حرم مطهر حضرت معصومه)س( در شب های قدر

جهانگیرزاده با اشاره به برنامه های حرم مطهر حضرت معصومه)س(  شب های قدر 
یادآور شد: مراسم نوزدهم ماه مبارک رمضان با سخنرانی حجت الاسلام میرباقری و 
دعاخوانی و مرثیه سرایی میرداماد، و مراسم شب بیست و یکم با سخنرانی آیت الله سید 
احمد خاتمی و مداحی حیدرزاده و مراسم شب بیست و سوم با سخنرانی حجت الاسلام 

رفیعی و دعاخوانی حسینی نژاد برگزار می شود. 
وی افزود: در مراسم شب های قدر، رواق های شهید مطهری، طباطبایی، شبستان امام 

خمینی)ره( و صحن صاحب الزمان ویژه برادران است.
معاون اجرایی آستان مقدس حضرت معصومه)س( با اشاره به اینکه صحن امام رضا)ع(، 
رواق ها و صحن مسجد اعظم، بالکن های شبستان امام خمینی)ره( وشبستان نرجس 
خاتون ویژه خواهران است، ادامه داد: صحن جواد الائمه)ع(، صحن فاطمی، میدان آستانه و 

خیابان های اطراف ویژه خانواده ها است.
ایام ماه مبارک رمضان برای ورود به حرم مطهر حضرت  جهانگیرزاده گفت: در 
معصومه)س( درب های 3، 6، 9، 10 و 17 ویژه برادران و درب های 2 و 7 ویژه خواهران 

است و درب های 22 و 24 هم برای برادران و هم خواهران پیش بینی شده است.

مراسم بزرگداشت حماسه انتخابات 24 خرداد سال 92 و انتخاب حجت الاسلام 
والمسلمین دکتر حسن روحانی به عنوان رییس جمهور اسلامی ایران با حضور 
اقشار مختلف مردم در سالن همایش های بین المللی دفتر تبلیغات اسلامی حوزه 

علمیه قم، برگزار شد.
در این مراسم حجج اسلام محمد صادق صالحی منش استاندار قم، سید جعفر میرعظیمی 
از مدرسان درس خارج حوزه علمیه قم، علی بنایی معاون سیاسی استانداری، فرماندار، شهردار 
، رییس شورای اسلامی شهر قم و برخی مدیران کل ادارات استان، احزاب و گروه های 

سیاسی حضور داشتند.
این آیین که به همت اعضای دفتر همراهان دکتر روحانی در قم ترتیب داده شد، حجت 
الاسلام والمسلمین مصطفی پورمحمدی وزیر دادگستری و استاندار قم نیز سخنرانی کردند.

سخنرانی یک استاد دانشگاه به نمایندگی از جامعه دانشگاهیان و یک جوان کارشناس 
ارشد تربیت بدنی به نمایندگی از نسل جوان و ورزشکاران و اجرای گروه سرود رهپویان ولایت 

از دیگر برنامه های این مراسم بود..
در این مراسم از طیف های مختلف سیاسی اعم از اصولگرا، اصلاح طلب و برخی مسوولان 

ارشد استان قم حضور داشتند.
دکتر محمد رضایی استاد دانشگاه های قم دراین آیین به نمایندگی از جامعه علمی و 
دانشگاهی پشت تریبون قرار گرفت و در میانه سخنان وی، میکرفون برای چند دقیقه ای 

قطع شد.
وی طی سخنانی گفت: امروز فضای آرامش و همراه با اعتمادی بر دانشگاه های کشور 
حاکم شده و رییس جمهوری و هیات دولت نیز از نظرات دانشگاهیان استفاده می کنند.وی 
اعتدال را از پایه های تمدن اسلامی برشمرد و گفت: یکی از مهمترین عوامل شکل گیری 
تمدن اسلامی مدارا و زندگی مسالمت آمیز است ، باید به آراء و افکار هم احترام بگذاریم و در 

فضای صمیمی همدیگر را نقد و از پرخاشگری پرهیز نماییم.
این استاد دانشگاه یادآورشد: نباید به گونه ای برخورد کنیم که افرادی را از دایره خودی 
کنار بزنیم، مدیران و مسوولان ما زحمت می کشند به آنها کمک کنیم، مهربانانه آنان را نقد 
و با جو صمیمی در دانشگاه ها با هم رفتار کنیم تا پایه های تمدن اسلامی را رقم زنیم. وی از 

وجود 32 مرکز آموزش عالی و 80 هزار دانشجو در قم خبر داد.
 محمد جلیلی نماینده اقشار جوان و ورزشکاران نیز طی سخنانی در این مراسم گفت: اگر 
به جوانان در حوزه های مختلف بها داده شود، تحولات مهمی رخ خواهد داد و این تحول و 
افتخار آفرینی را در حوزه ورزش شاهدیم و امید است به جوانان بیشر میدان داده شود. وی 

گفت: در دولت تدبیر و امید نوعی آرامش روانی در فضای جامعه حاکم شده است.
مجری برنامه در این مراسم باخطاب قرار دادن شهردار قم به عنوان پرفسور، گفت: 
از مسوولان استان قم، شورای اسلامی شهر، استاندار و دکتر لاریجانی نماینده مردم قم 
درمجلس به خاطر زمینه سازی برای حضور پرفسور سقائیان نژاد جهت خدمت در شهر قم 

تقدیر می کنم.
حجت الاسلام والمسلمین مصطفی پورمحمدی وزیر دادگستری در بخشی از سخنان 
خود نیز از شهردار قم به عنوان فردی توانمند در عرصه استانی و ملی یاد کرد و از مسوولان 

به خاطر حضور وی در قم تقدیر نمود.
 حجت الاسلام والمسلمین مصطفی پورمحمدی همچنین درقسمت دیگری از سخنان 
خود گفت، بهتر است سخن خود را کوتاه کنم چون جناب آقای بنایی ساعت خود را به نشانه 

اتمام وقت به من نشان می دهد.
در طول برنامه، گزارشی از سفر رییس جمهور به شهر مقدس قم و سخنرانی در حرم 
مطهر حضرت فاطمه معصومه )س( و دیدار ایشان با مراجع عظام تقلید و سخنان رهبر معظم 

انقلاب پیرامون دولت پخش می شد.

معاون سیاسی امنیتی استانداری قم 
گفت: باید روابط عمومی ها پیشگام و 
اثرگذار باشند تا کار سازمانها به خوبی 

انجام شود.
بنایی  علی  والمسلمین  الاسلام  حجت 
روز دوشنبه در ششمین شورای هم اندیشی 
مدیران روابط عمومی دانشگاه ها، موسسات 
آموزش عالی و مراکز پژوهشی استان قم در 
استانداری قم، با بیان اینکه قم یک شهر علم 
بنیان است، بر ضرورت معرفی و شناسایی 
استان قم به عنوان مرکز و معدن علمی کشور 
اذهان  در  باید  امر  این  کرد:  اظهار  و  تاکید 
عمومی تبیین شود و نهادینه شدن این مساله 
رفتار فرهنگی شهر را نیز دچار تغییر می کند 

و در ارتقای فرهنگی جامعه موثر است.
وی با بیان اینکه به عنوان یک طلبه افتخار ما این است 
که قم شهر علم و اجتهاد است، گفت: با وجود حوزه های 
علمیه و مراکز علمی و دانشگاهی مختلف در استان قم باید 
نرخ علم کشور در این استان تعیین شود و با تولید آثار علمی 
و پژوهشی در زمینه تولید علم در کشور پیشرو و الگو باشیم 

و قم به عنوان شهر علم باید در کشور سرآمد باشد.
بنایی در ادامه، بر حفظ هویت و جایگاه این شورای 
تخصصی تاکید و خاطرنشان کرد: کار شما یک کار صنفی 
است و این جمع اتاق فکر روابط عمومی های استان می 
تواند باشد و با تکیه بر توانمندی ها و ظرفیت های خود، باید 

روحیه شادابی و نشاط را در خود تقویت کنید.
وی با بیان اینکه روابط عمومی های عضو این شورا 
مرتبط با مراکز علمی و پژوهشی استان هستند، تاکید کرد: 

هم افزایی و هم اندیشی کار بسیار مثبت و خوبی است.
وی تصریح کرد: این شورا با همفکری و هم افزایی 
از اکنون باید برای سال تحصیلی جدید در مهر ماه سال 
جاری برنامه ریزی کند و با تعامل و مشارکت با یکدیگر 
از ظرفیت های گوناگون مراکز علمی استان برای رشد و 
بالندگی علمی قم بهره ببرند و با انجام کار جمعی می 
توانید در استان اثرگذار و الگویی برای سایر استان های 

کشور باشید.
معاون سیاسی امنیتی استانداری قم بر ارتباط و دیدار 

اعضای این شورا با مراجع تقلید و علما تاکید 
کرد و گفت: باید از فضای معنوی قم بهره ببرید 
و با ارتباط با مراجع تقلید و علما ضمن کسب 
معنویت و استفاده از رهنمودهای ایشان؛ این 
امر نشاندهنده پیوند مراکز علمی و دانشگاهی 
با روحانیت است که پیام مثبتی را به همراه 
دارد؛ همچنین شایسته است تا دانشجویان 
و کارکنان مراکز علمی و دانشگاهی استان 
استادان بزرگ حوزه علمیه  از درس اخلاق 
همچون آیت الله عبدالله جوادی آملی بهره 

ببرند.
های  عمومی  روابط  شورای  مقام  قائم 
دستگاه های اجرایی استان قم خاطرنشان کرد: 
کار شما به عنوان یک نماد مثبت می تواند برای 
روابط عمومی های سایر دستگاه های استان و حتی کشور 

یک الگو باشد.
عمومی  روابط  مدیران  اندیشی  هم  ششمین شورای 
دانشگاه ها، موسسات آموزش عالی و مراکز پژوهشی استان 
قم در دفتر معاونت سیاسی – اجتماعی استانداری قم برگزار 
شد. در این جلسه مدیران روابط عمومی های دانشگاه ها، 
موسسات آموزش عالی و مراکز پژوهشی استان قم با یکدیگر 
به تبادل نظر و تجربه پرداختند و دستورالعمل پیشنهادی 
ها،  دانشگاه  عمومی  روابط  مدیران  اندیشی  هم  شورای 
موسسات آموزش عالی و مراکز پژوهشی استان قم در 9 ماده 

به تصویب اعضا رسید. 

کشاورزی  جهاد  سازمان  رئیس 
برای  ضیافت  طرح  گفت:  قم  استان 
کنترل بازار در ایام ماه مبارک رمضان در 
فروشگاه های زنجیره ای استان قم اجرا 

می شود.
برنامه های  تبیین  با  طلایی  محمدرضا 
برای  قم  استان  کشاورزی  و  جهاد  سازمان 
تنظیم بازار در ماه مبارک رمضان، اظهار کرد: 
به منظور کنترل قیمت کالاهای مصرفی که 
نیاز ضروری مردم محسوب می شود  چندین 
قم  استاندار  برنامه ریزی  معاون  با  جلسه 
برگزار شده است که در این جلسات اجرای 
چند طرح گوناگون پیشنهاد شد که برپایی 

نمایشگاه ضیافت از آن جمله بود.
وی با تاکید بر اینکه نمایشگاه ضیافت برای مصرف اقلام 
مورد نیاز در ماه مبارک رمضان شاید برگزار نشود، تصریح 
کرد: در صورتی که این نمایشگاه برپا نشود برای کنترل و 

تنظیم بازار در این ایام برنامه دیگری خواهیم داشت.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم با اشاره به وظایف 
سازمان جهاد کشاورزی و سازمان صنعت، معدن و تجارت در 
راستای کنترل و نظارت بر اقلام مورد نیاز مردم در زمان های 
خاصی مانند عید نوروز و ماه مبارک رمضان افزود: در صورتی 
که نمایشگاه متمرکز برای عرضه اقلام مورد نیاز مردم برپا 

نشود طرح ضیافت در فروشگاه های بزرگ و زنجیره ای اجرا 
می شود.

وی با تاکید به نحوه اجرای این طرح را در فروشگاه های 
بزرگ و زنجیره ای گفت: در این فروشگاه ها محصولاتی مانند 
شکر، برنج، خرما، مرغ و تخم مرغ که از اقلام پر مصرف ماه 
رمضان محسوب می شود، 20 درصد زیر قیمت مقطوع 

عرضه خواهد شد.
داد:  ادامه  قم  استان  جهادکشاورزی  سازمان  رئیس 
سهمیه تمام اقلام مورد نیاز مردم به جز روغن در ماه 
مبارک رمضان از سوی شرکت تخصصی بازرگانی دولتی 

کشور اعلام خواهد شد.
وی با بیان اینکه از میان اقلام مورد نیاز 
روغن  فقط سهمیه  رمضان،  مبارک  ماه  در 
اعلام نشده است، تصریح کرد: تلاش می شود 
سهمیه این کالا نیز به زودی اعلام شود تا همه 
شهروندان ساکن مناطق گوناگون بتوانند از 

مزایای این طرح بهره ببرند.
توزیع مرغ منجمد در ماه مبارک رمضان 
طلایی در بخش دیگری از سخنان خویش 
به وضعیت بازار مرغ گرم در روزهای منتهی به 
ماه مبارک رمضان خبر داد و بیان کرد: در چند 
ماه نخست سال جاری قیمت مرغ در نوسان 
بوده و در بالاترین رده قیمت قرار گرفته بود اما 
با توجه به جوجه ریزی که در 45 روز گذشته 
صورت گرفته است، قیمت مرغ از کیلویی 5 هزار و 900 

تومان تا 6 هزار و 300 تومان متغیر بوده است.
این مقام مسئول با تاکید بر اینکه قیمت مرغ برای 
مصرف کنندگان در وضعیت مطلوبی قرار دارد، خاطرنشان 
کرد: فروش گوشت مرغ گرم زیر 6 هزار و 800 تومان برای 
تولید کننده ضرر است اما با این وجود مرغ منجمد در طرح 
ضیافت با قیمت هر کیلو 5 هزار و 100 تومان عرضه می شود 
تا در صورتی که قیمت مرغ گرم بالا رفت مردم از مرغ 

منجمد استفاده کنند.

با حضور وزیر دادگستری:

 بزرگداشت حماسه 24خرداد ماه در قم برگزار شد

معاون سیاسی امنیتی استاندار قم:

دانشجویان و کارکنان مراکز علمی از درس اخلاق بزرگان حوزه بهره ببرند

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

طرح ضیافت برای کنترل بازار قم اجرا می شود

زیربنایی  امور  کمیسیون  رئیس 
گفت:  قم  شهر  اسلامی  شورای 
فراهم سازی زیرساخت ها برای اجرای 
سامانه اتوبوس تندرو به زمان نیاز دارد، 
بنابراین اکنون که سامانه اتوبوس تندرو 
اجرا شده باید مورد حمایت قرار گیرد.

مصطفی سعادت طلب با اشاره به مزایای 
اتوبوس  سامانه  خطوط  اجرای  معایب  و 
تندرو اظهار کرد: راه اندازی اتوبوس تندرو 
اقدامی است که می تواند در زمینه حمل و 
نقل عمومی موثر واقع شود. وی خاطرنشان 
کرد: راه اندازی اتوبوس تندرو باید با فضای 
شهری تطابق داشته و در فضای شهری این 
امکان موجود باشد. عضو کمیسیون امور 
زیربنایی شورای اسلامی شهر قم با اشاره 

به سامانه اتوبوس تندرو گفت: اتوبوس تندرو 
می تواند به طور موقت جایگزین قطار شهری 
باشد و شرایط اجرای آن در شهر قم نیاز به 

بررسی دارد. 
وی با بیان اینکه ایجاد سیستم حمل 
و نقل عمومی مناسب در استقبال مردم 
تاثیرگذار است،  گفت: اتوبوس های تندرو 
مسیرهای طولانی را طی می کنند، بنابراین 
امکان تردد مسافران با وسائل نقلیه شخصی 
ایجاد می شود تا با صرفه جویی در زمان و 

هزینه بتوانند سفر کنند.
سامانه  طرح  اجرای  به  سعادت طلب 
اتوبوس تندرو اشاره کرد و افزود: برخی از 
معابر شهری دارای عرض کمی هستند، 
ولی امکان تغییر عرض معبر با سرعت وجود 

ندارد، بنابراین نمی توان بر این اساس برای 
زمان اجرای پروژه نظر داد.

 وی با اشاره به اینکه در راه اندازی سامانه 
اتوبوس تندرو کمی عجله شد، خاطرنشان 
کرد: اگر کمی تاخیر در راه اندازی سامانه 
اتوبوس تندرو صورت می گرفت، شاید از نظر 

زمان بندی بهتر بود.
عضو کمیسیون امور زیربنایی شورای 
اسلامی شهر قم خاطرنشان کرد: راه اندازی 
در  مناسب  اقدامی  تندرو  اتوبوس  سامانه 
در  باید  البته  بود،  شهروندان  به  خدمت 
نظر داشت که در زمان شروع هر پروژه ای 

مشکلات خاص خود وجود دارد.
زمینه سازی  اهمیت  به  اشاره  با  وی 
شرایط برای اجرای طرح های مختلف گفت: 

فراهم سازی زیرساخت ها برای اجرای سامانه 
این  نیاز دارد، که  اتوبوس تندرو به زمان 
امر سبب تاخیر در اجرای پروژه  می شود، 
بنابراین اکنون که سامانه اتوبوس تندرو اجرا 

شده باید مورد حمایت قرار گیرد.
سعادت طلب با اشاره به اهمیت ایجاد 
فرهنگ استفاده از اتوبوس تندرو گفت: باید 
فرهنگ استفاده از سامانه اتوبوس تندرو در 
بین همشهریان به وجود آید تا مردم بتوانند 

از این سامانه بهره مند شوند.
وی یادآور شد: مسائل ترافیکی باید در 
ایجاد سامانه اتوبوس تندرو در نظر گرفته 
شود تا اجرای طرح سامانه اتوبوس تندرو 
موفق باشد و حمل و نقل عمومی توسعه 

پیدا کند.

رئیس کمیسیون امور زیربنایی شورای اسلامی شهر قم:

در راه اندازی سامانه اتوبوس تندرو کمی عجله شد

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
های  گنجینه  وجود  به  اشاره  با  قم 
مقدس  آستان  موزه  در  ارزشمند 
حضرت معصومه)س( این مکان را در 
خور شان آن ندانست و گفت: باید در 
طرح های توسعه حرم نگاه ویژه ای به 
آن شود و من تلاش می کنم تا در حد 
امکان مکانی مناسب برای این موزه 

فراهم شود.
حجت الاسلام و المسلمین عبدالرضا 
ایزدپناه در بازدید از موزه و مرکز اسناد حرم 
مطهر، با بیان اینکه آثار بسیار فاخری در 
موزه حرم وجود دارد، اظهار داشت: متاسفانه 
این آثار گرانبها به خوبی عرضه نمی شود و 
نیاز به یک مکان وسیع تر و دسته بندی 

دقیق تر دارد.
وی توسعه موزه و فراهم کردن محیطی 
مناسب برای ارائه این آثار به دنیا را خواستار 
شد وگفت: به نظر من در طرح توسعه حرم 
مطهر باید جای مناسبی برای موزه دیده 
شود چراکه اهمیت موزه برای حرم شاید 
بیشتر از کتابخانه باشد و باید زودتر به آن 

رسیدگی شود.
وی در بخش دیگری از بازدید خود با 
حضور در مرکز اسناد آستان مقدس حضرت 
فاطمه معصومه)س(، با تقدیر از فعالیتهایی 
که در زمینه میراث گذشتگان در این مکان 
مقدس انجام می شود، اظهار داشت: یکی از 
مهمترین راه ها برای تبیین درست تمدن 
شیعی وجود اسناد تاریخی و طبقه بندی 
شده است که آستان مقدس قم در این 

زمینه فعالیت های خوبی انجام داده است.
ایزدپناه فعالیت ها و آثار منتشر شده از 
این مرکز را به نسبت سالهای فعالیت خود 
خیلی خوب ارزیابی کرد و گفت: هرچند این 
مرکز نوپاست و دیر به وجود آمده ولی آثار و 
برنامه ریزی برای انتشار و جمع آوری اسناد 
به صورت نرم افزاری و با طبقه بندی های 
انجام شده نشان می دهد که روند بسیار 
ارشاد  و  فرهنگ  کل  اداره  و  دارد  خوبی 

اسلامی آماده همکاری صمیمانه در زمینه 
چاپ و مجوزهای انتشار اسناد است.

وی این مرکز را کمک بزرگی به فرهنگ 
نویسان و تاریخ نگاران دانست و گفت: ما 
باید از این طریق با دنیا تعامل برقرار کنیم 
و جهانگردان خارجی که سفیران فرهنگ 

هستند را با همین اسناد آشنا کنیم.
اهل  کریمه  مقدس  آستان  و  قم  وی 
اسلامی  ایران  تحولات  قلب  را  بیت)س( 
عنوان کرد و افزود: قم محل رفت و آمد 
و دنیاست؛  ایران  از مردم  اقشار مختلفی 
بنابراین باید اقدامات تبلیغی مستند در آن 
آستان  اسناد  مرکز  باشد. مسوول  بیشتر 
حضرت معصومه)س( نیز در این بازدید به 
معرفی نرم افزارها و تولیدات اسنادی این 
مرکز پرداخت و گفت: در لابلای این اسناد 
مطالبی پیدا می شود که شاید از اهمیت 

فوق العاده ای برخوردار است.
همچنین بازدید از بخش صحافی کتب 
قدیمی و مرمت آنها و گنجینه قرآن های 
خطی از دیگر برنامه های ایزدپناه در این 

بازدید بود.

مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم:

مکان فعلی موزه آستانه در شان آن نیست

ضرورت حضور مدیران نخبه 
در شهرداری قم

امروزه مسائل کلان مدیریت شهری نیازمند نگاه علمی، 
تحقیقاتی و فرهنگی است، به همین دلیل مدیریت شهری 
باید به سمت مدیریت دانش محور درحرکت باشد. این 
موضوعی است که همگان بر آن اذعان دارند و برای توسعه و 

آبادانی شهر قم چاره ای جز حرکت به این سمت نداریم. متأسفانه شهرداری قم در مدیریت 
منابع انسانی و به کارگیری نیروهای نخبه و کارآمد دارای ضعف است. نحوه گزینش نیرو و 
همچنین روش برخورد شهرداری قم با نخبگانی که قصد فعالیت در این نهاد رادارند، روش 

غلط و نادرستی است.
امروز در شهرداری قم نیروهای نخبه و با مدارج علمی بالا پس از به خدمت گرفته شدن 
به بهانه دو شغله بودن از طریق بازرسی تحت پیگیری قرار می گیرند، بدون شک این روش 

برخورد با چنین نیروهایی ناراحت کننده و بعضاً نگران کننده است.
آن چیزی که موجبات نگرانی بیشتر را فراهم آورده، پس زدن نیروهای نخبه از 
شهرداری قم است. به یاد داریم حدود دو دهه پیش در شهرداری قم حساسیت های 
شدیدی در خصوص به کارگیری نیروهای دارای مدرک دکتری و به شکل ضعیف تر در 
مورد نیروهای کارشناسی ارشد و کارشناسی وجود داشت و در آن زمان تمایل شهرداری 
بیشتر به استفاده از نیروهای دارای مدرک دیپلم بود. شهرداری قم هم اکنون همان سیاست 
گذشته خود را به شکل پیشرفته تر اعمال می کند. اگر شهرداری نتواند مشکلات حقوقی و 
اداری این نیروهای متقاضی کار در شهرداری را جذب کند، بدون شک در پیشبرد اهداف 

و اقدامات خود به هیچ وجه موفق نخواهد شد.
ضرورت به کارگیری نیروهای نخبه زمانی بیش ازپیش خودنمایی می کند که نگاهی به 
پروژه های عظیم عمران شهری قم بیندازیم. هم اکنون در قم پروژه های عظیم و مهمی چون 
مترو و منوریل در حال اجرا است، لذا ضرورت وجود مدیران مستعد، خلاق و بادانش فراوان 

در مجموعه مدیریت شهری برای مدیریت کردن این پروژه ها بر کسی پوشیده نیست.
به نظر می رسد زمان آن فرارسیده که شهرداری کلیه موانعی که بر سر راه استخدام 
نیروهای دو شغله برای کار در این نهاد وجود را برطرف کند. اگر طبق قانون، شهرداری 
نمی تواند از پرسنل دو شغله استفاده کند، شهردار جدید قم نیز که استاد دانشگاه است، هم 
نمی تواند شهردار قم باشد، اما متأسفانه در این موارد چه در شورای شهر و چه در شهرداری 
با بی تفاوتی برخورد می شود، درحالی که با توجه به وضعیت شهر قم و عقب ماندگی های 
انباشته شده ای که این شهر دارد، برای رفع ضعف های مدیریتی در شهرداری قم باید اهتمام 

ویژه ای داشته باشیم.
معتقدم نخبه گرایی  و بهره گیری از ظرفیت نخبگان ضمن پویایی منطقی و سازمان دهی 
عرصه های مختلف شهری تضمین قدرتمندی برای مهیا شدن شهر برای خدمات رسانی 
اصولی در طولانی مدت و سهولت گردش چرخ های مدیریتی است. مجموعه مدیریت 
شهری جایگاه مناسبی برای جذب نخبگان است چراکه حجم وسیع و گسترده فعالیت های 
تخصصی شهری اجازه می دهد، مدیریت شهری محل مناسبی برای بهره وری استعدادهای 

برتر باشد.
با توجه به وجود پروژه های عظیم عمران شهری، مجموعه مدیریت شهری قم امروز 
باید با تکیه بر آگاهی مبتنی بر علم و تخصص افراد نسبت به اجرای امور مختلف شهری 

اقدام کند.
از سوی دیگر مهیاکردن زیرساخت های شهری از دیگر موارد مهمی است که پرداختن 
به آن باید بر اساس اصول علمی و فکری شکل گیرد، این مهم بهره گیری از افکار و ایده های 

قشر نخبه را در سیستم مدیرت شهری دوچندان می کند.
* عضو شورای اسلامی شهر قم

وحید شایسته نیک *



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,030,000یک مثقال طلا

930,330یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,080,000سکه بهار آزاد ی

9,090,000سکه امامی

4,630,000نیم سکه

2,540,000ربع  سکه

1,740,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20634,300,000 تیپ 5

 206SD37,000,000وی 8

GLX 405 32,300,000پژو 

SLX 405 32,500,000پژو 

ELX 43,500,000پژو پارس 

 39,000,000پژو پارس سال

E2 90 46,000,000تند ر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 33,500,000رانا 

LX 30,500,000سمند 

LX EF7 31,000,000سمند 

ELX 37,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 21,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315MVM41,500,000

530MVM42,000,000

MVM X3368,000,000

MVM X3375,000,000جدیداتومات

MVM11020,500,000چهارسیلندر

رییس اتحادیه باطری سازان؛

افزایش قاچاق باطری  خودرو
 درپی افزایش تعرفه واردات

رییس اتحادیه باطری سازان گفت: درپی افزایش تعرفه واردات باطری خودرو از 
10 به 64 درصد، قاچاق این کالا افزایش یافته است.

تقی علی اکبری ا، با بیان اینکه تولیدات خوبی در زمینه باطری داریم، اظهار کرد: حدود 
10 کارخانه تولید باطری در کشور فعال هستند که البته با 35 تا 40 درصد ظرفیت خود 

کار می کنند.
وی افزود: از زمانی که تعرفه واردات باطری تغییر کرده و افزیش یافته با افزایش قاچاق 
مواجه شده ایم، چون تعرفه آن از حدود 10 درصد به 84 درصد با احتساب مالیات بر ارزش 
افزوده و تخفیف چهار درصدی افزایش یافت ولی بعد از اعتراضاتی که صورت گرفت این 

میزان کاهش یافت و در نهایت به 64 درصد رسید.
علی  اکبری با بیان اینکه با توجه به بالا بودن تعرفه، کسی نسبت به واردات قانونی اقدام 
نمی کند، گفت: حدود 60 برند باطری وارد کشور می شود که هیچ کدام مورد تایید نیست، 
چون قبلا اتحادیه روی واردات آن ها کنترل و نظارت داشت و خدمات پس از فروش آن 
را مورد بررسی قرار می داد ولی در حال حاضر این موضوع از اختیار اتحادیه خارج شده و با 
توجه به تعرفه بالا، میزان قاچاق افزایش یافته است. رییس اتحادیه باطری سازان با بیان اینکه 
80 تا 90 درصد واردات باطری از کره صورت می گیرد، گفت: کیفیت این باطری ها خوب 
است ولی در کشورمان بیشتر از شش تا هشت ماه جواب نمی دهد و این در حالی است که 

تولیدات داخلی ما تا یکسال پاسخگو است.
وی از دولت درخواست کرد که باهمکاری وزارت صنعت، معدن و تجارت و گمرک، تعرفه 
واردات باطری را به 10 تا 20 درصد کاهش دهند تا واردات آن از یک کانال انجام شود و 
حمایت های لازم نیز از فعالان این صنف که سال هاست به صورت قانونی فعالیت می کنند، 
صورت گیرد.  علی اکبری تصریح کرد: در میزان وارداتی که صورت می گیرد در گمرک 
کم اظهاری می شود و بعضی از وارد کنندگان، باطری را به یک چهارم قیمت اظهار می کنند 

که این موضوع منجر به نابسامان شدن بازار در این حوزه می شود.  

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس؛

پرداخت 23۶ تا ۵۹۱ هزار تومان 
به کم درآمدها 

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس از تقدیم طرح 2 فوریتی حمایت از 6 
میلیون نیازمند با 2۸1 امضا به هیأت رئیسه مجلس خبر داد و گفت : امیدواریم 
این طرح تا پایان ماه  مبارک رمضان به قانون تبدیل شود.براساس این طرح کمک 
نقدی به این خانواده ها از 236 هزار تا 591 هزار تومان افزایش پیدا می کند که 
به این ترتیب میزان دریافتی این افراد 20 تا 50 درصد افزایش پیدا خواهد کرد. 
 عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس از تقدیم طرح 2 فوریتی حمایت از 6 میلیون 
نیازمند با 281 امضا به هیأت رئیسه مجلس خبر داد و گفت : امیدواریم این طرح تا پایان 

ماه  مبارک رمضان به قانون تبدیل شود.
  حسینعلی حاجی دلیگانی  تاکید کرد: براساس این طرح کمک نقدی به این خانواده ها 
از 236 هزار تا 591 هزار تومان افزایش پیدا می کند که به این ترتیب میزان دریافتی این 
افراد 20 تا  50 درصد افزایش پیدا خواهد کرد.   وی افزود: اکنون یک نفر ازافراد تحت 
پوشش نهادهای حمایتی کمیته امداد امام راحل یا بهزیستی هر ماه 53هزار تومان حقوق 
دریافت می کند که بعلاوه یارانه نقدی درآمد ماهانه وی 98 هزار و پانصد تومان است و با 
تصویب و اجرای این طرح درآمد این فرد ماهانه به 236 هزار تومان افزایش خواهد یافت.     
حاجی دلیگانی گفت: براساس این طرح، دریافتی خانواده 4 نفره تحت پوشش نهادهای 
حمایتی با در نظر گرفتن یارانه ماهیانه از 264 هزارتومان به 591 هزارتومان افزایش 
می یابد. وی همچنین صرفه جویی در هزینه های غیر ضرور غیر پرسنلی دستگاههای 
دولتی و غیردولتی، مازاد درآمد های مالیاتی، اعتبارات نهادهای حمایتی ، عوارض جدید 
سفرهای خارجی غیرزیارتی ، عوارض واردات و معاملات خودروهای لوکس را از منابع 
تامین مالی این طرح برشمرد و افزود: درصورتی که کسری بودجه داشته باشیم می توانیم 

براساس قانون از ماده 7 قانون هدفمندی یارانه ها آنرا تامین کنیم.   
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس همچنین ضمن بیان این مطلب که این طرح 
امروز تقدیم هیئت رئیسه شده است گفت: 281 امضا برای طرح دو فوریتی، رکوردی 

جدید برای ارائه یک طرح در مجلس است.  
به گفته حاجی دلیگانی، افزایش دریافتی 6 میلیون نیازمند براساس معیارهایی است که 
نسبت به نرخ تورم و پایه حقوق کارگری محاسبه می شود و متناسب با نرخ هرسال افزایش 
خواهد یافت. این طرح در 7ماده تنظیم شده که انتظار می رود بعد از امضای نمایندگان، 

دولت هم برای تأمین مالی این طرح اقدامات مطلوبی را انجام دهد.

مدیرکل دفتر غلات و نباتات علوفه ای وزارت جهاد کشاورزی از فاصله 40 درصدی 
قیمت تولید تا بازار برنج خبر داد و گفت: در حالی که هر کیلوگرم برنج مرغوب از 
شالیکاران حدود 6000 تومان خریداری می شود، قیمت این محصول در آستانه ماه 

رمضان به حدود کیلویی ۸500 تومان رسیده است.
کاظم خاکسار  اظهار کرد: دلالان همیشه از تولید کنندگان بیشتر سود می کنند، چرا که 
شالیکاران پس از یکسال کار و تلاش با فروختن هر کیلوگرم برنج به قیمت 5800 تا 6000 
تومان سود اندکی می برند اما دلالان، این محصول را کیلویی 8500 تومان و بیشتر می فروشند 

و به سودهای کلان دست پیدا می کنند.
وی افزود: شالیکاران طی سال های اخیر اوضاع بهتری نسبت به گذشته داشته اند، چراکه 
پارسال دولت با خرید برنج به قیمت کیلویی 6000 تومان از کشاورزان حمایت کرد و مانع 

سقوط غیرمنطقی قیمت برنج در بازار شد.
مدیر کل دفتر غلات و نباتات علوفه ای وزارت جهاد کشاورزی ادامه داد: یکی  دیگر از اقداماتی 
که در راستای حمایت از شالیکاران انجام شد ممنوعیت واردات بی رویه برنج بود که نتیجه آن 
را نیز سال گذشته شاهد بودیم که دیگر رکورد شکنی های بی رویه برای واردات محصولات 

کشاورزی مانند برنج ثبت نشد.
هیچ کمبودی برای ماه رمضان وجود ندارد

خاکسار اعلام کرد: وزارت جهاد کشاورزی دائما در حال رصد وضعیت تولید و بازار برنج و 
دیگر محصولات کشاورزی است و هم اکنون هیچ کمبودی برای برنج در آستانه ماه رمضان 

وجود ندارد. اگر قیمت این محصول افزایش یافته به علت افزایش هزینه های تولید مانند هزینه 
سوخت و غیره بوده است، چرا که این عوامل در قیمت تمام شده همه خدمات و کالاهای ارائه 

شده تاثیر گذار است.
کاهش 35 درصدی کشت برنج در مناطق غیرشمالی

وی اظهار کرد: با توجه به سیاست گذاری ها و توصیه های وزارت جهاد کشاورزی به کشاورزان، 
امسال سطح زیرکشت برنج در مناطق غیرشمالی کشور حدود 30 تا 35 درصد کاهش یافت 
که البته در سال های آینده نیز این سیاست اعمال می شود، چرا که در استان هایی غیر از 

استان های شمالی آبی برای تولید برنج وجود ندارد.
مدیر کل دفتر غلات و نباتات علوفه ای وزارت جهاد کشاورزی افزود: در حال حاضر حدود 
215 هزار هکتار از شالیزار های مازندران و حدود 238 هزار هکتار از شالیزارهای گیلان 
زیرکشت برنج رفته است. همچنین براساس اطلاعات و آمارهای دریافت شده در پایان فصل 
کشت برنج قرار داریم و عملیات نشا ءکاری در 96 درصد از اراضی مازندران و همه شالیزارهای 

گیلان انجام شده است.
مصرف 30 هزار مترمکعبی آب برای کشت هر هکتار برنج

خاکسار اعلام کرد: تولید برنج در استان های غیرشمالی که نهایتا دو تا 2.5 تن محصول در 
هر هکتار برداشت می کنند منطقی نیست، چرا که برای تولید این میزان برنج در هر هکتار 22 

تا 30 هزار مترمکعب آب مصرف می شود.
وی گفت: به ازای مصرف هر مترمکعب آب در ایران حدود 220 گرم برنج تولید می شود، 
در حالی که این میزان در جهان حدود 500 گرم است. گرچه در شالیزارهای شمال کشور 
میانگین برداشت برنج در هر هکتار به چهار تن هم می رسد اما برخی کشور های پیشرو مانند 

مصر، چین و غیره عملکردی معادل 9 تن در هر هکتار دارند.
اجرای طرح افزایش خوداتکایی برنج

مدیر کل دفتر غلات و نباتات علوفه ای وزارت جهاد کشاورزی عنوان کرد: در طرح خوداتکایی 
برنج درصددیم تا سطح زیرکشت این محصول به 448 هزار هکتار کاهش دهیم و میانگین 
عملکرد برنج در هر هکتار از شالیزارهای استان های شمالی را به هفت تن برسانیم که البته با 
استفاده از تکنولوژی های نوین، ارقام جدید، تغذیه مناسب خاک و محصول، استفاده به موقع از 

کود، کشت مکانیزه و غیره امکان پذیر است.
 خاکسار گفت: در این طرح میزان تولید، عملکرد و دیگر آمار و ارقام موجود تا سال 1404 به 
صورت دقیق مشخص شده است، چرا که اقتصاد استان های شمالی و مردم این منطقه به برنج 
وابسته است و باید تولید برنج در استان های شمالی را برای شالیکاران اقتصادی کنیم تا شاهد 

تغییر کاربری اراضی و سبز  شدن ویلا به جای برنج در این مناطق نباشیم.  

تشکیل صندوق ضمانت تسهیلات مسکن، نهاد برنامه ریزی 
برنامه های  از  اطلاعاتی  بانک  تشکیل  و  اجتماعی  مسکن 
حمایتی و یارانه ای در بخش مسکن، سه برنامه کلی هستند 
که در پیش نویس طرح جامع مسکن برای تامین مسکن اقشار 

کم درآمد مطرح شده است.
در پیش نویس طرح جامع مسکن که چندی پیش برای نظرخواهی 
از کارشناسان حوزه مسکن منتشر شد، یکی از محورهای اصلی به 
برنامه های تامین مسکن خانوارهای کم درآمد اختصاص یافته و در آن، 
برنامه های وزارت راه و شهرسازی و سایر نهادها برای تامین مسکن 

متناسب با نیاز این گروه از جامعه تشریح شده است.
طبق آمار ارائه شده، در حال حاضر در برنامه مسکن خانوارهای 
کم درآمد نسبت متوسط قیمت یک واحد مسکونی نوساز به متوسط 
درآمد سالانه خانوار به 12 سال رسیده است؛ در حالی که رقم مناسب 
برای این شاخص حداکثر پنج سال است. از سوی دیگر سهم هزینه 
مسکن در سبد خانوار نیز به 34 درصد و برای گروه های پایین درآمدی 
به 40 درصد رسیده؛ در حالی که اندازه متعارف آن در سطح جهانی 

حدود 25 درصد است.
همچنین از کل خانوارهای فاقد مسکن ملکی حدود 47.8 درصد در 
دهک های اول تا چهارم و 29 درصد در دهک های 5 تا 7 قرار دارند. 
در دوره 13 ساله آتی )در افق طرح جامع( به طور متوسط سالانه بیش 
از 429 هزار خانوار به کل خانوارهای شهری اضافه می شوند. با فرض 
رشد اقتصادی 5.2 درصد در سال و ثبات الگوی توزیع درآمد ملی 
میان خانوارها، هر سال 64 هزار خانوار بر تعداد خانوارهای کم درآمد 
اضافه خواهد شد. در چنین شرایطی و با فرض ثبات قیمت مسکن، 
متوسط شاخص دسترسی در دوره 1393 تا 1405 به طور متوسط به 

هشت سال و در سال 1405 به 5.5 سال خواهد رسید.
با در نظر گرفتن وضعیت کنونی بازار مسکن کشور، در پیش نویس 
طرح جامع مسکن سعی شده روش های مختلف تامین مسکن اقشار 
کم درآمد در نظر گرفته شود تا با اجرایی شدن آن ها، کیفیت زندگی 

این قشر از جامعه بالا رود. 
دومین برنامه پیشنهادی در پیش نویس طرح جامع مسکن، ایجاد 

نهاد برنامه ریزی مسکن اجتماعی است. هدف از شکل گیری این نهاد، 
پوشش و حمایت از گروه های کم درآمدی ذکر شده که امکان خرید 
مسکن ملکی و پرداخت کامل اقساط آن و یا پرداخت وجه کامل 
اجاره مسکن استیجاری را ندارند و گروه های کم درآمدی هستند 
که نیازمند حمایت اجتماعی اند.طبق پیش نویس طرح جامع مسکن 
در بخش برنامه های نهادسازی برای تامین مسکن اقشار کم درآمد 
سه برنامه تعیین شده است که نخستین مورد آن تشکیل صندوق 
ضمانت تسهیلات مسکن با هدف فراهم آوردن امکان عرضه تسهیلات 
بلندمدت خرید مسکن برای کم درآمدها است. در واقع این صندوق از 
خانوارهایی حمایت می کند که در شرایط عادی نمی توانند از سازوکار 
دریافت تسهیلات از بانک ها استفاده کنند و نیازمند پشتیبانی برای 

برخورداری  عدم  شرایط  در  همچنین  هستند.  »بانک پذیرشدن« 
از اسناد رسمی مالکیت زمین، صندوق از ساکنان سکونتگاه های 

غیررسمی و بافت های فرسوده نیز حمایت می کند.
در ادامه پیش نویس طرح جامع مسکن پیشنهاد شده در راستای 
تغییر راهبرد بانک مسکن از بانکی تجاری به بانکی توسعه ای، »صندوق 
ضمانت تسهیلات مسکن« در بانک مسکن و با محوریت بیمه مرکزی 
و بانک مرکزی تشکیل شود و مواردی نیز برای تامین منابع مالی 
این صندوق مطرح شده است. این پوشش و حمایت به صور مختلفی 
همچون اجرایی کردن سیاست های افزایش عرضه مسکن ملکی )در 
استطاعت( برای گروه های کم درآمد، تقویت توان مالی این گروه ها، 
پرداخت کمک هزینه مسکن اجاری و استفاده از امکانات خیریه و 

وقف در این زمینه خواهد بود. ارائه سیاست های حمایتی جهت عرضه 
مسکن ملکی در استطاعت اقشار کم درآمد و حمایت از عرضه مسکن 

اجاری نیز در قالب این برنامه اجرا می شود.
برای اثربخشی بیشتر این نهاد، پیشنهاد شده ستاد برنامه ریزی 
مسکن اجتماعی با حضور بنیاد مسکن انقلاب اسلامی، سازمان 
ملی زمین و مسکن، شرکت عمران و بهسازی شهری، بانک مسکن 
)صندوق ضمانت تسهیلات مسکن(، وزارت کشور )سازمان شهرداری ها 
و دهیاری ها(، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، سازمان مدیریت و )ره( 
برنامه ریزی کشور، سازمان تامین اجتماعی، سازمان بهزیستی، کمیته 

امداد امام و سازمان هدفمندسازی یارانه ها تشکیل شود.
ضمن این که زمین از طریق سازمان ملی زمین و مسکن، شرکت 
شهرهای جدید، شرکت عمران و بهسازی شهری و شهرداری ها برای 
افزایش موجودی مسکن در استطاعت تامین خواهد شد. کم درآمدهایی 
که از عرضه مسکن اجتماعی استفاده می کنند، می توانند از محصولات 
متنوعی از مسکن اجتماعی از قبیل صندوق ضمانت و کمک هزینه 

نهادها استفاده کنند.
بانک  راه و شهرسازی، تشکیل  پایگاه خبری وزارت  به گزارش 
اطلاعاتی از برنامه های حمایتی و یارانه ای در بخش مسکن، سومین 
مسکن  تامین  نهادسازی  برنامه های  بخش  در  شده  ارائه  برنامه 
کم درآمدهاست؛ بانکی اطلاعاتی که امید می رود به کمک آن و با 
جمع آوری اطلاعات از نظام اعطای کمک های یارانه ای توسط دولت 
و یا سازمان های عمومی، بتوان فضای شفاف اطلاعاتی و کاهش 
بهینه سازی فرآیند  یارانه ها در راستای  هزینه های مدیریتی نظام 
تصمیم گیری و کارآمدسازی نظام تخصیص منابع عمومی، حاصل 
شود. این بانک اطلاعاتی در قالب طرح جامع پایگاه اطلاعاتی مسکن 

کشور تهیه می شود و جزئی از آن است.
اجرای این برنامه با محوریت وزارت راه و شهرسازی، وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی، سازمان مدیریت و برنامه ریزی، بانک مرکزی و 

همکاری دستگاه های ذی ربط صورت می گیرد.
این برنامه ها که با عنوان برنامه های نهادسازی مشخص شده اند، با 

برنامه هایی عملیاتی پشتیبانی و اجرایی می شود.

اعلام سه برنامه برای تامین مسکن اقشار کم  درآمد 

مدیر کل دفتر غلات وزارت کشاورزی خبر داد؛
برنج مرغوب ایرانی حداکثر 8۵00 تومان

آگهی تحدید حدود اختصاص
چون تحدید حدود ششدانگ یک باب ساختمان بپلاک 10 فرعی از 10287 
اصلی واقع در بخش یک ثبت قم اراضی بلوار 15 خرداد – ک 27 ک سعادت 
پلاک 25 که بنام خانم آسیه اکبرزاده فرزند عبداله می باشد ، در جریان ثبت است 
که بعلت تبصره واحده ماده 13 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل 
نمود، لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده طی وارده 1/11267-94/3/24 تحدید حدود 
پلاک مذکور در روز یک شنبه مورخ 94/5/4 ساعت 8/5 الی 12 صبح در محل 
وقوع ملک  انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و یا 
نماینده قانونی آنها اعلام می دارد که در روز و ساعت مقرر در محل مذکور حضور 
بهم رسانند . مهلت قانونی از تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه خواهد بود و 
اعتراضات مجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد ضمنا 
تبصره ماده مصوب 73/2/25 متعرض ظرف مدت یک ماه پس از تسلیم اعتراض 
با اداره ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به 

این اداره ارائه نماید.
تاریخ انتشار: 94/3/26
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

آگهی تحدید حدود اختصاص
چون تحدید حدود ششدانگ یک باب ساختمان بپلاک29 فرعی از 11291 
اصلی واقع در بخش یک ثبت قم اراضی جاده کاشان –نرسیده به میدان بقیه ا... 
جنب گچ سلامت مغازه که بنام آقای رضا اصغر غلامی فرزند اکبر می باشد، در 
جریان ثبت است که بعلت تبصره واحده ماده 13 قانون تعیین تکلیف اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 15 قانون ثبت نیز 
نمیتوان عمل نمود، لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده طی وارده 94/3/23-1/11058 
تحدید حدود پلاک مذکور در روز یکشنبه مورخ 94/5/4 ساعت 8/5 الی 12 صبح 
در محل وقوع ملک  انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین 
مجاور و یا نماینده قانونی آنها اعلام می دارد که در روز و ساعت مقرر در محل 
مذکور حضور بهم رسانند . مهلت قانونی از تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه 
خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی 
خواهد شد ضمنا تبصره ماده مصوب 73/2/25 متعرض ظرف مدت یک ماه پس 
از تسلیم اعتراض با اداره ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح 

قضائی را نیز به این اداره ارائه نماید.
تاریخ انتشار: 94/3/26
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

ابلاغ وقت رسیدگی 
خواهان بانک سامان دادخواستی به طرفیت خواندگان محمد جواد اسماعیلی و 

حسن اسماعیلی و غلامرضا اسماعیلی به خواسته مطالبه خسارت تاخیر تادیه و 
مطالبه وجه چک تقدیم دادگاه های عمومی شهرستان شهرستان قم نموده که 
جهت رسیدگی به شعبه 106 دادگاه عمومی جزایی شهر ستان قم واقع در قم – 
خیابان ساحلی – جنب خانه معلم- دادگستری شهرستان قم – طبقه اول –شعبه 
106 دادگاه عمومی )جزایی( ارجاع و به کلاسه 9309982510601121 ثبت 
گردیده که وقت رسیدگی آن 1394/07/07 و ساعت 10:00 تعیین شده است.

به علت مجهول المکان بودن خواندگان و درخواست خواهان و به تجویز ماده 73 
قانون آیین دادرسی دادگاه های عمومی و انقلاب در امور مدنی و دستور دادگاه 
مراتب یک نوبت در یکی از جراید کثیرالانتشار آگهی می شود تا خوانده پس از 
نشر آگهی و اطلاع از مفاد آن به دادگاه مراجعه و ضمن اعلام نشانی کامل خود 
نسخه دوم دادخواست و ضمائم را دریافت و در وقت مقرر فوق جهت رسیدگی 

حاضر گردد.
مدیر دادگاه کیفری شعبه 106 دادگاه عمومی )جرایی( دادگستری شهرستان 

قم – قربانی
قم – خیابان ساحلی – جنب خانه معلم – دادگستری شهرستان قم- طبقه 

اول  - شعبه 106 دادگاه عمومی )جزایی(

آگهی مزایده 
آگهی مزایده پلاک ثبتی 10600/332 اصلی بخش یک قم مربوط به 

پرونده کلاسه 1393040300110004۸0
به موجب پرونده کلاسه 9300500، له : بانک سامان شعبه قم علیه: شرکت 
طوفان الکتریک فارس )سهامی خاص( و خانم زهرا ایرانی مستند اسناد رهنی 
اسناد  دفتر  تنظیمی   1391/12/12/19-105048 و   1391/3/9  -103906
رسمی 17 قم ششدانگ پلاک ثبتی 10600/332 اصلی ثبت شده در دفتر 686 
صفحه 3 بخش یک قم واقع در قم – سالاریه – فلکه میثم – خیابان ارغوان پلاک 

36 و 38 متعلق به خانم زهرا ایرانی از طریق مزایده به فروش می رسد:
حدود و مشخصات مورد مزایده به متراژ 372 متر مربع:
شمالا: پی مشترک بطول 12 متر به شماره 321 فرعی 
شرقا: پی مشترک بطول 31 متر به شماره 333 فرعی 

جنوبا: پی است بطول 12 متر به 12 متری احداثی
غربا: پی مشترک بطول 31 متر به شماره 331 فرعی 

حقوق ارتفاقی ندارد.
مشخصات مورد ارزیابی:

اعیانی: بر روی پلاک فوق دو طبقه بنای مسکونی با دیوار باربر و ستون وسط و با 
نمای سنگ احداث شده است که مشخصات آن بدین شرح  است:

همکف: درب و پنجره آلومینیومی و آهنی – تراس با کف سنگ – پله ها 
سنگ –بغل پله 1 متر سنگ و نرده آهنی – دیوارها کاغذ دیواری – در ورودی 
و درهای داخلی چوبی رنگ شده – پذیرایی با کف سرامیک و دیوارها یک متر 
سرامیک و سقف سفید با کمد و دکور چوبی – سه اتاق با کف سرامیک و دیوارها 

کاغذ دیواری – سقف سفید با کمد دیواری –آشپزخانه اوپن با کف سنگ و دیوارها 
تا سقف کاشی با کابینت فلزی- توالت و حمام با کف سنگ و سرامیک و دیوارها 

کاشی می باشد.
زیرزمین: پنجره ها آهنی – پله ها سنگ – در ورودی و درهای داخلی چوبی 
رنگ شده- پذیرایی با کف موزائیک و دیوارها یک متر سنگ- دیوارها و سقف 
مولتی کالر – قسمتی از  سقف سفید با ابزار گچ – دو اتاق خواب با کف موزائیک و 
دیوارها مولتی کالر- سقف سفید- آشپزخانه با کف پوش و دیوارها کاشی تا سقف 
با کابینت فلزی- حمام و توالت با در آلومینیومی و کف سرامیک با دیوارها کاشی 

تا سقف می باشد.
حیاط: کف موزائیک – دیوارها سنگ – باغچه سازی – توالت در  حیاط با کف 
موزائیک و دیوارها 1/5 متر کاشی – در آهنی پیاده و در آهنی ماشین رو می باشد.

انشعابات: دارای یک انشعاب آب- یک انشعاب برق- یک انشعاب گاز
ارزیابی مزایده:

ارزش عرصه به مساحت 372 متر مربع هر متر مربع 52/000/000 ریال جمعا 
19/344/000/000 ریال

ارزش اعیانی زیرزمین به مساحت 218 متر مربع هر متر مربع 4/700/000 ریال 
جمعا 1/024/600/000 ریال

ارزش اعیانی همکف به مساحت 202 متر مربع هر متر مربع 5/800/000 ریال 
جمعا 1/171/600/000 ریال 

ارزش سرپله 12 متر مربع هر متر مربع 1/500/000 ریال جمعا 18/000/000 
ریال

ارزش حیاط سازی جمعا 185/000/000 ریال 
ارزش انشعابات جمعا 20/000/000 ریال 

کل ملک توسط کارشنان رسمی دادگستری 21/763/200/000 ریال) بیست و 
یک میلیارد و هفتصد و شصت و سه میلیون و دویست هزار ریال( ارزیابی گردیده 

است.
مزایده ملک مذکور از ساعت 9  صبح الی 12 روز یکشنبه مورخ 1394/5/11 
از مبلغ  . مزایده  انجام می شود  در اجرای ثبت قم واقع در خیابان ساحلی 
21/763/200/000 ریال) به حروف بیست و یک میلیارد و هفتصد و شصت و 
سه میلیون و دویست هزار ریال( شروع و به بالاترین قیمت فروخته خواهد شد . 
حق الحراج و نیم عشر دولتی مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود 
. در ضمن بدهی های ملک اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد 
به عهده برنده مزایده خواهد بود. خریداران می بایست مبلغ پایه را بعنوان سپرده 
شرکت در مزایده به حساب این اداره واریز نمایند و در صورت توافق بر واریز غیر 
نقدی با بستانکار و نسبت به مازاد با بدهکار براساس توافق کتبی اقدام خواهد شد 
و چنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیر مترقبه گردد، مزایده روز اداری 
بعد از تعطیل در همان محل و ساعت انجام می شود و حقوق دولتی و حق مزایده 

طبق مقررات وصول خواهد شد.
 واحد اجرا اداره ثبت اسناد و املاک قم 

آغاز فروش فوق العاده مرغ تازه برای ماه رمضان 
رییس اتحادیه فروشندگان پرنده و ماهی از آغاز فروش فوق العاده مرغ تازه برای ماه رمضان خبر 
داد و گفت: 60 واحد صنفی با نصب بنر بر سر در مغازه هایشان مرغ تازه را با تخفیف شش درصدی 

می فروشند. 
مهدی یوسف خانی اظهار کرد: قیمت مصوب مرغ طبق نظر وزارت جهاد کشاورزی کیلویی 7000 تومان 
است، اظهار کرد: در حال حاضر هر کیلوگرم مرغ به قیمت 6600 تومان عرضه می شود و همین موضوع موجب 

متضرر شدن تولید کنندگان شده است. 
وی افزود: سود متعارف خرده فروشان در واحد های صنفی این بخش هشت تا 10 درصد است که برای ایام ماه 

مبارک رمضان برخی از واحد ها اقدام به فروش مرغ با سود چهار درصدی می کنند. 
به گفته یوسف خانی این واحدها با نصب بنرهایی بر سردر مغازه هایشان در طرح ضیافت ماه مبارک رمضان و 

فروش فوق العاده شرکت می کنند. 
وی گفت: معمولا اوج افزایش و تقاضای مردم برای ماه رمضان از امروز آغاز شده و تا هفته اول ماه مبارک ادامه 

خواهد داشت و پس از آن تقاضاها کاهش می یابد و قیمت ها به روال قبل باز می گردد. 
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 رئیس هیئت انجمن های ورزشی قم:

راه اندازی رشته های ورزشی هوایی در قم 
رئیس هیئت انجمن های ورزشی قم گفت: برای نخستین بار به صورت رسمی 
رشته های ورزشی هوایی برای علاقمندان به سقوط آزاد، کایت اسکی، پاراموتور 

و پاراگلایدر در قم راه اندازی می شود.
ــته های تحت پوشش فدراسیون  ــعید توکلی اظهار داشت: بیش از 60 درصد رش س
انجمن های ورزشی در قم فعال بوده است و از این پس رشته های ورزشی هوایی نیز به 

فعالیت های هیئت انجمن های ورزشی قم اضافه می شوند.
ــتین بار به صورت رسمی رشته های ورزشی هوایی  وی افزود: بدین ترتیب برای نخس
ــته ها می توانند به هیئت  ــود و علاقمندان به آموزش در این رش در قم راه اندازی می ش

انجمن های ورزشی مراجعه کنند.
ــی قم گفت: در حال حاضر، پرواز با پاراگلایدر یکی از  رئیس هیئت انجمن های ورزش
رشته های حوزه ورزش های هوایی است که علاقمندان زیادی در سطح کشور دارد و در 
قم نیز علاقمندانی مربوط به این رشته وجود دارند و بدین ترتیب می توانیم این دسته از 

ورزشکاران را نیز ساماندهی کنیم.
توکلی بیان کرد: سقوط آزاد، کایت اسکی و پاراموتور از دیگر رشته های زیر مجموعه 
ورزش های هوایی در هیئت انجمن های ورزشی قم هستند که البته برای فعال کردن این 

رشته ها نیازمند زمان و برنامه ریزی مناسبی هستیم.
ــه ورزش های هوای هیئت  ــت کمیت ــخایی از این پس ریاس وی عنوان کرد: اکبر س
انجمن های ورزشی استان قم را بر عهده می گیرد و بدین ترتیب دامنه فعالیت های کاری 

هیئت انجمن های ورزشی استان قم افزایش پیدا می کند.
ــی قم تصریح کرد: در حال حاضر برخی از رشته های  رئیس هیئت انجمن های ورزش
ورزشی فدراسیون انجمن های ورزشی نظیر به یس بال، راگبی، طناب کشی، دارت، سافت 

بال، سپک تاکرا و فلوربال در قم فعال هستند.

رئیس هیئت تنیس روی میز قم:

آغاز تمرینات تیم ملی تنیس روی میز در قم 
رئیس هیئت تنیس روی میز استان قم از آغاز تمرینات تیم ملی تنیس روی 
میز در قم خبر داد و گفت: با توجه به میزبانی قم، 4 ورزشکار نیز از استان قم 

در این اردو حضور دارند.
محمد عموییان اظهار داشت: تیم ملی تنیس روی میز نونهالان کشور  برای برپایی اردوی 

آماده سازی وارد قم شد تا تمرینات خود را در خانه تنیس روی میز قم آغاز کند.
وی افزود: تمرینات تیم ملی تنیس روی میز در قم آغاز شده و تا 28 خرداد ماه ادامه 
پیدا می کند تا نفرات منتخب برای دور بعدی اردوی تیم ملی تنیس روی میز مشخص 

و شناسایی شوند.
رئیس هیئت تنیس روی میز استان قم گفت: با توجه به میزبانی قم، 4 ورزشکار نیز از 
استان قم در این اردو حضور دارند و امیدواریم بتوانند نظر کادر فنی تیم ملی تنیس روی 

میز را برای حضور در مراحل بعدی اردو جلب کنند.
عموییان بیان کرد: سید محمد معین منتظری، پویا وفایی، سید علی سجادی و میلاد 
عباسی پینگ پنگ بازان قمی حاضر در این مرحله از اردوی تیم ملی نونهالان هستند 

و امیدوار هستیم حداقل یک یا 2 پینگ پنگ باز قمی در مراحل بعدی حاضر باشند.
ــتان قم زمستان سال گذشته به بهره برداری  وی عنوان کرد: خانه تنیس روی میز اس

رسید و برای نخستین بار است که میزبانی از اردوی تیم ملی را بر عهده می گیرد.
رئیس هیئت تنیس روی میز استان قم خاطرنشان کرد: برپایی این اردو در قم سبب 
رشد و تحول اساسی رشته تنیس روی میز در قم می شود و امیدوارم در آینده نیز میزبانی 

اردوی تیم های ملی به قم واگذار شود.

نایب رئیس هیئت والیبال قم:

نمایندگان والیبال قم در لیگ های کشور 
سالن تمرین در اختیار ندارند 

 نایب رئیس هیئت والیبال قم گفت: نمایندگان والیبال قم در لیگ های کشور 
سالن تمرین برای برگزاری دوره های آماده سازی خود در اختیار ندارند.

نسرین رامین  اظهار داشت: از زمانی که سالن شهید طاهریان قم به عنوان خانه والیبال 
به بخش خصوصی واگذار شده، هیئت والیبال با مشکل فضای تمرینی مواجه شده و 

نمی توانیم طبق برنامه هر ساله کار را پیش ببریم.
وی افزود: امسال در هر دو بخش مردان و زنان، تیم های والیبال قم به مسابقات نوجوانان 
و جوانان کشور اعزام می شوند اما در شرایطی که سالنی برای تمرین در اختیار نداریم، 

نمی توانیم در مورد کسب نتایج مطلوب امیدواری زیادی داشته باشیم.
نایب رئیس هیئت والیبال قم گفت: خانه والیبال پیش از این در اختیار هیئت والیبال 
استان قم قرار داشت و هیئت والیبال از این سالن برای تمرین تیم های اعزامی از قم به 
مسابقات قهرمانی کشور استفاده می کرد و درآمد حاصل از اجاره این سالن را نیز برای 
ــرایط مناسبی برای  هزینه های جاری و اعزام تیم ها صرف می کرد اما در حال حاضر ش

والیبال قم وجود ندارد.
رامین بیان کرد: واگذاری سالن های ورزشی و سایر اماکن مربوطه به بخش خصوصی 
ــتورالعمل وزارت ورزش و جوانان صورت گرفته و ادارات کل ورزش و جوانان  طبق دس
استان ها باید اماکن ورزشی را واگذار کنند اما در این سیاست، مشکلات مالی هیئت های 

ورزشی در نظر گرفته نشده است.
ــت در فصل تابستان چند تیم در هر دو بخش مردان  ــال قرار اس وی عنوان کرد: امس
ــابقات کشوری کنیم اما در حالی که بازیکنان و کادر فنی آماده آغاز  و بانوان راهی مس

تمرینات هستند هنوز نتوانسته ایم فضایی برای تمرین این تیم ها فراهم کنیم.
ــی در ورزش  ــان کرد: حضور بخش خصوص ــس هیئت والیبال قم خاطرنش نایب رئی
پیامدهای مثبتی دارد اما در مورد واگذاری سالن ها به بخش خصوصی و اجاره سالن ها 
ــت که  ــی از بخش خصوصی، این امر زمانی امکان پذیر اس ــط هیئت های ورزش توس

هیئت های ورزشی درآمد یا بودجه مطلوبی داشته باشند.

دبیر هیئت بسکتبال قم:

نادر شیمی قم برای حضور در لیگ بسکتبال 2 
بازیکن ملی پوش جذب می کند

دبیر هیئت بسکتبال قم با بیان این که نادر شیمی با حمایت بخش خصوصی 
وارد لیگ بسکتبال بانوان کشور می شود گفت: نادر شیمی قم برای حضور در 

لیگ بسکتبال 2 بازیکن ملی پوش جذب می کند.
محسن نادری اظهار داشت: تیم بسکتبال نادرشیمی قم امسال برای دومین سال متوالی 
در مسابقات بسکتبال بانوان کشور به میدان می رود و برای این منظور تمرینات خود را 

آغاز کرده است.
وی افزود: اولویت جذب بازیکن در تیم نادرشیمی قم بازیکنان بومی و جوان بسکتبال 
قم هستند اما در نظر داریم برای تقویت تیم  به جذب 2 بازیکن ملی پوش نیز اقدام کنیم 

تا شانس بیشتری برای صعود داشته باشیم.
دبیر هیئت بسکتبال قم گفت: سال گذشته در لیگ بسکتبال بانوان، تجربیات خوبی 
ــب کردیم و با وجود این که با تیمی بسیار جوان و فاقد تجربه وارد مسابقات شده  کس
بودیم، نتایج خوبی گرفتیم و به همین دلیل، امید زیادی به کسب نتایج بهتر در فصل 

پیش رو داریم.
نادری بیان کرد: با معرفی کادر فنی، نادر شیمی کار خود را برای حضور در لیگ آغاز 
کرده است و هدایت این تیم را فهیمه سعیدی کیا بر عهده دارد در حالی که این مربی 
فصل گذشته نیز هدایت نادرشیمی را بر عهده داشت و امسال نیز در این تیم ماندنی شد.

وی عنوان کرد: نادر شیمی با حمایت بخش خصوصی وارد لیگ بسکتبال بانوان کشور 
ــود و همین اتفاق در بسکتبال مردان نیز در حال رخ دادن است و تیم بسکتبال  می ش
ــور حضور پیدا می کند در شرایطی که سال ها در لیگ  ــته اول کش مردان در لیگ دس

نماینده ای نداشتیم.
دبیر هیئت بسکتبال قم تصریح کرد: بسکتبال قم در چند سال گذشته، دوران خوبی را از 
نظر استعدادیابی و سرمایه گذاری بر روی رده های پایه پشت سر گذاشته و در حال حاضر 
از ظرفیت بسیار خوبی در بخش نیروی انسانی برخوردار است و به همین دلیل بازیکنان 

بومی پاسخگوی نیاز تیم های بسکتبال قم هستند.

 سرپرست نماینده قم در لیگ برتر فوتسال:

نماینده قم در لیگ برتر فوتسال
 بدون سرمربی تمرین می کند 

سرپرست نماینده قم در لیگ برتر فوتسال با بیان این که نماینده قم در لیگ 
 بدون سرمربی تمرین می کند گفت: بر اساس نظر حسن زاده و لیستی که وی به ما 

داده، نفرات را برای حضور در تمرین دعوت کرده ایم.
مهدی پاک اظهار داشت: نماینده قم در لیگ برتر فوتسال در حال تلاش برای رفع مشکلات 
مالی و جذب حامیان مالی و بخش خصوصی است و اداره کل ورزش و جوانان قم در این 

زمینه فعالیت های زیادی انجام داده است.
وی افزود: با توجه به این که فرصت زیادی تا آغاز فصل جدید لیگ برتر فوتسال نداریم، 
برنامه ریزی برای حضور پر قدرت در این مسابقات انجام شده و این تیم 2 جلسه تمرینات 
خود را بر اساس نظر محسن حسن زاده پشت سر گذاشته گرچه سرمربی تیم در این جلسات 

تمرینی شرکت نکرده است.
سرپرست نماینده قم در لیگ برتر فوتسال گفت: علت عدم حضور حسن زاده بر سر تمرینات 
مشخص نیست اما با توجه به فرصت کمی که تا آغاز فصل داریم، موضوع را با مدیرکل ورزش 
و جوانان استان قم در میان گذاشته ایم تا در صورتی که نیاز به مذاکره با حسن زاده یا اقدام 

برای گزینه های دیگر هست، این کار انجام شود.
پاک بیان کرد: بر اساس نظر حسن زاده و لیستی که وی به ما داده، نفرات را برای حضور در 
تمرین دعوت کرده ایم و با چند بازیکن جدید برای حضور در تیم صحبت کردیم و در حال 

حاضر تمرینات ما طی 2 روز در سالن شهید حیدریان برگزار شده و ادامه می یابد.
وی عنوان کرد: نماینده لیگ برتری فوتسال قم متعلق به مردم است و اداره کل ورزش و 
جوانان به عنوان مالک امتیاز حضور این تیم در لیگ برتر و بانی ورزش در استان، به دنبال 
حل چالش های پیش روی این تیم است و با عزم جدی فعلی امیدواری زیادی به حضور پر 

قدرت در فصل جدید داریم.
سرپرست نماینده قم در لیگ برتر فوتسال خاطرنشان کرد: علیرضا وفایی در تیم ماندنی 
ــده و تنها عروجی از این تیم جدا شده و در تلاش هستیم علاوه بر نفرات موجود چند  ش
موردنیاز نیز جذب شوند البته در مورد بازیکنان لیست نهایی، سرمربی باید تصمیم گیری کند.

پیوستن بازیکن گلزن دبیری تبریز به
 نماینده فوتسال قم

دومین گلزن برتر تیم فوتسال دبیری تبریز در فصل گذشته لیگ برتر فوتسال 
به نماینده فوتسال قم پیوست.

محمد کوهستانی بازیکن گلزن و قمی تیم فوتسال دبیری تبریز با پایان قراردادش با 
دبیری تبریز به عنوان بازیکن آزاد به نماینده فوتسال قم در لیگ برتر پیوست.

کوهستانی که در فصل گذشته عملکرد خیره کننده ای در دبیری داشت و توانست 11 
گل برای این تیم تبریزی به ثمر برساند، پس از فرهاد فخیم دومین گلزن برتر تیمش بود.

این بازیکن قمی که فصل گذشته از ماهان تندیس قم جدا شد تا به دبیری تبریز ملحق 
شود پیش از حضور در ماهان تندیس در ترکیب نمایندگان قم در لیگ برتر فوتسال نظیر 

صبای قم و کیش ایر حضور داشت.
ــت و 2 فصل پیش در زمان حضورش در ماهان تندیس قم،  ــتانی 29 ساله اس کوهس
12 گل در لیگ برتر به ثمر رساند و پس از محمد کرمانی برترین گلزن تیمش در فصل 
91 لیگ برتر فوتسال بود و به همراه این تیم قهرمانی جام حذفی فوتسال کشور را به 

دست آورد.
کوهستانی نخستین بازیکن جذب شده به ترکیب تیم لیگ برتری فوتسال قم است در 
حالی که این تیم پس از انصراف ماهان تندیس از تیمداری، هنوز نام رسمی ندارد و اداره 
کل ورزش و جوانان قم به عنوان متولی امور این تیم، مشغول رایزنی با بخش خصوصی 

برای در اختیار قرار دادن این تیم است.

نایب رئیس هیئت تنیس قم:

تنیسور قمی قهرمان مسابقات تنیس انفرادی 
بانوان کشور شد

نایب رئیس هیئت تنیس قم با بیان اینکه تنیس قم از نبود زمین سرپوشیده 
رنج می برد، گفت: تنیسور قمی قهرمان مسابقات تنیس انفرادی بانوان کشور 

شد.
فائزه خداکرمی اظهار داشت: مسابقات تنیس بانوان کشور در گروه مناطق در قالب 2 
گروه و منطقه برگزار شد و در نهایت یک تنیسور بانوی قمی موفق به قرار گرفتن بر سکوی 

قهرمانی این رقابت ها شد.
وی افزود: زینب السادات حسینی تنیسور بانوی قمی در مسابقات قهرمانی کشور در 
گرگان موفق شد با شکست دادن تمامی حریفان خود به دیدار نهایی صعود کند و با برتری 

2 بر صفر برابر آناهیتا ابوالحمزه از مازندران در فینال، قهرمان شود.
نایب رئیس هیئت تنیس قم گفت: این تنیسور قمی در مسابقه برابر نماینده مازندران 
در فینال موفق شد با نتایج 6 بر 2 و 7 بر 5 به یک پیروزی دشوار در مسابقه سنگین و 
طولانی دست پیدا کند و در میان 28 تنیسور حاضر در مسابقات منطقه ای قهرمانی این 

مسابقات را کسب کند.
ــور قم در لیگ برتر کشور بیان کرد: تیم تنیس  خداکرمی درباره حضور بانوان تنیس
ــپورت قم سال گذشته در لیگ برتر تنیس حاضر بود و با وجود این که برای  ویونا اس
نخستین بار حضور در چنین سطحی را تجربه می کرد عملکرد خوبی داشت و به مقام 

چهارم رسید.
وی عنوان کرد: تیم تنیس ناصر امین قم نیز فصل گذشته با کسب عنوان نایب قهرمانی 
ــور به لیگ برتر تنیس صعود کرد و در صورتی که حمایت بخش  ــته اول کش لیگ دس
خصوصی از این تیم ها ادامه یابد، تنیس قم امسال با 2 تیم در لیگ برتر بانوان شرکت 

می کند.
نایب رئیس هیئت تنیس قم خاطرنشان کرد: برنامه تمرینی تنیسورهای بانوی قمی 
در آکادمی تنیس شهید حیدریان قم انجام می شود البته تنیس قم از نبود یک زمین 
سرپوشیده رنج می برد و عمده ترین نیاز تنیس قم به ویژه در بخش بانوان، زمین تنیس 

سرپوشیده است.

 نامه افشارزاده ناراحتی و نگرانی ما را تشدید کرد؛

آل اسحاق: مسئولان استقلال دوست نداشتند منصوریان به تیم شان برود
دبیر کمیته نقل وانتقالات باش�گاه نفت مدعی شد، 
مسئولان باشگاه استقلال دوست ندارد، سرمربی جوان 

زردپوشان تهرانی به عضویت این تیم درآید.
حسین آل اسحاق در خصوص اینکه باشگاه نفت به علیرضا 
منصوریان اجازه فسخ قرارداد و حضور در تیم استقلال را نداده 
است، اظهار داشت: کمیته سه نفره نقل وانتقالات باشگاه نفت 
از روز گذشته طبق لیستی که منصوریان به ما داده مذاکرات 
ــرار دارند آغاز کرده  ــت ق خود را با بازیکنانی که در این لیس
است. در همین رابطه روز یکشنبه با چهار بازیکن تیم نفت 
ــان تمام شده بود و برخی دیگر که خارج از تیم  که قراردادش
بودند، مذاکره کردیم. این روند در روزهای آینده نیز ادامه دارد. 
تمام سعی مان را به کار می گیریم تا پایان هفته کار مذاکرات با 

بازیکنان را به سرانجام برسانیم.
دبیر کمیته نقل وانتقالات باشگاه نفت تهران گفت: روز گذشته 
در خصوص منصوریان دو جلسه برگزار کردیم که نشست اول 
مربوط به کمیته منتخب باشگاه که متشکل از دو عضو هیئت 
مدیره و بازرس موسسه است، می شد و نشست دوم، جلسه 
هیئت امنای باشگاه نفت بود. در مجموع به این جمع بندی 
رسیدیم که منصوریان طبق قرارداد دو ساله ای که با باشگاه 
نفت دارد، باید به کارش ادامه دهد و مخالف جدایی او هستیم. 
ــمی روی سایت باشگاه قرار داده  این موضوع در بیانیه ای رس
شد. وی تأکید کرد: یکی از مسائلی که ناراحتی و نگرانی ما 
را تشدید کرد، نامه افشارزاده بود. در نامه باشگاه استقلال از 
ما خواسته شده تا ابتدا رضایتنامه منصوریان را بدهیم و بعد 
آنها با وی برای هدایت تیم استقلال مذاکره کنند. در این بین 
ــؤالی که مطرح می شود این است که اگر باشگاه استقلال  س
با منصوریان به توافق نرسد چه اتفاقی برای این مربی جوان 
خواهد افتاد؟ در واقع داستان چند سال پیش ابراهیم زاده تکرار 
خواهد شد. حرکت باشگاه استقلال حرکت قشنگی نبود، چون 

به نظر می رسید با این کار قصد تخریب منصوریان را دارند.
آل اسحاق خاطرنشان کرد: مسئولان باشگاه استقلال به نوعی 
ــت ندارند منصوریان به تیم شان برود. اگر منصوریان به  دوس
واسطه این حرکت باشگاه استقلال، تیم نفت را هم از دست 
ــگاه  بدهد آن وقت چه کار خواهد کرد؟ اگر منصوریان با باش
ــتقلال مذاکره می کرد و به توافق نمی رسید و در آن بازه  اس

زمانی ما با مربی دیگری به توافق نهایی می رسیدیم، دیگر راه 
بازگشتی برای او وجود نداشت.

ــگاه نفت تأکید کرد: یکی از  دبیر کمیته نقل وانتقالات باش
نکاتی که کمیته منتخب و هیئت امنا در خصوص آن اتفاق 
نظر داشتند، این بود که با این ماجرا شأن منصوریان از بین 
ــتان در باشگاه استقلال منصوریان را  می رود. اگر واقعاً دوس
ــتند اعلام می کردند که ما می خواهیم با این مربی  می خواس
ــرارداد ببندیم. در آن صورت هم فرقی نمی کرد و باز هم ما  ق
مخالفت می کردیم اما شأن منصوریان حفظ می شد، حالا هم 
می خواهند در رسانه ها بدین شکل رفتار کنند که ما منصوریان 

را می خواستیم اما نفتی ها مخالفت کردند.
ــا نمی گویند که  ــت: آنه ــحاق در خاتمه اظهار داش آل اس
ــاله داشته و تیمش  ــگاه نفت قرارداد دو س منصوریان با باش
ــت تیم برتر آسیا راه پیدا کند. باید به  توانسته به جمع هش
عنوان یک مربی که شأن اش ملی شده از منصوریان حمایت 

کرد اما برخی افراد فقط حرف های حاشیه ای می زنند. در واقع 
مسئولان باشگاه استقلال در خصوص این موضوع یک بازی 
رسانه ای می کنند و می خواهند افکار هواداران باشگاه استقلال 

را منحرف کنند.
منصور قنبرزاده، مدیرعامل باشگاه نفت تهران در پاسخ به نامه 
بهرام افشارزاده برای حضور علیرضا منصوریان در تیم استقلال 
نوشت: »ضمن تشکر از حضرتعالی و در پاسخ به نامه شماره 
1088/2/93 مورخ 21/3/94 که طی نمابر مورخه 24/3/94 
ــال گردیده است به استحضار می رساند،  ــگاه ارس به این باش
تقاضای باشگاه استقلال مبنی بر فسخ قرارداد سرمربی این 
تیم )جناب آقای علیرضا منصوریان( به کمیته نقل وانتقالات 
باشگاه ارائه و با امعان نظر به حضور تیم نفت به عنوان تنها 
نماینده جمهوری اسلامی ایران در مرحله یک چهارم نهایی 
مسابقات لیگ قهرمانان باشگاه های آسیا موضوع در هیئت 

امنای مؤسسه مطرح و مورد موافقت قرار نگرفت«.

ایران و ترکمنستان امروز به مصاف هم می روند؛

آغاز راه صعود به جام جهانی با باز کردن در جهنم!
تیم ملی فوتبال ایران در اولین گام خود برای حضور در 
جام جهانی روسیه، سه شنبه برابر تیم ملی ترکمنستان قرار 

خواهد گرفت.
هنوز بازی خاطره انگیز با آرژانتین را فراموش نکرده ایم و هنوز آن 
بازی تلخ با عراق از ذهن ما بیرون نرفته است. هرچه بوده انتخابی 
جام جهانی 2018 از راه رسید و تیم ملی فوتبال ایران باید فردا 
)سه شنبه( در اولین گام خود برای حضور در جام جهانی روسیه برابر 
ترکمنستان قرار گیرد. این آغازی است بر راه پرتلاطم رسیدن به 

دروازه های فوتبالی در کشور روسیه.
با کارلوس کی روش  از دورانی نسبتا خوب  ایران پس  فوتبال 
می خواهد برای اولین بار در دو جام جهانی پی درپی حضور داشته 
باشد. به همین منظور تیم اول رده بندی فیفا در آسیا در مرحله دوم 
انتخابی جام جهانی باید برابر ترکمنستان قرار گیرد، در گروهی که 

تیم های آسانی چون هند و گوام نیز در آن حضور دارند.
پس از دو رویداد بزرگی که فوتبال ایران با کارلوس کی روش داشت 
یعنی جام جهانی برزیل و جام ملت های آسیا، مذاکرات مرد پرتغالی و 
فدراسیون فوتبال ایران هواداران فوتبال در ایران را کلافه کرد طوری 
که حتی صحبت از کنار رفتن کی روش نیز به میان آمد ولی در 
نهایت این مربی پرتغالی در سمت خود باقی ماند و جوان گرایی اش 
را برای جام جهانی روسیه آغاز کرد. جوان گرایی ای که در بازی با 
ازبکستان شاهد آن بودیم. بازی ای که ایران توانست با یک گل به 

سود خود به پایان برساند.
مشخصه بارز تیم ملی با کی روش عدم خستگی و تلاش و کوشش 
زیاد در طول بازی است. شور و شوقی که بین بازیکنان تیم ملی 
قرار دارد کمتر در دوره های قبل مشاهده می شد. حالا چشم مان 
به جوانانی است که قرار است فردا برابر ترکمنستان در انتخابی جام 
جهانی به میدان بروند تا فوتبال ما را برای سه سال آینده بیمه کنند.

اگرچه ترکمنستان در رده 173 رده بندی فیفا قرار دارد یعنی 132 
پله پایین تر از ایران، تاریخ نشان داده شاگردان کی روش بازی سختی 

برابر ترکمنستان در پیش دارند.
در واقع ترکمنستان تنها تیم آسیایی است که ایران موفق به 
شکست آن نشده آن هم در شرایطی که دو تیم 4 بار برابر هم 

به میدان رفته اند. دو دیدار اول دو تیم با تساوی به پایان رسید و 
ترکمنستان در دو دیدار بعدی موفق شد با یک گل برتری ایران 

را شکست دهد.
برای  است.  آسیایی  تیم های  از گمنام ترین  یکی  ترکمنستان 
شناخت بهتر آن ها باید به افسانه ها و تاریخ رجوع کرد، جایی که 

سرزمین توران بارها در کتاب شاهنامه فردوسی تکرار شد. نبردها و 
جنگ های ایرانیان و تورانیان تنها چیزی است که در تاریخ این کشور 

برای ایرانی ها به یادگار مانده است.
فدراسیون فوتبال ترکمنستان مکان دیدار با ایران را از پایتخت شان 
به شهر داش آغوز انتقال داد. این دیدار قرار است در ورزشگاه اسپورت 
توپولومی برگزار شود. ورزشگاهی که دیدارهای خانگی اف سی 
داش آغوز در آن برگزار می شد. البته نام قبلی این تیم توران داش آغوز 
بود. تغییر مکان بازی ترکمنستان و ایران به داش آغوز به اینجا ختم 
نمی شود. پرواز تیم ملی ایران به شهر داش آغوز آن ها را به درهای 
جهنم نزدیک می کند. این چیزی است که خود مردم آن منطقه 
اعتقاد دارند. آنها معتقدند این ورزشگاه در بیابان ترکمن نزدیک شهر 

Derweze )به معنی "در" در فارسی( دری به سوی جهنم است.
تیم ملی فوتبال ایران با کارلوس کی روش جوانگرایی خودش را 
آغاز کرده و این بهترین زمان است که بازیکنان جوان و پدیده های 
لیگ برتر به ترکیب ایران اضافه شوند تا برای جام جهانی روسیه تیم 
پیری در اختیار نداشته باشیم. در حال حاضر حضور بازیکنانی مثل 
مسعود شجاعی، سید جلال حسینی و آندرانیک تیموریان کمی سن 
تیم ملی را بالا برده و لازم بود که بازیکنان جوان در این مقطع 
به ترکیب تیم ملی ایران اضافه شوند و شاکله تیم کی روش برای 
جام جهانی روسیه ایجاد شود. این دقیقا همان کاری است که دیگر 
تیم های مدعی در آسیا، یعنی ژاپن، کره جنوبی و استرالیا نیز در 
بازی هایشان در این مرحله انجام دادند و با دعوت از چندین بازیکن 
جوان خود را برای حضوری پرقدرت در جام جهانی روسیه آماده 

کردند.
از هر گروه در مرحله دوم انتخابی جام جهانی تیم های سرگروه 
به مرحله بعد صعود می کنند و 8 تیم برتر دوم نیز راهی مرحله 

بعد می شوند. 

پیشکسوت کشتی ایران می گوید توقعات برخی قهرمانان بیش از حد بالا رفته و به 
فکر سایر کشتی گیران نیستند.

منصور برزگر  درباره رفتار حمید سوریان و امید نوروزی در ر قابت های انتخابی تیم  ملی، اظها ر 
کرد: فکر می کنم قهرمانان مدال آور ما به مقدار زیادی توقعاتشان بالا رفته است و متاسفانه فقط 
به خودشان فکر می کنند. آنها اصلا به فکر نفرات دیگری که باید برای ورود به تیم  ملی شانس 

داشته باشند نیستند.
پیشکسوت کشتی ایران افزود: اگر این قهرمانان ادعا دارند نفرات دیگر در حد آنها نیستند و 
نباید مقابل آنها انتخابی بگیرند، خب بیایند روی تشک کشتی حرف هایشان را ثابت کنند نه این 
که بخواهند با شلوغ کاری و دست زدن به کارهای حاشیه ای اوضاع را به نفع خودشان تغییر 
دهند. یک قهرمان نمی تواند بگوید چون سال ها پیش مدال طلای المپیک را گرفته حالا هم 
می تواند این عنوان را به دست بیارود. اگر این طور بود دیگر هر سال مسابقات قهرمانی جهان 
برگزار نمی شد یا این که هر چهار سال یک بار المپیک را برگزار نمی کرد ند. بنا بر این برای هر 
ــته باشند تا بتوانند خود را نشان دهند. وی با بیان این که  ــانس این را داش دوره باید همه ش
ــورهای صاحب کشتی در جهان مانند روسیه و آمریکا نیز برای انتخاب نفرات تیم  ملی  کش
مسابقات انتخابی برگزار می کنند، گفت: قهرمانان آنها برای نفرات دیگر و مردمشان احترام زیادی 

قائلند و بدون هیچ حرف و حدیثی در انتخابی ها شرکت می کنند. متاسفانه ما در مقطعی به 
علت اعمال سلیقه مسابقات انتخابی نگذاشتیم. شاید هم نتیجه  گرفتیم اما این موضوع نمی تواند 
برای همیشه اصل قرار گیرد. اگر قرار باشد ما در کشتی به یک یا دو نفر تکیه کنیم پس تکلیف 
بقیه کشتی گیر ان چه می شود؟ اصلا دیگر وجود مربی و فدراسیون معنایی ندارد.  برزگر خاطر  
نشان کرد: در شورای فنی کشتی فرنگی اختلاف نظر زیاد است و چون هماهنگی در بین آنها 
نیست، هر کسی حرف خودش را می زند و باعث می شود که این مسائل به وجود بیاید. این که 
یک کشتی گیر که قهرمانی المپیک را در کارنامه دارد برای دیگران چوب بکشد! در شان کشتی 
ایران نیست. مردمی که سالن را مملو از جمعیت کرده بودند به عشق دیدن این قهرمانان آمده 
بودند و نباید یک قهرمان ما به آن صورت زشت دست به این اقدامات بزند. روزی ما در لهستان 
در یک تورنمنت شرکت کردیم که من به عنوان سرپرست تیم حضور داشتم. در آن مسابقات 
بین یک کشتی گیر ترک و ازبک در 130 کیلوگرم درگیری به وجود آمد که ترک ها به وسط 
تشک ریختند تا به زد و خورد بپردازند، اما رییس فدراسیون کشتی لهستان بر روی تشک حاضر 
شد و همه را جمع کرد و به آنها گفت اگر خیلی گردن کلفت هستید من زنگ بزنم یک کامیون 
کماندو به این جا بیاید و شما با آنها درگیر شوید! بنا بر این تشک کشتی جای قلدر بازی نیست،  
بلکه جای پهلوانی و احترام به دیگران است. پیشکسوت کشتی خطاب به امید نوروزی گفت: 
شما زمانی قهرمان المپیک شدید، اما الان چه؟ وقتی نمی توانید از سد کشتی گیر ان داخلی 
هم عبور کنی انتظار داری بدون برگزاری مسابقات انتخابی به ر قابت های جهانی و المپیک اعزام 
شوی؟ از طرف دیگر حاضران در سالن که جمعیت زیادی هم بودند آمده بودند هنر این قهرمانان 
را روی این تشک ببینند چرا باید با چنین کارهایی این لذت را از آنها بگیریم؟ جا دارد از رضا 
یزدانی تشکر کنم. او با این که حریفش دست به اقدامات حاشیه ای زیادی زد و او را اذیت کرد، 
اما با صبوری کشتی گرفت و وقتی هم که مسابقه او تمام شد سالن خالی از جمعیت شد، چرا 
که مردم به عشق این بزرگان آمده بودند. سرمربی سابق تیم  ملی کشتی آزاد ایران با اشاره به 
خودداری سوریان از حضور در ر قابت های انتخابی علی رغم این که در سالن مسابقات حاضر شده 
بود، گفت: سوریان یک قهرمان افسانه ای برای کشتی ایران است. به نظر من او اگر دو طلای 
جهان و المپیک را هم بگیرد باید در تهران خیابانی را به نام او کنند، اما با همه این اوصاف سوریان 
رفتار خوبی از خود نشان نداد. مردم شدیدا علاقه داشتند سوریان را بر روی تشک مبارزه ببینند 
و هنر نمایی او را مشاهده کنند که خودداری او از حضور در این ر قابت ها کام مردم را تلخ کرد. 
متاسفانه این قهرمانان کشتی را رها کرده اند و به حاشیه ها چسبیده اند و همیشه فکر می کنند 
که حق با آنها است در صورتی که کشتی گیر ان دیگر و حتی مردم هم حق دارند. همین کارها 
باعث شده در طی سال های گذشته تماشاگران کشتی را از دست بدهیم. امیدوارم دیگر شاهد 

چنین اتفاقاتی نباشیم و با مدیریت و درایت بهتر مسائل حل و فصل شود. 

مهاجم تیم ملی فوتبال ایران درباره شرایط اردویی و 
حضور بازیکنان جوان در این تیم گفت: جوانان بسیار 
خوبی اضافه شده اند. کی روش جسارت زیادی دارد و 

این را دوباره نشان داد.
ــوان در اردوی تیم  ــردار آزمون درباره حضور بازیکنان ج س
ملی فوتبال ایران اظهار کرد: همیشه تیم ملی اردوهای خوبی 
ــت فراهم  ــته ولی بعضا امکاناتی که مدنظر تیم ملی اس داش
نمی شود. همه تیم های ملی در رشته های مختلف برای مردم 
هستند. باید از این تیم ها حمایت کرد. ما هم البته بی توجه به 
ــعی  کمبودهای احتمالی کار خودمان را انجام می دهیم و س

می کنیم مردم را خوشحال کنیم.
وی درباره حضور بازیکنان جوان در تیم ملی و ادغام با بازیکنان 
با تجربه تر گفت: فکر می کنم جوانها به اعتماد سرمربی تیم 
ملی جواب دادند. کاری که سرمربی تیم ملی انجام داد، بی نظیر 
بود. پیدا کردن بازیکنانی همچون مهدی ترابی، میلاد محمدی، 
حسین کنعانی و ... از دل لیگ کار هر مربی ای نیست اما کی 

روش نشان داد مربی تیزبینی است.
ــحالم می بینیم این  مهاجم جوان تیم  ملی ادامه داد: خوش
تصمیم شجاعانه سرمربی تیم ملی با حمایت اهالی فوتبال روبه 

رو شده است. تنها باید بدانیم حضور جوانان و جا افتادن آنها 
ــت و باید همه کمک کنند تا این دوران به خوبی  زمان بر اس
سپری شود. خدا را شکر مهدی ترابی هم گل پیروزی بخش 
ــتان را به ثمر رساند تا مهر تاییدی باشد بر  ایران برابر ازبکس

انتخاب های کی روش.
ــای تیم از باتجربه هایی نظیر  آزمون با بیان اینکه جوانتره
تیموریان، شجاعی و منتظری یاد می گیرند، گفت: ما جوانها 
از تجربیات این بازیکنان استفاده می کنیم. خوشبختانه احترام 
زیادی در تیم وجود دارد و همه برای هم می جنگند. تیم ملی 

هم دل است و این هم دلی بیشتر هم خواهد شد.
او درباره رویارویی با ترکمنستان و حضور برابر همزبان های 
خود در نخستین دیدار انتخابی جام جهانی گفت: دو بازیکن 

این تیم را به خوبی می شناسم.
 آنها در لیگ ازبکستان بازی می کنند. بازیکنان خوبی دارند. 
نباید آنها را دست کم بگیریم؛ اما درباره سوالتان باید بگویم 
ــتم و برای وطنم می جنگم و برای من فرقی  من ایرانی هس
ــازی می کند. باید با قدرت  نمی کند چه تیمی جلوی ما ب
ــتان را دست کم  برابر این تیم به میدان برویم. نباید ازبکس
بگیریم چرا که بازی های اول در چنین تورنمنت هایی بسیار 

سخت است.
 بازیکن ایرانی تیم روبین کازان درباره دو پیروزی تیم ملی 
ــه " با این دو  ــران در کازان و در واکنش به اینک ــال ای والیب
پیروزی می توانی در این شهر سرت را بالاتر بگیری" گفت: 
در روسیه والیبال رشته اول مردم این کشور نیست. آنها به 
ترتیب هاکی، فوتبال و بعد والیبال را دوست دارند. روس ها 
آدم های سردی هستند و با این دو برد، اتفاقی برای من در 
روسیه نمی افتد و تاثیری ندارد. اما به هر حال این دو پیروزی 
به روس ها نشان داد که ایران در والیبال هم حرف های زیادی 

برای گفتن دارد.
آزمون درباره عملکردش در تیم روستوف هم گفت: در مدتی 
که در این تیم بازی کردم، چهار گل به ثمر رساندم. البته درباره 
عملکردم مربیان تیم باید نظرشان را بگویند. من سه ماه خوب 
در این تیم پشت سر گذاشتم. با بازیکنان ارتباط خوبی پیدا 
کردم. من آمده بودم کمک کنم و امیدوارم کمک کرده باشم.

وی درباره آینده اش در روسیه و اینکه آیا در روستوف می ماند 
یا به روبین کازان بر می گردد، گفت: مسوولان روبین کازان نامه 
زده اند و گفته اند که باید برگردی. خودم هم فعلا دوست دارم 

در روسیه بمانم.

" همه برای ملی پوش شدن حق مبارزه دارند"
منصور برزگر: توقع برخی قهرمانان زیادی بالا رفته است

آزمون: نباید ترکمنستان را دست  کم بگیریم
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علمی و سلامت

سرطانی خاموش و بی علامت 
یک فوق تخصص گوارش و کبد در همدان گفت: سرطان معده خاموش و 

بی علامت است. 
دکتر علیرضا خلیلیان اظهار کرد: شایع ترین سرطان گوارش در ایران سرطان معده است 

که متاسفانه در مراحل اولیه بدون علامت بوده و دیرهنگام تشخیص داده می شود. 
وی عنوان کرد: تاکنون علت مشخص شده و خاصی برای سرطان معده مشخص نشده، 

اما برخی عوامل در ایجاد آن موثرند. 
این فوق تخصص گوارش با بیان اینکه فاکتورهای ایجاد سرطان، ژنتیکی و محیطی 
است، تصریح کرد: شرایطی را که خود فرد زمینه ساز سرطان می شود را شرایط محیطی 
می گویند؛ به عنوان مثال کشیدن سیگار یک فاکتور محیطی ایجاد سرطان به شمار می آید. 
وی با بیان اینکه یکی از فاکتورهای مهم ایجاد سرطان معده ابتلا به هلیکوباکترپیلوری 
است، افزود: البته این باکتری هم انواع گوناگونی دارد که در صورت عدم درمان اگر منجر 

به زخم معده شود، ممکن است شخص را دچار سرطان معده کند. 
خلیلیان خاطرنشان کرد: نیترات موجود در غذاها و ترشیجات مانده و مصرف آن ها 
موجب ایجاد سرطان معده می شود. همچنین مصرف غذاهای فست فود یا غذاهای سوخته 
 A مستعد کننده سرطان معده است. بر اساس آمار، سرطان معده در افراد گروه خونی

بیشتر دیده می شود که هنوز علت قانع کننده ای برای آن پیدا نشده است. 
وی تاکید کرد: تاکنون یک عامل مستقل شناخته شده برای ایجاد سرطان معده شناسایی 
نشده است. بنابراین فقط می توانیم به مردم توصیه کنیم تا از عوامل مستعد کننده ایجاد آن 
خودداری کنند. در بیشتر موارد بیماران در وضعیتی مراجعه می کنند که سرطان معده به 

مراحل پیشرفته خود رسیده و به اجزای مجاور بویژه کبد دست اندازی کرده است. 
وی اظهار کرد: اگر بیماری در مراحل اولیه تشخیص داده شود، می توان از درمان ها نتایج 

خوبی گرفت و بیمار از طول عمر مناسبی برخوردار باشد. 
خلیلیان اذعان کرد: با اینکه سرطان معده بدون علامت است، اما در برخی موارد با 
علائمی نظیر درد خیف یا احساس پری معده، سیری زودرس، کاهش وزن، خونریزی 

معده، استفراغ های مداوم، کم خونی و مدفوع سیاه رنگ خود را نشان می دهد. 
وی تاکید کرد: برخی افراد اشتباها گمان می کنند چکاپ می تواند سرطان معده را 
تشخیص دهد، اما باید گفت که تنها آندوسکوپی است که می تواند تشخیص دهنده این 

نوع سرطان باشد. 
خلیلیان در پایان گفت: استفاده از آب و غذای سالم و عدم مصرف غذاهای فست فود و 

درمان هلیکوباکتر می تواند از ایجاد سرطان معده جلوگیری کند. 

خُرخُر شبانه، عارضه دیگری از سیگار 
یک فوق تخصص ریه با تاکید بر تاثیر ترک سیگار در کاهش خرخر شبانه 
گفت: سیگار کشیدن باعث پرخونی مخاط بینی و ریه ها می- شود و با انسداد 

نسبی این مجاری خرخر به وجود می آورد. 
دکتر نادر حیدرزاده با بیان اینکه با انجام اقداماتی ساده می توان تا حدودی از بوجود آمدن 
خرخر جلوگیری کرد، گفت: کاهش وزن را مد نظر قرار دهید. اغلب افرادی که خرخر 
می کنند؛ اضافه وزن دارند. ثابت شده است کاهش وزن حتی به اندازه سه تا چهار کیلوگرم 

می تواند باعث کاهش خرخر شود. 
وی افزود: از خوردن غذاهای سنگین و نوشیدن مشروبات الکلی اجتناب کنید. خوردن 
غذا به مقدار زیاد در شب باعث شل شدن عضلات مجاری هوایی و افزایش احتمال خرخر 
می شود. سیگار را ترک کنید. سیگار کشیدن باعث پرخونی مخاط بینی و ریه ها می  شود و 

با انسداد نسبی این مجاری خرخر به وجود می آورد. 
این فوق تخصص ریه یادآور شد: به پهلو بخوابید. افرادی که به خرخر شدید مبتلا 
هستند. در هر وضعیتی که بخوابند خرخر می کنند؛ اما به غیر از این گروه افراد، به طور 
معمول خرخر هنگام خوابیدن به پشت به وجود می  آید و با خوابیدن به پهلو، خرخر 

فروکش می کند. 
حیدرزاده در پایان تاکید کرد: بدون بالشت بخوابید. بالشت  ها به خصوص بالشت های 
خیلی نرم باعث خم برداشتن گردن و در نتیجه انسداد مجاری هوایی و خرخر می  شوند. 

فشارخونی ها می توانند روزه بگیرند؟ 
یک متخصص داخلی با بیان اینکه تجربه نشان می دهد افراد مبتلا به فشار 
خون بالا در زمان روزه داری با مشکل افزایش فشار مواجه می شوند، توصیه کرد: 

این افراد تا حد امکان از روزه گرفتن اجتناب کنند. 
دکتر جعفر نوابی خاطرنشان کرد: با توجه به واجب بودن فریضه روزه داری در ماه مبارک 
رمضان توصیه می شود این بیماران قبل از گرفتن روزه حتما با پزشک معالج خود مشورت 

کرده و در صورتی که روزه داری برای آنها خطرناک است، از این کار خودداری کنند. 
این متخصص داخلی خاطرنشان کرد: در زمان گرسنگی آدرنالین خون افزایش یافته که 
این امر موجب کاهش قند و افزایش فشار خون می شود و به همین علت توصیه می شود 

بیمارانی که فشار خون بالا و کنترل نشده ای دارند، از روزه گرفتن اجتناب کنند. 
نوابی افزود: چنانچه بیمارانی اصرار بر گرفتن روزه دارند و پزشک آنها گرفتن روزه را برای 
آنها مجاز دانست، باید ابتدا دو تا سه روز، روزه گرفته و سپس فشار خون خود را کنترل 

کنند و در صورت افزایش فشار خون حتما باید از روزه گرفتن امتناع کنند. 
این عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه توصیه کرد: در صورتی که بیماران 
مبتلا به فشار خون بالا، در زمان روزه داری فشار خون کنترل شده ای داشتند، باید برخی 

نکات تغذیه ای را در زمان روزه داری رعایت کنند. 
وی توصیه کرد: این دسته از بیماران باید به طور جد از مصرف غذاهای شور و چرب 
خودداری کرده، سعی کنند به هیچ عنوان عصبی نشوند و به میزان کافی نیز در طول مدت 

افطار تا سحر آب بنوشند. 

یک متخصص طب سنتی عنوان کرد؛ 

مصرف بیش از حد آب موجب 
ضعف بینایی و کاهش حافظه می شود 

یک متخصص طب سنتی گفت: مصرف بیش از حد آب موجب ضعف بینایی, 
ورم دست و پا, تباهی رنگ چهره, ضعف و سستی اعصاب و کاهش حافظه 

می شود.  
ناصر رضایی پور درباره مضرات نوشیدن آب زیاد اظهار داشت: آب در طب سنتی موجب 
حیات است و موجب رقیق شدن غذا می شود. آب ارزش غذایی برای بدن ندارد ولی برای 

برای بدن مفید است و بدن برای هضم غذا به آب نیاز دارد.
مضرات نوشیدن آب زیاد

-نوشیدن آب زیاد موجب ازدیاد رطوبت مغز می شود که خود زمینه ساز کاهش حافظه 
است.

-نوشیدن آب زیاد موجب ضعف بینایی می شود.
این متخصص طب سنتی ادامه داد: مصرف بیش از حد موجب ورم دست و پا می شود.

-ضعف و سستی اعصاب. معده و کبد را ایجاد می کند.
-مصرف بیش از حد رنگ صورت به تباهی می رود.

-مصرف بیش از حد خنکی و فراموش کاری را بروز می دهد.
-موجب ورم اطراف و زیر چشم می شود.

خصوصیات آب سبک
-آب باید مزه شیرین. صاف و ذلال باشد.

-آب باید سریع الانحدار یعنی از معده سریع به اعضا نفوذ کند.
-آب خوب و سبک معین بر هضم است )هضم غذا را بهبود می بخشد(.

رضایی پور افزود: آبی خوب است که با مصرف آن نفخ یا قراقر و ثقل ایجاد نشود.
-آبی مناسب نوشیدن است که سرعت قبول گرما و سرمای آن مناسب باشد.

-آب خوب آبی است که اشتها را تقویت کند.
-آب گرم مضعف معده است و اگر صبح ناشتا آب گرم خورده شود. معده را تحریک 

می کند.
رضایی پور خاطرنشان کرد: آبی که از ذوب شدن یخ و برف باشد مناسب نیست. بهتر 
است که آب در یخچال خنک شود چرا که مصرف آب خنک شده با یخ موجب بروز نزله 

و سرفه می شود، همچنین مضر اعصاب و سیستم گوارش است.

آنچه باید درباره شیمی درمانی بدانیم 
در دوران شیمی درمانی انجام ورزش های سبک و یوگا و نوشیدن مقادیر 

زیادی از مایعات در جهت و پیشگیری از شیوع سرطان ضروری است.
براساس تحقیقات اخیر، شیمی درمانی روشی است برای مقابله و مبارزه با سلول های 

سرطانی و به عنوان روشی قوی برای از بین بردن سلول های سرطانی بکار می رود.
 در واقع شیمی درمانی یک روش سیستمیک برای از بین بردن سلول های سرطانی در 
هر قسمت از بدن است و باعث توقف رشد سریع این سلول ها می شود اما، باید در نظر 
داشت که هدف از شیمی درمانی ، بسته به نوع سرطان و مرحله ی آن متفاوت است که یا 

می توان بصورت سیستمیک )در سراسر بدن( و یا بصورت محلی باشد.
 درمان سرطان می تواند بصورت تزریق به ستون فقرات ،  پوست و یا شکم باشد.

 از جمله شایع ترین عوارض جانبی سرطان عبارت است از خستگی ، تهوع و استفراغ ولی 
نکته ی مهم این است که انجام ورزش های سبک، پیاده روی و یوگا در این دوران می تواند 
از عوارض این بیماری کم کند.   در این دوران نوشیدن مقادیر زیادی از مایعات و رعایت 

بهداشت فردی درجهت پیشگیری از شیوع سرطان،  ضروری است.

تغذیه در ماه رمضان
روش صحیح تغذیه در ماه رمضان یکی از موارد مهمی است که لازم است مورد 
توجه قرار گیرد تا از عوارض جسمی و یا عصبی جلوگیری شود. در غیر اینصورت 
ممکن است عوارضی حاصل شود که یا روزه گرفتن را عامل آنها محسوب کنند و یا 

اثرات آن باعث عدم تداوم روزه گرفتن گردد.
بطور کلی چهار فاکتور در تغذیه در ماه رمضان باید مورد توجه قرار گیرد که عبارت اند از: 

الف- زمان غذا خوردن، ب- میزان غذا خوردن، پ – چگونه غذا خوردن، ت- انتخاب نوع غذا.
  الف-تغذیه در ماه رمضان- زمان غذا خوردن:

در ماه مبارک رمضان زمان غذا خوردن اصلی سه مرحلة سحر، افطار و شام می باشد که لازم 
است کاملاً از هم مجزا باشند. دو زمان سحر و افطار تقریباً مشخص شده است. در سحر لازم 
است که طوری برنامه ریزی شود که علاوه بر زمان کافی برای ذکر و دعا و عبادت زمان کافی 
برای غذا خوردن در نظر گرفته شده باشد. یکی از موارد اشتباه غذایی در این مرحله تسریع در 
غذا خوردن در وقت سحر است که اثرش بعد از چند روز روزه گرفتن در سیستم گوارش خواهد 
بود مثل سنگینی معده، عدم مراحل هضم طبیعی غذا در طول روز، ترشی معده و در ادامه به 

ناراحتی های معده و روده دچار خواهند شد.  
نکته دیگر در مورد تغذیه در ماه رمضان این است که باید به زمان صرف افطار و شام توجه 
داشت.نبایستی بدون درنظر داشتن حجم غذای خورده شده در افطار وارد مرحله شام خوردن 
شد. صرف افطار می بایست در اولین فرصت ممکن صورت گیرد تا تداخلی با زمان شام خوردن 
پیش نیاید.فاصله زمانی افطار و شام باید آنقدر باشد که در موقع صرف شام غذای هضم نشده در 
معده نباشد. زمان شام خوردن هم باید طوری برنامه ریزی شود که تا قبل از خواب زمان کافی 

برای هضم وجود داشته باشد و نباید با شکم پر به رختخواب رفت.  
ب- تغذیه در ماه رمضان-میزان غذا خوردن:

یکی دیگر از نکاتی که در مورد تغذیه در ماه رمضان باید به آن توجه کرد میزان غذا خوردن 
است.یکی از مشکلات در سیستم غذایی بسیاری از افراد این است که حجم غذا تحت کنترل 
نیست. حجم غذای افطار باید بسیار کم باشد تا قبل از شام خوردن از معده خارج شده و امکان 
شام خوردن بدون اثر مضر جانبی وجود داشته باشد. حجم شام باید بنحوی کنترل شود تا 
هم امکان خوردن میوه بعد از شام باشد، نه تنقلات مرسوم بعد از شام بر محتویات معده فشار 
آورد، نه مشکلی در روند خواب پیش آید، و نه مانعی بر غذا خوردن در وقت سحر حاصل شود.

  پ- تغذیه در ماه رمضان- چگونه غذا خوردن
یکی از معضلات غذا خوردن خیلی افراد سریع خوردن غذا است که معمولاً یا به دلیل 
محدودیت زمانی است ویا استرس داشتن در موقع غذا خوردن ویا به رسم عادت. به هر دلیل 
که باشد تاثیرات مضرش در روی معده بسیار شدید خواهد بود و عواقبی ناگوار به دنبال خواهد 
داشت. پس در ماه مبارک باید دقت داشت تا تنظیم وقت بصورتی انجام شود تا غذا خوردن در 
سحر، افطار وشام به تعجیل صورت نگیرد. بنابراین با آرامش غذا خوردن و در شرایط نگرانی ، 

استرس و ناراحتی غذا نخوردن خیلی در تأمین سلامتی دستگاه گوارش مؤثر است.
       ت- تغذیه در ماه رمضان -انتخاب نوع غذا

یکی دیگر از نکات در مورد تغذیه ماه رمضان این است که باید توجه خاصی به نوع غذای 
مصرفی خود داشته باشید.غذاهایی که ما میخوریم مهمترین فاکتور تعیین کنندة سلامتی و 
بیماریهای ماست. با کمال تاسًف عوامل متعددی چون عدم اطلاع از مواد غذایی، قدرت هوس 
در انتخاب، انتخاب غذا در تنوعات مکانی-زمانی، تبلیغات تولید کننده ها، و انتخاب بر اساس 

قدرت اقتصادی در انتخاب نادرست غذایی ما دخالت دارند.
  در این مقاله هدف اشاره به مواد اولیه سالم ویا ناسالم موجود در مواد غذایی نیست بلکه مقصد 
انتخاب غذاهایی است که برای شام ، سحر و افطار مناسب هستند.تغذیه در ماه رمضان باید به 
گونه ای باشد غذا های انتخاب شده در سحر، افطار، و شام می بایست مواد لازمه 24 ساعته 
بدن یعنی کربوهیدراتها، چربی، پروتئین، فیبر، ویتامینها، آنزیم ها و مواد معدنی لازم را به بدن 
برسانند. به عبارت دیگر بجای افزایش حجم در یک وعده غذا ، تامًین نیازهای غذایی باید بین 

غذاهای سحر، افطار، و شام تقسیم شوند.    
نکات تغذیه ایی ماه رمضان در وقت سحر:

موارد زیر در موقع سحری خوردن پیشنهاد میشوند:
-خوردن غذا های اصلی با در نظر گرفتن حجم آن، شرایط جسمی ، سنی، وضعیت های 

خاص روزه گیر و یا داشتن بیماری اشکال ندارد.
-بایستی از چندین نوع غذای پختنی استفاده کرد.  

-یکی از نکاتی که باید در مورد تغذیه در ماه رمضان به آن توجه کرد این است که به جای 
اینکه معده خود را ازچندین نوع غذای پختنی پر کنید، از میوه جات، سبزی جات، صیفی 
جات، و نوشیدنی های سالم و چای های گیاهی متعدد که به منظور های مختلفی وجود دارند 

استفاده کنید.

  

-جای نوشابه های مضر، قندی، رنگی ودارای مواد نگهدارنده از چای های گیاهی متعدد برای 
تصفیه خون، جگر، کلیه ها، وشستن معده و روده از مواد نامناسبی که توسط غذاها و خوردنی 
ها وارد بدن میشوند ویا برای جلو گیری از افزایش کلسترول، قند، چربی، فشار خون و… 

استفاده نمایید.  
   حتماً از غذاهای قلیا ساز مثل میوه ها، سبزیجات، صیفی جات، و غلات نیز به همراه غذا 
استفاده کنید.خوردن و نوشیدن مواد غذایی را که تولید اسید می نمایند کنترل نمایید مثل: انواع 
گوشت، ماهی و غذاهای دریایی، لبنیات، تخم مرغ، حبوبات، خشکبار، شکر ، روغن ها وسرکه.

  غذا ها را خوب بجوید زیرا بزاق قلیایی)تیالین(در اثر خوب جویدن غذا ، حالت اسیدی آن را 
تبدیل به قلیایی میکند.از خوردن غذا های رنگیزه دار، طعم دهنده دار، دارای مواد نگهدارنده و 
نیز از غذا های تصفیه شده مثل: آرد سفید، قند، نوشیدنی های شیرین ورنگی، قهوه، پنیر های 
فرآوری شده، آب میوه های ساختگی، سوسیس و کالباس که عوارض متعدد غیر قابل جبرانی 

دارند و بعضی نیز باعث خستگی روزانه می شوند پرهیز کنید.
  -از خوردن نمک تا حد امکان بپرهیزید.

  -یکی دیگر از نکات تغذیه ایی در ماه رمضان این است که از خوردن آب قبل از خوردن 
سحری خودداری کنید و همچنین از خوردن نوشابه های قند دار نیز در وقت سحر جلوگیری 

کنید.
  نکات تغذیه ایی ماه رمضان در وقت افطار:

به دلایل مختلف غذا های افطار نباید شامل غذا های اصلی، حجیم وسنگین باشد زیرا:
-معده مدتی خالی بوده و نبایستی به یکباره آنرا به فعالیت وادا شت.

-باید معده آمادگی پذیرش شام را داشته با شد.
-ابتدا با مقداری آب گرم و خرما، خوردن را آغاز کنید.

-خوردن مقداری کمی آش بدون حبوبات توصیه می شود.
-از غذا های بدون چربی در افطار استفاده نمایید.

-از خوردن آجیل جات، بستنی، چیبس، گوشت، پنیر، ماست وشیر پر چرب در افطار 
بپرهیزید.

-در خوردن شیرینی جات در موقع افطار افراط نکنید از قند های ساده بجای قند های مرکب 
استفاده کنید تا بتوا نید به میزان لازم شام صرف کنید.

-در خوردن نوشیدنی اصراف نکنید زیرا مانع شام خوردن خواهد شد.
    نکات تغذیه ایی ماه رمضان در وقت شام:

همانطور که گفته شد سعی کنید بین افطار و شام فاصله کوتاه باشد.
-قبل از شام آب میل نکنید.

-اگر حجم غذا ی شام بیش از حد باشد، هم خواب را تحت تاثًیر قرار میدهد ، هم مانع خوردن 
غذادر سحر خواهد شد و هم تکرار آن باعث سوء هاضمه و بروز بیماری های گوارشی خواهد شد.

-حجم شام باید آنقدر کنترل شده باشد که جلو خوردن میوه جات را نگیرد.
-اگر بعد از شام قصد خوردن تنقلات را دارید، از قبل میزان شام را کنترل نمایید.

-آنچه در مورد خوردن سحری قابل ملاحظه است ، در مورد شام هم صادق است.

۵

دانشمندان در امریکا نمونه اولیه ابزار راداری را ارائه داده اند که برای شناسایی 
ضربان قلب قربانیانی طراحی شده که در زیر آوار گیر افتاده اند.

محققان مرکز علم و فناوری وزارت امنیت داخلی آمریکا با همکاری آزمایشگاه پیشرانش 
جت ناسا، ابزار FINDER را ارائه داده اند.

ویژگی مکانیاب این سیستم، قادر به شناسایی قربانیان موجود تا عمق 1.524 متری است و 
این موضوع شانس بیشتری به تیم های نجات برای مکانیابی قربانیان ارائه می دهد.

آزمایش های انجام شده بر روی این فناوری در عملیات  دنیای واقعی موفق بوده اند و تیم 
علمی با استفاده از این ابزار، ضربان قلب دو قربانی را در زلزله نپال شناسایی کرد.

سامانه FINDER تنها ابزاری است که می تواند فرد بی هوش را فقط با استفاده از ضربان 
قلب وی شناسایی کند. دانشمندان در حال ارزیابی بیشتر برای کاربردهای جست وجو و نجات 

این ابداع مانند شناسایی افراد در ساختمان های در حال حریق هستند. 

افزایش عمر ساختارهای بتنی با تلاش محقق ایرانی دانشگاه پنسیلوانیا

طراحی چشم تیزبین برای روباتها توسط محقق ایرانی دانشگاه آدلاید

نخستین سامانه تشخیص نفوذ به مناطق حساس راه اندازی شد
اندازی  راه  به  موفق  بنیان،  دانش  شرکت  یک 
نخستین سامانه بومی حفاظت محیطی، با قابلیت 
پایه  بر  کشور  حساس  مناطق  به  نفوذ  تشخیص 

شبکه  های حسگر زمینی لرزه نگار شد.
 پدیده لرزش و اطلاع یافتن از زمان وقوع زلزله و بلایای 
طبیعی از آرزوهای بشر برای جلوگیری از خسارت های جانی 

و مالی است که محققان در حال دستیابی به آن هستند.
از  گیری  بهره  و  تکنولوژی  پیشرفت  با  راستا  این  در 
تجهیزات به روز، امکان تشخیص لرزش با دقت بسیار بالا 
فراهم شد و امکان کسب اطلاعات از این طریق هم در برد 
موثر و هم در تشخیص عامل لرزش، افزایش یافت؛ پس از 
آن بود که با طراحی شبکه ای از سنسورها، امکان پوشش 
منطقه ای گسترده فراهم شد که کاربردهای مختلفی اعم از 

نظامی و غیرنظامی به همراه دارد.
 در بکارگیری قابلیت پردازش اطلاعات شبکه حسگرها 
برای کاربردهای مهم و حیاتی، اولین سامانه بومی حفاظت 
محیطی مبتنی بر شبکه های حسگر لرزه نگار با نام »حافظ« 
توسط یک گروه دانش بنیان فناوری اطلاعات و ارتباطات 

تولید و راه اندازی شد. 
 این فناوری شامل اجزایی چون حسگر و مبدل برای 
دریافت سیگنال، واحد پردازش برای پردازش اطلاعات و 

منبع تغذیه برای مدیریت توان می شود.
این سیستم با امکان آشکارسازی فعالیت در منطقه، 
حساسی  اماکن  در  وسیعی  کاربردهای  شود  می   سبب 
طیف  و  بانک ها  نظامی،  پادگان های  نیروگاه ها،  چون 
وسیعی از مراکز صنعتی و سازمانی داشته باشد. همچنین 

مزیت های خاص این سیستم ها خصوصاً پسیو بودن حسگر، 
استتارشدگی و عدم نیاز به دید مستقیم سبب می  شود که 
یکی از کاربردهای اصلی آن ها کاربردهای نظامی- انتظامی 

باشد.
 این محصول یک سامانه بسیار کلیدی در تشخیص نفوذ 
به مناطق حساس بر پایه شبکه  های حسگر زمینی لرزه  نگار 
است و هدف آن مراقبت از مرزها )کنترل تردد در منطقه  
ممنوعه  مرزی و همچنین تردد از گذرگاه  های خاص اطراف 
مرز(، کشف نفوذ به سایت  های حساس نظامی، صنایع بزرگ 
و حساس )نفوذ به محیط پیرامونی سایت  های انرژی اتمی 
و سایت  های حساس نظامی و نیروگاه  ها و اماکن مشابه، 
تردد در اطراف مخازن و تأسیسات مشابه آن در صنعت 
نفت و پتروشیمی، تردد در محدوده پیرامونی مخازن مواد 
شیمیایی و سمی، و...(، امنیت درون اماکن حساس و نیمه 
حساس کشوری )تردد در زمان  های خاص درون مراکز 
دولتی حساس، بانک  ها، مراکز اسناد، انبارهای بزرگ و...(، 
جمع آوری اطلاعات ترددها در جبهه دشمن و نیز هشدار 
نزدیک شدن دشمن به نیروهای تجسس خودی است. این 
سامانه مزایایی چون کشف نفوذ، احتمال آشکار سازی، امکان 
مقابله، عدم نیاز به دید مستقیم و در نتیجه امکان پوشش 
مناسب در ناهمواری ها و کشف فعالیت های زیر سطح را 
نیز دارد. قابلیت تشخیص متحرک، نمایش موقعیت متحرک 
روی صفحه نمایش اپراتور، امکان نمایش سیگنال امضا برای 
هر متحرک، قابلیت تشخیص چند متحرک در محدوده 
پوشش یک حسگر، قابلیت تمایز بین انسان و اتومبیل، 
قابلیت ارسال پیامک به اپراتور شبکه در صورت تشخیص 

متحرک، قابلیت فعال کردن دوربین ها و تصویربرداری از 
موقعیتی که متحرک در آن تشخیص داده شده است نیز 

از دیگر ویژگیهای این محصول است.
 با استفاده از این سامانه، امکان ذخیره سیگنال امضای 
هر کاربر و اجازه عبور عابر مجاز و کشف عبور عابر غیرمجاز، 
تشخیص نزدیک یا دور شدن متحرک و مسیر حرکت وی، 
امکان اطلاع به نودهایی که متحرک به سمت آن  ها می 
رود، امکان استفاده از تنظیمات پیش فرض یا استفاده از 
بازه  Learning و وفق دادن اتوماتیک شبکه با محیط نیز 

فراهم شده است.

شناسایی متابولیت نوعی داروی کارآمد 
سرطان پروستات توسط دانشمند ایرانی

تیمی از محققان به سرپرستی »نیما شریفی« دانشمند ایرانی برای نخستین 
بار دریافتند متابولیت نوعی دارو به نام )abiraterone )Abi در درمان سرطان 

پروستات متاستاز، در مقایسه با خود این دارو کارآیی بیشتری دارد.
 شریفی و همکارانش از دانشگاه کلیولند امریکا دریافتند، داروی abiraterone در هر دوی 
بیماران و مدل های حیوانی مبتلا به سرطان پروستات که این دارو را مصرف می کنند، توسط 
نوعی آنزیم ویژه به abiraterone-D4A( Δ4( فعال تری تبدیل می شود و D4A در مبارزه 

با تومور پروستات عملکرد بهتری از خود داروی abiraterone دارد.
محققان متوجه شدند D4A در مقایسه با abiraterone در کشتن سلول های سرطانی 
پروستات بدخیم کارآمدتر است و این بدین معناست که تعدادی از بیماران می توانند از 

درمان شدن با D4A نفع ببرند.
سلول های سرطان پروستات توسط آندروژن ها )هورمون های مردانه( نیرودهی و تغذیه 
می شوند. زمانی که سرطان پروستات گسترش می یابد، درمان محرومیت از آندروژن برای 
قطع تجهیزات سوختی تومور به کار می رود، با این حال، تومورهای متاستاز بدخیم می توانند 

در مقابل این نوع درمان مقاوم شوند.
دکتر شریفی پیش تر و در سال 2013 در مقاله ای نوعی جهش ژنتیکی را توصیف کرده بود 
که سلول های سرطان پروستات را قادر می سازد هورمون های خودشان را برای تولید غذای 
مورد نیاز تولید کنند و چنین موضوعی این سلول ها را در مقابل درمان های محرومیت از 

هورمون مقاوم می سازد.
داروی Abiraterone از طریق مسدودکردن آنزیمی به نام CYP17A1 در درمان 
پروستات عمل می کند که این آنزیم برای تولید آندروژن حیاتی است. تیم شریفی دریافت 
داروی فعال تر D4A این آنزیم و همچنین دو آنزیم دیگر مسؤول تولید آندروژن ها را مهار کرده 
و همچنین گیرنده آندروژن را مسدود می کند؛ این موضوع آندروژن های موجود را غیرفعال 
می کند. دانشمندان دریافتند 12 بیماری که با abiraterone فعال درمان شده بودند، دارای 

سطوح قابل شناسایی D4A بودند و سطوح D4A در میان بیماران متغیر بود.
دکتر شریفی در این باره گفت: تحقیقات بیشتری برای آشکارسازی مکانیسم های دقیق 
دخیل در این فرآیند لازم اند اما ما پیش بینی می کنیم که درمان مستقیم با D4A می تواند 

شانس زنده  ماندن را در تعدادی از بیماران مبتلا به سرطان پروستات متاستاز افزایش دهد.
وی افزود: تحقیقات بیشتر به ما در پیشرفت دادن فهرست نشانگرهای زیستی بالقوه برای 
پیش بینی این موضوع که کدام بیماران به D4A واکنش نشان می دهند، کمک خواهد کرد.

سرطان پروستات، شایع ترین سرطان در میان مردان است و هر سال در ایالات متحده 240 
هزار نفر به این بیماری مبتلا می شوند.

شناسایی ضربان  قلب قربانیان زیر آوار زلزله با 
رادار جدید

محقق ایرانی دانشگاه پنسیلوانیا فرمول جدیدی برای تولید بتن باکیفیت و 
مقاوم ارایه کرده که همزمان پرده از راز فرسودگی پلها و زیرساختارهای بتنی 

کلانشهرهای جهان برمی دارد.
 تنها در پنسیلوانیای آمریکا تأیید شده که شماری از پلها وجود دارند که از حیث کیفیت 
ساختاری شرایط چندان مناسبی ندارند. این وضعیت احتمالا در بسیاری از نقاط آمریکا و 

سراسر جهان نیز به چشم می خورد.
حالا این امیدواری وجود دارد که با تلاش دکتر فرشاد رجبی پور از مهندسان ساختمان 
دانشگاه پنسیلوانیا نسل جدیدی از بتن تولید شود که دیگر جای چندان نگرانی درخصوص 
افت کیفیت آن همزمان با گذشت زمان و پیر شدن سازه های مهمی نظیر پلها وجود نداشته 
باشد.درحقیقت این محقق ایرانی روشهایی را جستجو می کند که با استفاده از آنها بتوان 
فرآیند نگهداری و همچنین پایداری هر نوع زیرساختار شهری تولید شده از بتن را تا حد 
زیادی ارتقا داد. آنها در این خصوص توجه و تمرکز خاصی بر روی طیف گسترده ای از 
ریزساختارها دارند، از پلها گرفته تا جاده ها و ساختمانها. رجبی پور می گوید: ما به این نکته 
فکر می کنیم که چگونه همزمان با کاستن از هزینه ها، ایمنی و طول عمر این نوع ساختارهای 
بتنی را افزایش دهیم. این محقق ایرانی و تیم همراهش دو برنامه همزمان را در این پروژه 
دنبال می کنند. آنها از یک سو درحال جمع آوری پایگاه اطلاعاتی بزرگی درباره خردگی فولاد 
در پلهای بتنی و شکافهای ایجاد شده در این ساختارها هستند تا به درک درستی از چگونگی 

شکل گیری این فرآیندها دست یابند.

آنها در این مسیر تلاش می کنند تا عمر مفید پلها را بین 2 تا 3 برابر افزایش دهند.
همزمان دکتر رجبی پور بر روی ارایه فرمول جدیدی از بتنها کار می کند که دوست دار 
محیط زیست باشند. درحالی که هم اکنون تولید بتن از سیمان و ترکیب آن با آب به دست 
می آید، نگرانی اصلی به آلودگی های زیست محیطی و مصرف قابل توجهی انرژی در حین 
تولید سیمان مربوط می شود و حالا این محقق ایرانی بر روی ارایه فرمول جدیدی جهت تولید 

بتن با روشهای مناسب تر کار می کند.

محقق ایرانی دانشگاه آدلاید نرم افزار جدیدی ارایه 
کرده که به ماشین آلات روباتیکی این امکان را می 
دهد تا اشیای متحرک را همچون سنجاقکها ببینند. 
از این فناوری در خودروهای هوشمند آینده استفاده 

می شود.
 بسیاری از روباتهایی که در آینده ساخته خواهند شد دنیا 
را از دید حشرات خواهند دید. درحقیقت سیستم بینایی این 

روباتها چیزی متفاوت از روباتهای امروزی خواهد بود.
 The Royal در مقاله ای که به تازگی در نشریه تخصصی
Society Interface منتشر شده است، محققان دانشگاه 
آدلاید استرالیا از جزئیات نرم افزار جدیدی رونمایی کرده 
اند که به ماشین آلات روباتیکی امکان مشاهده موشکافانه 
اشیا را به گونه ای می دهد که حشراتی نظیر سنجاقک دنیا 

را می بینند. اگرچه سنجاقکها مغزی کوچک داشته و بینایی 
چندان قدرتمندی نیز ندارند اما این توانایی را دارند که با 
ضریب دقت خیره کننده ای دشمن و شکارچی را در مقایسه 
با بسیاری از حشرات دیگر تشخیص دهند. نکته مهم این 
است که سنجاقکها می توانند این توانایی را در حالی که با 
سرعت 90 کیلومتر بر ساعت حرکت می کنند از خود بروز 
دهند. روباتی که دکتر زهرا باقری محقق اصلی این پروژه 
از دانشگاه آدلاید مبتنی بر این نرم افزار جدید ارایه کرده 
شباهت زیادی به یک ماشین چمن زنی بزرگ دارد تا یک 
حشره بالدار. این محقق امیدوار است تا در آینده از سیستم 
بینایی روبات تازه تولید شده در این دانشگاه برای خودروهای 
هوشمند استفاده کند. همچنین می توان از آن به عنوان 

فناوری بونیکی در سیستمهای پیشرفته نظارتی بهره برد.

محققان این دانشگاه برای خلق این فناوری جدید، طیفی از 
نورونها را در مغز سنجاقکها مورد بررسی قرار ددند. کار اصلی 

این نورونها دنبال کردن اشیای متحرک است.
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مشکلات عضلانی با بروز شوک نخاعی در 
ارتباط نزدیک است 

بر اساس بررسی های اخیر، بروز مشکلات عضلانی به ویژه گرفتگی و ضعف 
عضلات بدن، می تواند با بروز شوک نخاعی در ارتباط نزدیک باشد.

سهراب محمودی جراح و متخصص ارتوپدی افزود: وقتی عضلات بدن در نتیجه تغذیه 
نامناسب، نداشتن تحرک و فعالیت  بدنی، ورزشهای سنگین یا برخی از عوامل ژنتیکی 
و بیماری ها دچار مشکل و آسیب شوند، در آن صورت ستون فقرات و نخاع نیز از این 

آسیب ها و مشکلات متاثر می شود.
 وی با بیان اینکه عوامل متعددی در بروز شوک نخاعی و عوارض همراه آن نقش 
دارند، تاکید کرد: براساس بررسی های اخیر بروز مشکلات عضلانی به ویژه گرفتگی و 
ضعف عضلات بدن، می تواند با بروز مشکلات نخاعی به ویژه شوک نخاعی در ارتباط 

نزدیک باشد. 
محمودی گفت: شوک نخاعی یک افت  ناگهانی در فعالیت بازتابی نخاع در زیر ناحیه 

آسیب دیده است.
 وی یاد آور شد: درصورت بروز شوک نخاعی، اعصاب زیر منطقه آسیب دیده فلج و یا 

شل می شوند و واکنش ها و رفلکسها در محل آسیب دیده از بین می رود. 
محمودی خاطر نشان کرد: گرفتگی های عضلانی افزایش کشیدگی یا انقباض عضلات 
است که می تواند در نتیجه آسیب یا بیماری هایی نظیر اختلالات عصبی مرکزی یا برخی 

از عوامل محیطی، ژنتیکی، رفتاری و حتی تغذیه ای ایجاد شود.

مصرف برنج با ماست فراموشی می آورد
یکی از اشتباهات مردم این است که برنج را همراه با ماست مصرف می کنند 
که خود موجب افزایش سردی و تری مغز می شود غلبه بلغم در مغز موجب 

فراموشی, سستی و تنبلی می شود. 
رطوبت و غلبه سردی در مغز موجب سستی و تنبلی مغز می شود همچنین موجب 

کندی ذهن و کدورت حواس می شود و شخص را کودن و ابله می کند.
 -باید دانست که هر چه قدر رطوبت و بلغم در سر و مغز بیشتر افزایش پیدا کند به 
همان میزان تیزهوشی و قوه ادراک کاهش پیدا می کند؛ فرد دچار فراموشی می شود البته 

در این نوع از فراموشی فرد احساس سنگینی در سر و ترشحات بینی دارد.
 -افزایش رطوبت در سر موجب سرگیجه، تشنج، سکته و صرع می شود که رفع غلبه 

رطوبت در مغز به بهبودی کمک می کند.
  -مصرف بعضی از غذاها خود موجب افزایش رطوبت و بلغم در بدن می کند که 
غذاهای با طبع سرد و تر نامیده می شود.  -یکی از اشتباهات مردم این است که برنج 
را همراه با ماست مصرف می کنند که خود موجب افزایش سردی و تری مغز می شود.  
-مرحوم عبدالله احمدیه عقیده دارد که از غذاهای سرد و تر می توان به ماست، خیار، 
هندوانه، کاهو، آلو، اسفناج، نارنج، پرتقال، برنج، گوشت گاو، گوشت بز، گوشت خروس. 
گوجه فرنگی. گوجه سبز. میوه های تابستانی. دوغ. اسفناج و ... اشاره کرد.  -اشخاصی که 
طبیعتی »سرد و تر« و مزاج بلغمی دارند یا دچار غلبه بلغم در بدن هستند. باید از خوردن 
غذاهای »سرد و تر« پرهیز کنند چرا که مصرف این غذاها به افزایش سردی و تری کمک 
می کند.  -مصرف دم کرده اسطوخودوس به پاکسازی مغز کمک می کند. اسطوخودوس 
مغز را گرم کرده. حزن و اندوه و کدورت را از مغز از بین می برد.  -از همین رو است که 
اسطوخودوس را »جاروب دماغ یا مغز« می نامند، زیرا رطوبت مغز را از بین برده و موجب 

نشاط و افراد می شود همچنین حافظه را قوت داده و ذهن را روشن می کند.



اجتماعی ۶

توسعه شبکه های اجتماعی و
 غفلت از سواد رسانه ای

گزارش / زهرا اسدی
باید در کنار رایج شدن استفاده از رسانه های نو ظهور اجتماعی سواد کاربری 
از آنها نیز توسط رسانه ها و مراجع تولید پیام و محتوا در کشور مورد ترویج 

قرار گیرد.
این روزها به هرکجا که وارد می شوی جمعیت زیادی را می بینی که هر یک در گوشه ای 
نشسته و از محیط پیرامون خود غافل شده اند. یکی بی اختیار لبخند بر لب دارد، یکی 
ناراحت، دیگری در حالت تعجب است. شاید اگر این حالات انسانی چند سال پیش روی 
می داد به راحتی به انسان برچسب شیدایی می زدند اما چیزی که اکنون برای همه این 
افراد یکسان به نظر می آید وسیله ای است که در دست دارند و آن گوشی های هوشمند 
تلفن همراه است که بزرگ و کوچک نمی شناسد و اکنون جزو وسایل ضروری و شخصی 

افراد و عامل اصلی رفتارهای غیرطبیعی شده است.
این یک واقعیت است که در سال های اخیر پدیده ای جدید در جامعه ما در حال ظهور و 
بروز است که تقریبا تمام طیف ها و گروه های اجتماعی را در بر گرفته و آن مسئله استفاده 
از شبکه های همچون >fon> font=""<لاین>/fon><، واتس آپ، وایبر، تلگرام و... 

است.
با این حال باید دانست وسایل ارتباط جمعی در کنار فواید بسیار از جمله به روز کردن 
اطلاعات، دستیابی به فناوری های نوین، استفاده از مطالب علمی و اینکه امکان تبادل 
اطلاعات را میان اقشار مختلف جامعه فراهم می نماید گاهی می تواند موجب آسیب های 

اجتماعی بزرگ و زمینه ساز مشکلات اجتماعی، رفتاری و روانی جبران ناپذیری شود.
طبق آمار اعلام شده امروزه در هر 18 دقیقه یک طلاق در جامعه ایرانی صورت می گیرد 
که برخی از کارشناسان یکی از علت های اصلی این پدیده شوم را استفاده بیش از حد 

شبکه های اجتماعی و نیز ماهواره ای بیان  کرده اند.
استفاده  و  است  ملاحظه ای  قابل  نوجوان  و  جوان  جمعیت  دارای  نیز  قم  کلانشهر 
افسارگسیخته از این رسانه های نو ظهور که هیچ نوع مدیریتی بر محتوای انتقالی در 
آنها صورت نمی گیرد می تواند به آسیب های اجتماعی در این شهر دامن بزند. مسئله ای 
که برای شهری مذهبی همچون قم دور از باور است. لازم است بدانیم که میزان استفاده 
از شبکه های اجتماعی تلفن همراه در قم به طور چشمگیری در حال گسترش است و 
براساس تحقیقات انجام شده در این زمینه بیش از 90 درصد افراد تا دقایق پایانی شب 
قبل از خوابیدن از تلفن همراه خود کناره نمی گیرند و مدام در حال استفاده از شبکه های 
مختلف مجازی و همچنین بازی های مجازی هستند که همین امر یعنی شتاب به سوی 
غرق شدن در دنیایی مجازی که خود می تواند سبب جدایی خانواده ها از یکدیگر شود و 
همین جدایی ها و تنهایی افراد و تکیه صرف به شبکه های مجازی در طول زمان سبب 

بیماری های روحی و روانی برای افراد می گردد.
ناصر عبداللهیان کارمند یکی از ادارات قم است که طبق گفته خودش بخش عمده ای از 
ساعات شبانه روزش را در شبکه های اجتماعی گذرانده است، وی می گوید: من به خاطر 
اینکه همیشه فکر می کردم ورود به دنیای رسانه ای و مجازی می تواند برایم شخصیتی 
خاص ایجاد کند و به قول معروف کلاس دارد غرق در دنیای مجازی شده بودم و از اینکه 
از اکثر اخبار مطلع بودم بسیار خرسند بودم اما بعد از مدتی این شبکه ها آنقدر مرا غرق 
در فضای مجازی کرد که دیگر حتی دلم نمی خواست بخوابم و نسبت به کارها و امور 
زندگیم بی توجه شده بودم و همین امر سبب شد که من در مقطعی از زندگی روزانه 
خود دور بیفتم و همین مساله نیز به تدریج موجب اختلافات و در نهایت سبب جدایی 
من از همسرم شد. وی که دچار آسیب هایی جدی از سوی این شبکه ها شده است 
ادامه می دهد: ای کاش ما قبل از اینکه وسیله ای را خریداری می کردیم روش و فرهنگ 
استفاده از آن را هم یاد می گرفتیم، ای کاش می دانستیم که استفاده از هر وسیله و اطلاع 
و آشنایی با هر برنامه ای برای انسان شخصیت نمی آورد. ای کاش بدانیم زندگیمان را به 
آسانی به دست نیاورده ایم که با ضربه زدن به دکمه ورود به یک برنامه ضربه ای به زندگی 
و وجود خود بزنیم. با این حال می توان اقداماتی در این زمینه برای کاهش آسیب ها انجام 
داد. اقدامات و راهکارهایی که تنها و با هزینه هایی بسیار اندک قابل اجرا است در صورتی 

که وقوع ناهنجاری ها هزینه های سنگین مادی و معنوی را بر جامعه تحمیل می کند.
 همیشه و در همه حال نقشی که رسانه ها در باور پذیری یک عقیده میان افراد جامعه 
دارند انکار ناپذیر است. رسانه ها می توانند با ساخت و نمایش برنامه هایی متنوع روش ها و 
اصول صحیح استفاده از شبکه های اجتماعی را برای مردم به طور صریح ارائه کنند و آنان 

را از خطرات شوم و احتمالی استفاده بدون کنترل از این شبکه ها مطلع کنند.
مولفه دوم که در کنترل استفاده از رسانه های اجتماعی بسیار حایز اهمیت است نقش و 
وظیفه ای است که خانواده به عنوان اصلی ترین نهاد جامعه بر عهده دارد. خانواده ها باید 

دقت نظر بیشتری بر روی استفاده نوجوانان از این شبکه ها داشته باشند.
ضروری است تا مراکز آموزشی از همان ابتدا در خصوص مزایا و معایب شبکه های 
اجتماعی و نحوه استفاده صحیح از آنها کلاس های توجیهی برگزار کنند چرا که کودکان 
و نوجوانان ما در عصری قدم به زندگی اجتماعی نهاده اند که بخش عمده ای از ارتباطات 
اجتماعی در حوزه های مجازی رقم می خورد. در همین زمینه حجت الاسلام و المسلمین 
علیرضا پورحیدری کارشناس حوزه علوم ارتباطات در گفت و گو با خبرنگار فارس در قم 
این خصوص اظهار کرد: امروزه عصری است که برطرف کردن برخی از نیازها منوط به 
برقراری روابط با اشخاص از طریق تبادل الکترونیکی است و اگر در این زمینه افراد نتوانند 
به طور صحیح و آگاهانه قدم بردارند می توانند دچار آسیب های خطرناکی شوند چرا که 
جرایم رایانه ای با بسط و گسترش علم نیز گسترش می یابد و افرادی هستند که در این 
میان به سوءاستفاده از وسایل ارتباطی می پردازند و می توانند با داشتن اطلاعاتی اندک از 
کاربران شبکه های اجتماعی به زندگی این افراد ورود کرده و با اعمالشان دست به تخریب 
شخصیتی و اجتماعی افراد زنند. مهم است که تمام اشخاص راه استفاده درست از این 
فناوری ها را در عصر فناوری یاد گیرند و با روش درست از  فوایدی که توسعه برای 
زندگی و جامعه به ارمغان می آورد، استفاده کنند. این تعبیری است که امروز صاحبنظران 
و کارشناسان از آن به عنوان توسعه سواد رسانه ای نام می برند. امید است در کنار رایج 
شدن استفاده از رسانه های نوظهور اجتماعی سواد کاربری از آنها نیز توسط رسانه ها و 

مراجع تولید پیام و محتوا در کشور مورد ترویج قرار گیرد.

هشدار های 
انتظا می

ازپارک کردن وسایل نقلیه 
در مکان های خلوت و تاریک

خودداری کنید.

سیمای شهری قم و تبلور معنویت 
گزارش / فریبا خسروی

به ابتدای شهر که می رسی در بدو ورود تابلوی »به شهر 
کریمه اهل بیت خوش آمدی« نظر شما را به خود جلب می 
کند. جمله کوتاه است اما یک دنیا پیام برای مخاطب خود 

دارد.
از اهمیت شهر گرفته تا چگونگی رفتار شهروندان همه در همین 

جمله کوتاه خلاصه شده است.
بدون شک نخستین صحنه ای که به محض ورود به یک شهر دیده 
گردشگران را به دنبال خود می کشد وجود المان ها و نمادهای آن 
شهر است که برخلاف ظاهر ساده شان هزاران معنا در خود دارند. این 
المان ها در حقیقت نشانی از فرهنگ و رسوم آن شهر و دیار هستند. 
نصب این نمادها در میادین اصلی شهر و در ورودی ها، ذهن افراد را 
با خود درگیر می کند تا حدی که با اسکان در آن شهر به مدت چند 

روز آن را مشخصه ای برای شناخت شهر می دانند.
به عنوان مثال تهران را با میدان آزادی و برج میلادش می شناسند 
و سنندج را با مجسمه آزادی که در یکی از میادین اصلی این شهر 

قرار گرفته است.
در استان قم نیز این المان ها و طرح های مذهبی مهمترین شاخصه 
استانی به شمار می رود و برای مردم شناخته شده است. این نمادها 
اندیشه سازی مثبتی نسبت به این شهر را در بازدیدکنندگان 
ایجاد می کند به گونه ای که با اضافه شدن این الما ن ها ساختار 
مذهبی شهر تقویت می شود و زائران و مسافران می توانند همزمان 
با بازدید از نقطه نقطه شهر جلوه هایی از معنویت را ببینند و به 

خاطر بسپارند.
المان ها و نقش موثر آنها در توسعه گردشگری

از آن نظر که شهرها به عنوان نخستین فضای کانون جذب گردشگران 
محسوب می شوند باید به این مهم توجه ویژه داشت و با پیشرفت در 
صنعت گردشگری تأثیر بسزایی را در توسعه اقتصادی و فرهنگی 
شهر ایجاد کرد. همین جلوه ها و نمادهای شهری که از آنها به عنوان 
المان یاد می شود یکی از عوامل مهم در توسعه گردشگری به حساب 
می آیند؛ همین جلوه های شهر هستند که هویت و شخصیت شهر را 
آشکار می کنند بنابراین اگر در طراحی المان ها اصول اساسی مد نظر 
رعایت شود زمینه لازم برای توسعه گردشگری و در نتیجه بهبود 

کیفیت شهری نیز فراهم می آید.

همه ساله در استان قم به مناسبت های گوناگون ده ها اثر حجمی و 
غیر حجمی توسط شهرداری در فضای شهری مانند میادین و... نصب 
می شود و در صورتی که این اقدام به درستی هدایت شود نقش غیر 
قابل انکاری در ارتقاء کیفیت این فضاها ایجاد می کند. بنابراین نصب 
المان های اسلامی در فضای شهری قم می تواند در بهبود وضعیت 

گردشگری نقش به سزایی ایفا کند.
البته خوشبختانه در سال های اخیر، مدیران و مسئولان شهری و 
محلی استان قم تصمیم گرفتند با احیای نمادها و نشانه هایی در 
راستای معماری اسلامی در زنده نگه داشتن روح معنوی شهر اهتمام 
ورزند چرا که با طراحی اینگونه نمادها در شهری مانند قم رویکرد 
هویت بخشی و خاطره انگیز بودن در کالبد شهر تحقق پیدا می کند 
تا حدی که جزیی از زندگی عامه مردم می شود. هم اکنون نیز با 
ادامه این روند توسط نهادهای گوناگون شهر و توأم با فرهنگ مردم 

استان گامی به سوی نهادینه شدن ارزش های ملی و دینی شهر قم 
برمی داریم.

حجت الاسلام محمدصادق صالحی منش استاندار قم در همین زمینه 
با تاکید بر مذهبی بودن استان و نقش المان ها در ترویج مذهب اظهار 
کرد: از آنجا که استان قم همواره میزبان زائران کریمه اهل بیت )ع( 
است افزایش نمادها و المان های مذهبی برای به خاطر سپردن قم در 

ذهن مسافران الزامی است.
وی در خصوص نقش المان ها در تقویت و ترویج اصل نماز ابراز کرد: 
اگرچه وضعیت اقامه نماز در سازمانها و نهادهای استان مقدس قم 
مطلوب است اما این کفایت نمی کند و مسئولان استانی با مشورت 
شهروندان قمی باید در طراحی و نصب المان هایی با موضوع نماز در 

گوشه گوشه استان اهتمام ورزند.
استاندار قم با اشاره به اهمیت نماز در اسلام خاطر نشان کرد:از آنجا 

که نماز پایه و اصل دین به شمار می رود و در رأس همه امور است،ارائه 
این طرح ها با پشتوانه فکری مسئولین استان زمینه گسترش فرهنگ 

نماز را فراهم می آورد.
در نوروزی هم که گذشت قم شاهد اقدامات ارزشمند مسئولین 

استانی و محلی در خصوص نصب المان ها بودیم.
یکی از این اقدامات نصب و طراحی المان یادبود حضور امام خمینی 
)ره( در مسجد چهل اختران در شب 15 خرداد سال 42 بود. این 
المان نیز معانی و مفاهیم متعددی را برای علاقمندان زنده می کرد 
که از مهمترین آنها خیزش اهالی انقلاب منطقه چهل اختران به ویژه 
بانوان در قیام 15 خرداد و حضور معنوی امام )ره(در آن ایام و زنده 

کردن یاد آن ایام در دل پیشکسوتان انقلاب و دفاع مقدس بود.
نقش روانشناسی در معماری و شهرسازی

علاوه بر اینکه ارائه این طرح ها فرصتی برای ساماندهی بصری شهر 
به حساب می آید و موجب رضایت شهروندان و جذب گردشگران 
می شود از تأثیر آن بر روان آدمی نمی توان چشمپوشی کرد. معماری 
هرشهر و محیط کالبدی آن نقش بسزایی در رفتار انسان ها دارد و 
راهکارهای ارتقاء سلامت روان به وسیله آن مهیا می شود؛ اما این نقاط 
مثبت نیز تنها در سایه ارائه طرح توسط افراد خلاق و مبتکر روی 
می دهد که مهمترین نقطه نظرشان فرهنگ و تاریخ شهر است و عدم 

توجه به این اصل را معادل نابودی هویت شهر می دانند.
اهمیت این امر تا جایی است که در استان قم نصب صدها المان 
مذهبی هم بسیار کم به چشم می آید و علت آن چیزی نیست 
جز حجم انبوه سازه های بتنی و ساختمان های بلندمرتبه. امروزه 
این همه ترافیک در استان و ساختمان های بلندمرتبه جایی برای 
دیدن جلوه های معنویت باقی نمی گذارد.از این جهت به گفته امیر 
دالایی کارشناس ارشد شهرسازی در طراحی المان ها و نمادهای 
اسلامی این شهر توجه ویژه به فراگیر شدن ترافیک و انبوه جمعیت و 

ساختمان های بلند یک اصل مهم به شمار می رود.
در پایان باید گفت به امید آنکه با ارتقای نقش المان های شهری 
شاهد زنده سازی فرهنگ شهری قم بوده و نهادینه شدن سبک 
نشانه سازی و نشانه پروری به منظور رساندن موضوع و مفهوم چه 
به صورت مستقیم و چه بصورت انتزاعی را به صورت فراگیر مشاهده 
کنیم. امیدواریم که با اقدامات شایسته مسئولان شهر و کشور و 
مشارکت مردمی نتایج آن را به سمت خاطره پروری به گونه ای کاملا 

ملموس در کالبد شهر احساس کنیم.

در گفت و گو با بازیگر سینما وتلویزیون مطرح شد

رضا رویگری: شرط موفقیت سریال های 
مناسبتی اعتقاد عینی به آموزه های دینی است

رضا رویگری بازیگر سینما و تلویزیون دلایل نقاط قوت و ضعف سریال های ماه 
مبارک رمضان را تشریح کرد.

ــبتی »ملکوت« نقش آفرینی کرده ام. با اینکه توانست  ــریال مناس  وی گفت: من در س
مخاطبان زیادی را جذب کند، اما درباره ویژگی کیفی کارهای این حوزه معمولا حرف های 
متفاوتی زده می شود، حال باید بررسی کرد چرا بخش عمده ای از سریال های ماه مبارک 

رمضان کیفیت لازم را ندارند.
وی افزود: وقتی با اکثر کسانی که در حوزه سریال های ماه رمضان فعالیت کرده اند درباره 
ویژگی این کارها می پرسیم، همه بر یک امر تاکید دارند، اینکه آثاری که در این زمینه تولید 
می شود، همگی دستخوش عجله هستند. این وضعیت نیز تنها کارگردان و تهیه کننده را 
آزار نمی دهد، بلکه از بازیگر گرفته تا نویسنده و دیگر عوامل مجموعه از این آسیب ها در 

امان نیستند.
*کار متراکم کیفیت سریال ها را می گیرد

ــریال »مختارنامه« ادامه داد: در مورد مشکلات موجود در کارهای مناسبتی به  بازیگر س
سریالی که خود در آن بازی داشتم اشاره می کنم. در »ملکوت« برخی مواقع مجبور می شدیم 
سر صحنه بخوابیم، چون شب نمی توانستیم به خانه برویم، زیرا فیلمنامه لحظه به لحظه 
نوشته می شد و هیچکس از نقش خود خبر نداشت، برای همین مجبور بودیم در صحنه 
حضور داشته باشیم. این فشار را می شد در دیگر عوامل سریال مشاهده کرد. با این توضیح 
آیا می شود توقع داشت کاری خوب تولید شود، البته خوشبختانه این کار با همت کارگردان و 
عوامل توانست گلیم خود را از آب بیرون کشد، ولی ممکن است این اتفاق برای همه نیافتد.

*مشکلات مالی سر راه سازندگان
این بازیگر سینما و تلویزیون در بخش دیگری از سخنان خود بیان کرد: چرا بعد از سال ها 
هنوز چنین ضعفی در کارهای مناسبتی وجود دارد را باید از مسئولان پرسید، اما اینگونه به 
نظر می رسد، ضعف مالی موجود در سیما سبب شده مسئولان برای کمتر شدن هزینه ها 
حداقل زمان تولید را برای کارها در نظر بگیرند، درصورتیکه اینگونه صرفه جویی ها مطمئنا 
به نتایج مطلوبی نخواهد انجامید. مطلب دیگری در این زمینه وجود دارد این است  که با 
وجود چنین صرفه جویی هایی، هنوز برای بسیاری از کارهایمان از سیما طلب کار هستیم؟!

*ضعف فیلم نامه نویسی را جبران می کنیم 
وی در پاسخ به این سوال که غیر از عجله و شتاب در ساخت سریال ها چه مسأله دیگری 
باعث شده تا کیفیت سریال های مناسبتی پایین بیاید؟ گفت: به نظرم ضعف فیلمنامه را 
ــت که  باید مهمترین دلیل چنین اتفاق هایی عنوان کرد. این اتفاق نیز به این دلیل نیس
فیلمنامه نویسان کارشان مناسب نیست، بلکه بها ندادن کافی به این حوزه سبب شده تا 
نویسنده، زیاد به روی کارشان تمرکز نکرده و تنها در پی این باشد کاری تولید کند، بدون 

اینکه برای آن وقت لازم را گذاشته باشد.
*چند نمونه موفق از سریال های مناسبتی

ــوال که وی از چه کاری می تواند به عنوان نمونه ای موفق در آثار  ــخ به این س وی در پاس
مناسبتی نام ببرد، گفت: در این حوز چندین کار موفق داشته ایم، شاید نام تعدادی از آنها را 
به خاطر نیاورم، اما دو سریال »صاحبدلان« و »شب دهم« کارهایی بودند که همیشه در یاد 
مخاطبان سیما از آنها به عنوان نمونه ای خوب نام برده می شود، چون هم وقت کافی برای 

ساخت آنها لحاظ شده، هم از فیلمنامه بسیاری خوبی بهره برده بودند.
*اهرم مهم سریال های مناسبتی

رویگری در پاسخ به این سوال که چه امتیازی را باید برای سریال های مناسبتی متصور 
شد؟ گفت: آنچه مسلم است، سریال های مناسبتی عمدتا کارهای پر تماشاگری هستند، 
چون زمان بعد از افطار عموما مردم در خانه هایشان هستند و وقت استراحت خود را صرف 
تماشای برنامه های مناسبتی می کنند. برای همین این امتیاز می تواند اهرم بسیار خوبی برای 
تولید کنندگان این قبیل آثار باشد. به این معنا هم در جذب تماشاگر به موفقیت لازم دست 

پیدا کنند هم این که می توانند مضامین دینی را به راحتی به بیننده منتقل کنند.
*یک پیشنهاد

وی در پایان برای بهتر شدن کیفیت سریال های مناسبتی پیشنهاد کرد: باید توجه داشت؛ 
ساخت سریال های مناسبتی را نمی توان در اختیار هر فیلمسازی قرار داد، چون کسی که 
خود اهل نماز یا روزه نیست و پیام مورد نظر کار برایش اهمیت ندارد، چگونه می خواهد کاری 

برای ماه رمضان تولید کند که بیننده را تحت تاثیر قرار دهد

تأکید اسلام بر رعایت حقوق فرزندان 
سفارش در خصوص والدین امری است که به کرات 
در مت�ون دینی دیده می ش�ود. احترام ب�ه والدین، 
محبت به ایشان و برآوردن نیازهایشان اموری است 
که بدان ها تاکید شده است تا آنجا که حتی مشرک 
بودن و یا مرگ آنها دلیلی برای دست کشیدن و توقف 
از نیکی کردن نمی گردد. در اهمیت این مطلب همین 
بس که ق�رآن کریم در چندین جا به نیکی کردن به 
پدر و مادر امر کرده و از رنجاندن ایشان بر حذر داشته 

است. 
 تعابیر به کار برده شده در کلام الله مجید در این باره بسیار 
ریز بینانه و دقیق است تا آنجا که ائمه)علیهم السلام( به عنوان 
ــران کتاب الهی، به توضیح و تفسیر این تعابیر  برترین مفس
پرداخته اند و مفسران در قرون بعدی به تفصل در خصوص 
این موضوع سخن رانده اند. سفارشات در این مورد به قدری 
ــت که ممکن است چنین به نظر آید که برحذر  پر رنگ اس
داشتن از بی حرمتی تنها در خصوص والدین؛ به فرزندان است 

و عکس این مطلب از نظر شریعت آسمانی جایگاهی ندارد. 
ــا روایاتی مواجه  ــر در منابع دینی ب ــا با نگاهی جامع ت ام

می شویم که تأمل برانگیزاند.
روایاتی که در آنها سخن از حفظ حرمت فرزندان به میان 
ــته شده که هم پای  آمده و گاه این امر بقدری عظیم دانس
حفظ حریم والدین خوانده شده است. رسولُ الّله )صلی الله 
علیه و آله( فرمود : »  یلَزَمُ الوالدَِینِ مِن عُقوقِ الوَلدَِ ما یلَزَمُ الوَلدََ 
لهَُما مِن العُقوق  من لایحضره الفقیه« ) شیخ صدوق، ج3، 

ص483، ح4705 (.  
پیامبر خدا)صلی الله علیه و آله(: همان گونه که فرزند نباید 
ــه والدین خود بی احترامی کند، والدین نیز نباید به او بی  ب
احترامی کنند« و یا در جایی دیگر آمده: رسولُ الّله )صلی الله 
علیه و آله(  فرمود : أکرِموا أولادَکُم و أحسِنوا آدابهَُـم )عوالی 
اللئالی العزیزیة فی الأحادیث الدینیة، ابن أبی جمهور، محمد 

بن زین الدین ، ج1، ص254، ح11( 
ــه( فرمود: به فرزندان خود  پیامبر خدا)صلی الله علیه و آل

احترام بگذارید و آنها را نیکو تربیت کنید«. 
چرایی حفظ حرمت والدین امری واضح و روشن است. پدر 
و مادر منشا وجودیِ افرادند و از اینرو حقوق زیادی بر گردن 
فرزندان خود دارند اما آیا فرزندان هیچ حقی به گردن والدین 

ندارند؟

 در قرآن کریم شأن بسیار بالایی برای والدین در نظر گرفته 
ــت تا آنجا که  در یکی از آیات قرآن کریم بعد از  ــده اس ش
اطاعت از خداوند دستور به احترام به والدین داده شده است.

ُّکَ ألَاَّ تعَْبُدُوا إلِاَّ إیَِّاهُ  خداوند متعال می فرماید: »وَ قَضی  ربَ
ا یبَْلُغَنَّ عِنْدَکَ الکِْبَرَ أحََدُهُما أوَْ کِلاهُما  وَ باِلوْالدَِینِْ إحِْساناً إمَِّ
فَلا تقَُلْ لهَُما أفٍُّ وَ لا تنَْهَرْهُما وَ قُلْ لهَُما قَوْلاً کَریماً ؛ )سوره 

اسرا، آیه23( 
 و پروردگار تو مقرر کرد که جز او را مپرستید و به پدر و مادر 
]خود[ احسان کنید. اگر یکی از آن دو یا هر دو، در کنار تو 
به سالخوردگی رسیدند به آنها ]حتی [ »اوف« مگو و به آنان 

پرخاش مکن و با آنها سخنی شایسته بگوی«.
ــال امر به اکرام  ــی دیگر از قرآن کریم خداوند متع در آیات
والدین می کند و این خود گواهی است که مقام پدر و مادر 

بسیار والاست  و باید متوجه باشیم. 
در عین حال قرآن یک نگاه کلی تر هم به نوع بشر دارد که 
در این نگاه انسان ها خارج از عناوینی که دارند ، ورای والد یا 
فرزند بودن دارای ارزش هستند ، در این نگاه بحث کرامت 
انسانی مطرح است ، انسانی که قرار است خلیفه خدا شود ، 
انسانی که مسجود ملائکه است ، انسانی که گوهر گران بهای 
ــته  ــان در هر حال شایس روح الهی را در خود دارد ، این انس

اکرام است . 
خداوند متعال می فرماید: »»وَ لقََدْ کَرَّمْنا بنَی  آدَمَ وَ حَمَلنْاهُمْ 
لنْاهُمْ عَلی  کَثیرٍ  یِّباتِ وَ فَضَّ فیِ البَْرِّ وَ البَْحْرِ وَ رزَقَْناهُمْ مِنَ الطَّ
نْ خَلقَْنا تفَْضیلاً «؛)سوره اسراء آیه 70(؛ ما آدمی زادگان  مِمَّ
را گرامی داشتیم و آنها را در خشکی و دریا ]بر مرکب های 
ــواع روزی های پاکیزه به آنان  ــوار [ حمل کردیم و از ان راه
بخشیدیم و آنها را بر بسیاری از موجوداتی که خلق کرده ایم، 

برتری دادیم.«
ــانی حتی اگر کودک، شایسته احترام  در این نگاه هر انس
است، نگاه اسلام و قرآن به انسان در درجه اول به مقام انسانی 
ــت، حال این فرزندان به عنوان یک انسان شایسته هر  اوس

گونه احترامی هستند. 
ــلامی توصیه های بسیار زیادی به والدین در  در روایات اس
مورد فرزندان شده است. کتاب ها در این زمینه نوشته شده 
است برای نمونه  یکی از حقوقی که فرزندان  بر والدین خود 
دارند ، تربیت صحیح آنان است، و این خیلی مهم است  چرا 
که تربیت صحیح ایجاب می نماید که با فرزندان با احترام 

رفتار شود.
اگر کودک از طفولیت خود رفتار محترمانه نبیند، محترمانه 
رفتار نمی نماید. فرزندان از محیطی که در آن رشد یافته اند 
می آموزند و آن گونه رفتار می نمایند که با ایشان رفتار شده 
است. از آنجا که بیشترین ارتباط فرزندان با والدینشان است 
ــترین تأثیر پذیریشان از اعمال و رفتار پدر و  در نتیجه بیش

مادرشان می باشد.  
ــان گونه که فرزند  ــر خدا)صلی الله علیه و آله(: هم پیامب
ــد به والدین خود بی احترامی کند، والدین نیز نباید به  نبای

او بی احترامی کنند«
سرّ سفارش بیشتر نسبت به والدین 

جوانانی که اختلاف عقیده با والدینشان دارند همیشه در 
تنش هستند که چرا باید تسلیم خانواده باشند در حالی که 
حق را به خود می دهند، اگر بارها و بارها در مقام سخنرانی 
برایشان از شأن و جایگاه والدین صحبت شود شاید به ظاهر 
تسلیم شوند اما تا روزی که خود پدر و مادر نشوند هرگز درک 
نخواهند کرد که این همه سفارش برای چیست، وقتی که 
رنج و زحمت فرزند داری را تجربه کردند خود اذعان خواهند 
کرد که واقعا پدر و مادر بودن دشوار است و اگر برای ایشان 

جان هم داده شود کم است. 
ــت که در  ــوی والدین امری اس مهر ورزی به فرزندان از س
ــود. این مهم چیزی است که از  جامعه به وفور دیده می ش
سوی بیشتر خانواده ها به خوبی مراعات می شود اما بر عکس 
ــان  احترام و اکرام به والدین و تلاش برای برآوردن نیازهایش
ــت که در میان خانواده ها کمرنگ است و از سوی  امری اس
ــود شاید از اینرو است که  فرزندان کمتر بدان توجه می ش
در متون دینی سفارشات در خصوص والدین بسی بیشتر از 

توصیه در خصوص فرزندان است.
 جدا شدن افراد بطور معمول از والدین در سنین بزرگسالی 
و توجه به مسئولیت های جدید و پرداختن به مشغله های 
ــه روزگاری در  ــبب می گردد تا از توجه به آنانک روزمره س
دامانشان رشد و نمو یافته اند باز بمانند. اما از آنجا که دین؛ 
عهده دار طرحی برای زندگی است که به موجب آن افراد از 
سعادت دنیوی و اخروی بهره مند گردند با تاکیدات فراوان 
ــبب می گردد تا فرد دچار غفلت نشود  پیشوایان دینی س
ــیاری بر گردنش دارند  و همواره توجه به آنانکه حقوق بس

سرلوحه ی کارهایش قرار گیرد

راهنمای سریال های ماه رمضان
تلویزیون برای ماه رمضان امس�ال س�ه سریال پایتخت 4 ، 
گاهی به پشت س�ر نگاه کن و دردسرهای عظیم 2 را تدارک 

دیده است.
هر سال شبکه های مختلف تلویزیون با چند سریال به استقبال ماه 
مبارک رمضان می روند. سال گذشته سریال های ماه رمضان چندان 
موفق نبودند اما با اخباری که در مورد سریال های امسال اعلام شده 
انتظار می رود امسال با مجموعه های بهتری همراه باشیم که می توانند 

رضایت مخاطب را جلب کنند.     
امسال تلویزیون برای ایام ماه رمضان سه سریال در نظر دارد که دوتای 

آنها ادامه سری قبل هستند :"پایتخت 4" و "درد سرهای عظیم 2" .
شبکه یک: پایتخت4/ سیروس مقدم

خلاصه داستان: پایتخت 4 در ادامه قسمت های قبلی پخش شده از 
این سریال ساخته شده و ادامه دهنده همان موضوعاتی است که در 
قبل دیدیم؛ ارسطو که با یک دختر چینی ازدواج کرده به چین سفر 
می کند، بهبود صاحب یک فرزند شده، نقی و خانواده اش هم در شمال 

روال معمول زندگی را دنبال می کنند...
بازیگران: علیرضا خمسه، محسن تنابنده ، احمد مهرانفر، ریما رامین 

 فر، مهران احمدی 
شانس موفقیت: سیروس مقدم از با سابقه ترین سریال ساز های سال 
های اخیر در تلویزیون است و چند سالی است که تقریبا هر سال یک 
سریال را روی آنتن دارد. مقدم در کنار سریال های زیادی که کار کرده 
تجربه کارهای مناسبتی هم دارد؛ اغما و مدینه از کارهایی است که در 

ایام ماه رمضان پخش شده. 
به نظر می رسد پایتخت از شانس بالایی برای دیده شدن برخوردار 
باشد؛ از طرفی ادامه بخش های قبلی سریال است بنابراین بیننده به 
دنبال ادامه ماجرا است، از طرفی هم در سری های قبل مورد توجه قرار 

گرفته و توانسته رضایت مخاطب را به دست بیاورد.
زمان پخش: هر شب ساعت 10 / بازپخش ساعت 16 روز بعد 

به نظر می رسد در بین این سه سریال "پایتخت 4" و "درد سرهای 
ــتان قسمت قبل جلو می روند  عظیم 2" به دلیل اینکه در ادامه داس

شانس بیشتری برای دیده شدن داشته باشند
 شبکه دو: گاهی به پشت سر نگاه کن/ مازیار میری

خلاصه داستان: »گاهی به پشت سر نگاه کن« یک ملودرام خانوادگی 
ــت که با محوریت حمایت از تولیدات داخلی و اعتماد به نخبگان  اس
جوان ایرانی و توجه ویژه به سبک زندگی ایرانی اسلامی ساخته شده 
است. شخصیت اصلی قصه جلال تابش است که یک کارگاه کوچک 
سیلندر سازی دارد و از درآمد اندک آن زندگی خانواده اش می گذرد. 
جلال از پدر مرحومش آموخته که رزق و روزی حلال ولو اندک بر سر 
ــفره اش ببرد و ذره ای در کارش دچار وسوسه و کسب مال شبهه  س

ناک نشود...
ــمی، الیکا  ــلانی، هدایت  هاش ــران: امین تارخ، محمد متوس بازیگ
عبدالرزاقی، بهاره کیان افشار، سعید چنگیزیان، نگار عابدی، حمید 
ــعود سخایی و نگار  ابراهیمی، میلاد رحیمی، امیر کربلایی  زاده، مس

حسن زاده 
شانس موفقیت: در کارنامه کاری مازیار میری دو مجموعه تلویزیونی 

ــریال های مناسبتی  "فرات" و "گاو صندوق" وجود دارد که فرات از س
است و در ایام ماه محرم پخش شد؛ بنابراین میری هم به نوعی تجربه 

کارهای مناسبتی را دارد.
ــریال  ــتان فیلم آمده در کنار دو س با توجه به خلاصه ای که از داس
دیگر این ایام که طنز هستند ؛ "گاهی به پشت سر نگاه کن" مضمونی 
جدی تر دارد و این تفاوت موضوعی می تواند دلیلی برای دیده شدن 

سریال باشد.
زمان پخش: هر شب ساعت 23/ بازپخش ساعت 17 روز بعد 

  شبکه سه: درد سرهای عظیم2/ برزو نیک نژاد
خلاصه داستان: داستان از ادامه سکانس پایانی سری اول و پیدا شدن 
بچه  ای در ماشین لطیف شروع می شود. خانواده لطیف برای مراسم 
خواستگاری از شهرستان به تهران می  آیند، لطیف و بهار که در تدارک 
ازدواج بودند بار دیگر دچار درد سرهایی می شوند و فرحان که خود را 
مدیون کمک  های لطیف و بهار می داند سعی می کند مشکلات پیش 

آمده برای آنها را حل و فصل کند اما...
بازیگران: مهدی  هاشمی، جواد عزتی، مهران رجبی، الناز حبیبی، امیر 
غفارمنش، اشکان اشتیاق، محمد مهدی مطلبی، پرستو گلستانی، مریم 
سعادت، زهره فکور صبور، شهین تسلیمی ، صفا آقاجانی، ، فریده سپاه 

منصور، مه لقا باقری و امیرحسین صدیق 
شانس موفقیت: دردسرهای عظیم نخستین تجربه سریال سازی برزو 
نیک نژاد بود که سال گذشته پخش شد و بعد از پایان سری اول خبر 
ساخت سری دوم آن اعلام شد. در پایان سری اول بچه ای در ماشین 
ــد که در سری دوم ادامه این ماجرا داستان را جلو می  لطیف پیدا ش
برد، دنبال کردن ادامه داستان از طرف مخاطب دلیلی برای دیده شدن 

این سریال است.
مجموعه های تلویزیونی شبکه سه در ایام ماه مبارک رمضان اولین 
سریالی است که بلافاصله بعد از افطار پخش می شود و از این جهت 
ــتری برای دیده شدن دارد. بنابر این انتظار می رود درد  شانس بیش
سرهای عظیم2 با توجه به اینکه در سری اول مورد توجه قرار گرفته و 
الان هم در تایم مناسبی پخش می شود بیننده بالایی را داشته باشد. 
زمان پخش: هر شب ساعت 21/ بازپخش ساعت 17:30 روز بعد 

شبکه پنج: خاک و نمک/ ایاد نحاس
خاک و نمک سریالی سوری است که توسط »ایاد نحاس« سوری در 
30 قسمت کارگردانی شده و بازیگرانی لبنانی و سوری از جمله مهدی 

فخرالدین و عمار شلق در آن بازی می کنند.
این سریال تلویزیونی )ملح التراب( توسط »مرکز بین المللی تولید 
ــاخته شده و در آن چهره  ای دیگر از مقاومت در لبنان به  بیروت« س

تصویر کشیده شده است.
ــتان: داستانی متفاوت از درون جامعه جنوبی را روایت  خلاصه داس
می کند. این سریال فضای خانه های مردم جنوب لبنان را نشان می 
دهد و روایت چند خانواده  است که با روش مقاومت موافق و مخالف 

هستند.
زمان پخش: هر روز ساعت 19:45 / بازپخش ساعت 11 روز بعد

شبکه آی فیلم / تنهایی لیلا
»تنهایی لیلا« سریال محمد حسین لطیفی است که در خبرها گفته 
شده قرار است در ایام رمضان از شبکه آی فیلم پخش شود اما هنوز 
خبر قطعی از پخش آن اعلام نشده. پیش بینی شده تولید این سریال 
تا روزهای پایانی ماه مبارک ادامه داشته باشد. "تنهایی لیلا" همزمان 

به سه زبان فارسی، انگلیسی و عربی برای مخاطبان داخلی و خارج از 
کشور پخش خواهد شد. 

خلاصه داستان: داستان این سریال درباره محمد، متولی امامزاده ای 
است که در زلزله خانواده خود را از دست داده. عشق دختری به نام لیلا، 

محمد را در شرایط ویژه ای قرار می دهد و ایمان او را محک می زند...
ــن  ــعیبی، اکبر زنجان پور، حس ــاداتی، بهروز ش ــران: مینا س بازیگ
پورشیرازی، آفرین عبیسی، نسرین مقانلو، برزو ارجمند، رضا رویگری، 
ــام قریبیان و  ــعید داخ، بهادر زمانی، علی صالحی و ... با حضور س س

اندیشه فولادوند
شبکه افق/ باب المراد

مجموعه تلویزیونی »باب المراد« با موضوع زندگی امام محمد تقی)ع( 
امام نهم شیعیان ساخته شده است. این سریال که توسط شبکه افق 
ــی دوبله شده است، قرار بود سال گذشته از این  خریداری و به فارس
ــبکه به روی آنتن برود. در حال حاضر شبکه افق این سریال را در  ش
ــدول پخش ماه رمضان قرار داده و در صورت جلب رضایت رئیس  ج

رسانه ملی ساعت 23 از این شبکه پخش خواهد شد.
ــتان: مراحل مختلف حیات امام جواد )علیه السلام( از  خلاصه داس
تولد در مدینه،  همراهی پدر در مراحل مختلف، شهادت امام رضا)علیه 
ــت معتصم عباسی را به تصویر  ــهادت این امام به دس ــلام( تا ش الس

می کشد. 
این سریال توسط شرکت کویتی مدل آرت پروداکشن و با مشارکت 
ــوریه، عراق و برخی کشورهای حاشیه خلیج فارس ساخته  ایران، س
شده. مجید میرفخرایی به عنوان طراح دکور و محمد اصفهانی خواننده 

تیتراژ ابتدایی از عوامل ایرانی این سریال هستند.  
فراموشی و نیاز در شب های قدر

ــی« به کارگردانی سعید سلطانی از 14 تیر ماه  *  سریال »فراموش
همزمان با شب نوزدهم ماه رمضان از شبکه یک سیما پخش می شود.

خلاصه داستان: سام شکرچیان، مردی 45 ساله است که غرق در کار 
و تجارت است. او به واسطه ناکامی در یک معامله  ی کلان به شدت 
عصبانی و آشفته است. این آشفتگی باعث می شود تا در راه شمال، با 

یک وانت تصادف کند و ...
بازیگران: امین زندگانی، سیاوش خیرابی، نگین صدق گویا، محسن 

افشار و الهام نامی بازیگران اصلی این کار هستند. 
ــهیلی زاده  ــین س * مجموعه تلویزیونی »نیاز« به کارگردانی حس
مراحل تولید را سپری می کند و در ایام شب های قدر به جای سریال 
ــاعت از شبکه سه سیما پخش  ــرهای عظیم2« در همان س »دردس

خواهد شد.
خلاصه داستان: نیاز داستان زوج جوانی به نام  پیمان و کمند است، 
ــنا و ازدواج کرده اند. با ورود  ــور با یکدیگر آش این دو در خارج از کش
ــان برای اولین بار عروس  ــیما مادر پیم آنها به خانه پدری پیمان، س
خود را می بیند. این آشنایی واکنش هایی را در خانواده برمی انگیزد و 

داستان های مختلفی را شکل می دهد...
بازیگران: بهاره افشاری، حدیث میرامینی، شهرزاد کمال زاده، عمار 
ــیروس  تفتی، پندار اکبری، پوراندخت مهیمن، آرش تاج تهرانی، س

میمنت
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اخبار
 در نامه ای خطاب به دادستان تهران مطرح شد:

سوال علی  مطهری درباره ممنوع الخبری 
رئیس  دولت اصلاحات

درباره ممنوع  از وی  تهران  دادستان  به  نامه ای خطاب  در  علی مطهری 
التصویری رییس جمهور اسبق سوال کرد.

 علی مطهری نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی در این نامه نوشته است:
جناب آقای جعفری دولت آبادی

دادستان محترم تهران
با اهداء سلام و آرزوی توفیق در اجرای عدالت، همانطور که مستحضرید مقامات متعدد 
و در نهایت رئیس جمهور محترم اعلام کرده اند که شورایعالی امنیت ملی مصوبه ای درباره 
ممنوع التصویری و ممنوع البیانی رئیس جمهور اسبق نداشته است و جناب حجت الاسلام 
آقای اژه ای معاون اول محترم قوه قضائیه نیز این حقیقت را تصدیق کرده  و گفته اند این 

امر دستور دادستان است.
نظر به این که این دستور توسط جنابعالی در جمع اصحاب رسانه اعلام شده است، 
مستدعی است برای آگاهی مردم و تنویر افکار عمومی و اقناع مدیران مسئول نشریات، 
خبرگزاری ها و سایت های خبری اعلام فرمایید که این دستور مستند به چه ماده قانونی و 

یا مستند به حکم صادره از کدام دادگاه صالح است؟
قبلا از حسن توجه جنابعالی سپاسگزارم.

با تقدیم احترام - علی مطهری

معاون استاندار تهران: 

کسی حق ندارد با طرح شعارهای انقلابی 
برای دیگران خط و نشان بکشد

معاون سیاسی، اجتماعی استاندار تهران گفت: هیچ گروه ، حزب و یا جریانی 
حق ندارد بدون شناسنامه و تابلوی قانونی و تحت پوشش شعارهای دینی و 

انقلابی برای دیگران خط و نشان بکشد.
سید شهاب الدین چاوشی روز دوشنبه در شورای اداری شهرستان تهران افزود: فعالیت 
همه احزاب و گروه ها باید در چارچوب مشی اعتدالی قانون اساسی باشد و به همین دلیل 

تخریب افراد در جریان انتخابات از جانب هیچ گروه و دسته ای غیرقابل پذیرش است.
وی با بیان اینکه همه به ویژه احزاب و گروههای سیاسی باید مبادی آداب اسلامی و 
مرجع اخلاق حسنه باشیم اظهار کرد: در داخل یک کشور اسلامی نمی توان در مقابل 

تصمیمات قانونی ایستاد و به مخالفت با آنها پرداخت.
چاوشی با اشاره به اینکه سیاست تدبیر و امید دولت یازدهم فرصتی تاریخی برای 
کشور است گفت: مبادا با حسادت، کینه توزی و سیاسی کاری، فرصت سوزی کرده و آن 
را ناکارآمد کنیم. معاون سیاسی، اجتماعی استاندار تهران در ادامه مذاکرات هسته ای ایران 
با 5 + 1 اشاره کرد و افزود: دیپلماسی وجهی از مذاکره است به نحوی که اگر امتیازی داده 
شود در مقابل امتیازی نیز دریافت می شود. وی تصریح کرد: نباید اجازه داد اعتمادی که 
در سایه سیاست و رویکرد محوری دولت تدبیر و امید در عرصه بین المللی نسبت به نظام 

جمهوری اسلامی ایجاد شده ، دستخوش جدال های سیاسی شود.
چاوشی با بیان اینکه مذاکرات هسته ای ایران با گروه 5+1 معادلات سیاسی منطقه را 
برهم زده افزود: رژیم اشغالگر قدس و عربستان سعودی جبهه ای مشترک تشکیل داده اند 
چراکه نگران آینده خود هستند.معاون سیاسی، اجتماعی استاندار تهران تصریح کرد: حفظ 
حقوق ملت تعهد دولت یازدهم در روند مذاکرات هسته ای است که به هیچ عنوان نسبت 
به آن کوتاهی نخواهد کرد. چاوشی همچنین به برگزاری انتخابات مجلس شورای اسلامی 
و خبرگان رهبری در اسفندماه امسال اشاره کرد و افزود: ملت با حضور گسترده و باشکوه در 
این انتخابات حماسه جدیدی را در راستای تحقق آرمان های عدالت طلبانه انقلاب اسلامی 

و اصلاح امور جامعه خلق خواهند کرد.
معاون سیاسی، اجتماعی استاندار تهران گفت: برخی تصور می کنند دولت باید مطابق 
مشی و منش آنها عمل کند که به صراحت می گوییم دولت تابع رهنمود های رهبر معظم 
انقلاب و قوانین مصوب کشور است و فراتر از آن، هیچ نهاد و قوه ای حق تحمیل نظر خود 

بر دولت را ندارد.
وی افزود: موفقیت بزرگ دولت، انتظام بخشی به امور جامعه است ، یادمان نرود دولت 

یازدهم وقتی کشور را تحویل گرفت سه قوه حاکم با هم درگیر منازعاتی بودند.

معاون ریاست جمهوری:

باید دلواپس سیاست های نابخردانه ای بود 
که دولت میراث دار آن است

ثبات  گفت:  ریاست جمهوری  محروم  مناطق  و  روستایی  توسعه  معاون 
اقتصادی و مهار تورم از دستاوردهای ارزشمند دولت تدبیر و امید است.

سیدابوالفضل رضوی در مراسم بزرگداشت دومین سالگرد 24 خرداد در ساوه خواستار 
قضاوت صحیح و رعایت انصاف درباره عملکرد دولت یازدهم شد و افزود: اگر به درستی به 
شرایط انتخاب دکتر روحانی برای ریاست جمهوری و شرایط امروز حاکم بر کشور نگاه کنیم 
به خوبی متوجه خواهیم شد که با وجود بسیاری از تنگناها اقدامات بسیار زیادی در طول 

این دو سال در کشور انجام شده است.
وی بیان کرد: از سال 1338 تا سال 1393 معدل نرخ رشد اقتصادی کشور 4.2 درصد 
بوده است و در دوران دفاع مقدس که در شرایط جنگ نظامی به سر می بردیم و مدیران 
تازه وارد و کم تجربه در کشور بکار گرفته شده بودند - سال های 1359 تا 1368 - نیز این 

میزان منفی 2.5 درصد بوده و نفت ایران را بین پنج تا 9 دلار می خریدند.
به گفته وی با وجود اینکه در دولت قبل نیروهای دارای سابقه سی ساله و با تجربه در 
کشور وجود داشت، اما بر اثر سیاست های اشتباه آن دوران در ماه های پایانی دولت گذشته 
نرخ رشد اقتصادی به منفی 6 درصد رسید که این میزان با آمار عملکردی هیچ دولتی 
حتی در دوران جنگ قابل مقایسه نیست. وی تصریح کرد: این رشد منفی در حالی شکل 
گرفت که نفت ما را بشکه ای 110 دلار به فروش می رساندند. در دوران دولت گذشته 
وضعیت اقتصادی سختی بر کشور حاکم بود، نرخ بیکاری تا بالای 12 درصد رسیده بود 
و نرخ تورم نیز از مرز 35 درصد گذشت؛ در چنین شرایط سختی بود که دولت یازدهم 

مسئولیت اجرایی کشور را عهده دار شد. 
وی در ادامه گفت: در آن مقطع گفته می شد که تحریم ها اثری ندارند و کاغذ پاره ای 
بیش نیستند، اما شاهد رشد منفی اقتصادی کشور تا منفی 6 درصد و افزایش نرخ تورم 

به 35 درصد بودیم.
معاون توسعه روستایی و مناطق محروم ریاست جمهوری تصریح کرد: امروز کسانی که 
با دولت تدبیر و امید به دلایل متعدد مشکل دارند و یا به طرق گوناگون اظهار دلواپسی 

می کنند، باید دلواپس سیاست های نابخردانه ای باشند که این دولت میراث دار آن است.
وی بیان کرد: آنهایی که دلواپس عزت و اقتدار کشور هستند، باید دلواپس باشند که 
براساس کدام منطق اعتبارنامه یک کشور دست چندمی به بالاترین مقام اجرایی کشور در 
یک دولت تقدیم می شود و وی به این اعتبارنامه بوسه می زند. مگر اعتبار نامه یک کتاب 

مقدس است. آیا در آن دوران نگران عزت و اقتدار کشور نبودید؟
وی خطاب به دلواپسان خاطرنشان کرد: شما دلواپس تیم مذاکره کننده کشورمان 
هستید، اما مگر نه این است که مقام معظم رهبری از تیم مذاکره کننده کشورمان صراحتا به 
عنوان فرزندان انقلاب و ماموران جمهوری اسلامی ایران یاد کردند و آیا این فرزندان انقلاب 
نیستند که از جانب نظام سخن می گویند؟ رضوی با بیان اینکه اسرائیل به شدت با توافقات 
هسته ای مخالف است، تصریح کرد: امروز کشورهای بزرگ دنیا در حال مذاکره با نمایندگان 
کشورمان هستند و ما باید با حمایت از نمایندگان کشورمان که به دنبال توافقی مطابق با 

منافع کشورمان هستند، اقتدار و عزت کشورمان را حفظ کنیم.

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان: 

سایت همسریابی دولتی راه اندازی شد
معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان گفت: سایت همسان گزینی 
دختران و پسران را به یکدیگر معرفی نمی کند بلکه واسطه های ازدواج که افراد 

مورد اعتماد مردم و خانواده ها هستند در این سایت فعالیت می کنند. 
دکتر محمود گلزاری در مراسم رونمایی از سامانه ملی همسان گزینی که  روز گذشته  
در آکادمی ملی المپیک برگزار شد، افزود: واسطه های ازدواج افرادی مانند روحانیون، 
استادان دانشگاه و پزشکان مورد قبول جامعه هستند. آنان اطلاعاتی که از دختران و پسران 
به منظور همسریابی در اختیارشان گذاشته اند را به اشتراک می گذارند و ما در قالب سامانه 
همسان گزینی از این دختران و پسران تست شخصیتی می گیریم. اگر مشخص شود که 
آنان دارای مشکلات روانی هستند دختران و پسران را به یکدیگر معرفی نمی کنیم بلکه 
آن ها ابتدا باید درمان شوند. به گزارش ایسنا، وی افزود: سامانه همسان گزینی ، دختران 
و پسران سالم و هماهنگ با یکدیگر را پیدا می کنند، سپس خانواده ها و در نهایت دختر 
و پسر در فضای واقعی با یکدیگر آشنا می شوند. کل فعالیت سایت همسان گزینی معرفی 
جوانان به خانواده های جوانان است.معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان 
افزود: زمانی که 11 میلیون مجرد در کشورمان زندگی و 350 سایت همسریابی غیرقانونی 
فعالیت می کنند مشخص می شود که موضوع ازدواج مهم است و ما کاری نکرده ایم. پس 
ازدواج یکی از مسائل نظام محسوب می شود و جزو سیاست های ضروری کشور است؛ اما 
پرداختن به آن مانع توجه به اشتغال و مسکن جوانان نیست.وی اضافه کرد: در سامانه 
همسان گزینی معیارهای اسلامی، ایرانی، علمی و تخصصی در نظر گرفته شده است. علاوه 
بر آن ما اقدامات پنج کشورغربی و شرقی را در زمینه ازدواج بررسی کرده ایم و مشخص شد 
که سامانه همسان گزینی کار بسیار خوبی است و امیدواریم این الگو کمتر از دو سال دیگر 
در سطح کشورهای اسلامی اجرا شود.وی اضافه کرد: با توجه به دیدار و گفت وگوی معاونت 
امور زنان و خانواده نهاد ریاست جمهوری با ادیان توحیدی مانند مسیحیان، امیدواریم به 
زودی همایش خانواده در ادیان ابراهیمی برگزار شود.وی با بیان اینکه سامانه همسان گزینی 
برای همه کشورهایی که دغدغه دینداری و خانواده را دارند، مهم است، تصریح کرد: 

امیدواریم با فعالیت این سامانه 100هزار ازدواج در کشور به صورت سالانه افزایش یابد.

گفت و گو: زهرا میرزایی

سابقه  که  پورمحمدی  مصطفی  حجت الاسلام والمسلمین 
مدیریتی در دو قوه قضاییه و مجریه دارد، مرداد 1392 از مجلس 
شورای اسلامی رأی اعتماد گرفت و وزیر دادگستری دولت یازدهم 
شد. طبق اصل 160 قانون اساسی وزیر دادگستری مسئولیت کلیه 
مسائل مربوط به روابط قوه قضاییه با قوه مجریه و قوه مقننه را بر 
عهده دارد و از میان کسانی که رئیس قوه قضائیه به رییس جمهوری 
پیشنهاد می کند، انتخاب می شود. طبق این اصل رییس قوه قضاییه 
می تواند اختیارات تام مالی و اداری و نیز اختیارات استخدامی 
غیرقضات را به وزیر دادگستری تفویض کند. در این صورت وزیر 
دادگستری دارای همان اختیارات و وظایفی خواهد بود که در قوانین 

برای وزراء به عنوان عالی ترین مقام اجرایی پیش  بینی می شود.
حجت الاسلام و المسلمین مصطفی پورمحمدی در گفت وگویی 
تفصیلی پیرامون وظایف، اختیارات و تشکیلات وزارت دادگستری، 
عملکرد سازمان تعزیرات حکومتی، حقوق شهروندی به ویژه حقوق 
طور مشخص  به  و  فساد  با  مبارزه  راستای  در  اقدامات  کودک، 
پرونده های بابک زنجانی و محمودرضا خاوری، انتخابات مجلس 
شورای اسلامی و مذاکرات هسته ای به سوالات ما پاسخ داده است. 

مشروح این گفت وگو را در زیر می خوانید:

دادگستری  وزارت  در  جنابعالی  تصدی  زمان  از   
صحبت هایی درباره تغییر و تحول در این وزارتخانه مطرح 
شد، این تغییرات چه زمانی جنبه عملی پیدا می کند و چه 

حوزه هایی را در بر می گیرد؟
وزارت دادگستری یک وزارت خانه بین قوه ای است و مسئولیت 
اجرایی ندارد؛ البته در قانون اساسی به این موضوع اشاره شده است. 
نقش بین قوه ای این وزارتخانه بسیار مهم است که متأسفانه ما از این 
نقش غافل بوده ایم. بسیاری از ناهماهنگی ها، پایین آمدن راندمان، 
موازی کاری ها و هدر دادن نیروها به علت ضعف در هماهنگی هاست. 
ما اگر بتوانیم سطح هماهنگی های مان را افزایش دهیم و هم افزایی 
را به عنوان یک فرهنگ ضروری در یک جامعه بزرگ انسانی - مثل 
جامعه مان - به عنوان یک اصل قرار دهیم، می بینیم که راندمان 
کاری بسیار بالایی خواهیم داشت.متاسفانه ما در فرهنگ همکاری، 
ضعیف عمل کرده ایم. هماهنگی را به عنوان یک موضوع مستحب 
و فوق برنامه می دانیم، ولی به نظرم هماهنگی مقدم بر اقدام است. 
اقدام ناهماهنگ به ضد خودش تبدیل می شود، در حالی که حرکت 
هماهنگ - هرچقدر هم که کم باشد - ولی پیشرفت است. با حرکت 
هماهنگ دو قدم جلو می رویم ولی 50 قدم ناهماهنگ یعنی هزینه 
دادن و سرجا ایستادن. متاسفانه بسیاری از گرفتاری های مان در 
کشور به دلیل همین نقیصه بوده که همچنان هم از آن رنج می بریم.

وزارت دادگستری به عنوان رابط بین قوه قضائیه و دولت برای 
تامین بخشی از این خواسته ها تشکیل شده است. سعی دارم که این 
هماهنگی ها را در این وزارت خانه بیشتر و بهتر کنم؛ البته گام هایی 

برداشته ایم که برایم رضایت بخش نیست.
یکی از موضوعاتی که سعی داریم آن را در وزارت دادگستری 
تقویت کنیم موضوع »حقوق شهروندی« است. حقوق شهروندی 
مقوله  نو و مدرنی نیست. حق و حقوق شهروندان اصلی ترین مقوله 
تمدن ها و فرهنگ های ماندگار جهانی است. هیچ تمدنی بدون توجه 
به حقوق شهروندانش نتوانسته به حیات خویش ادامه دهد. بنای 
حرکت های الهی و جوامعی که بر پایه دعوت پیامبران الهی شکل 
گرفته اند، بر پایه حق بوده است. اساس اسلام بر پایه حق است، در 
قرآن نیز موضوع تعیین حقوق افراد نسبت به همدیگر، نسبت به 
محیط و نسبت به خداوند بارها تکرار شده است. هیچ کلمه ای در 
قرآن به اندازه حق تکرار نشده است، همچنان که در صدر اسلام 
بخصوص زمان امیرالمومنین )ع( بیشترین مطلبی که می فرمایند 
درباره حقوق است مثل این مطلب: "حق من بر جامعه ، حق جامعه 

بر من و حق جامعه بر همدیگر" بوده است.
جمله معروف امیرالمومنین )ع( بسیار باارزش است که فرموده اند: 
اگر یک نفر مامور حکومت از زیورآلات "زن ذمه ای" - زنی که در 
ذمه اسلام است و مسلمان نیست - زیوری را به ناحق بردارد و کسی 
از این خطا بمیرد نه تنها جای ملامت او نیست بلکه جای تحسین 
است. امام سجاد )ع( نیز در رساله حقوق، 50 حق را به عنوان اصل 
مطرح کرده اند. یکی از مطالب مهم و مورد تاکید در جمهوری 
اسلامی بحث حق و حقوق مردم است که قوانین ما نیز بر این اساس 

پایه گذاری شده است.
برای این که حقوق مردم در جامعه ضایع نشود، ما تفکیک 
قوا را در نظام حقوقی کشورمان داریم. ناظر بر قوای سه گانه، مقام 
معظم رهبری را در قانون اساسی و نظام سیاسی مان قرار داده ایم 
تا از این حقوق حفاظت شود، ولی متاسفانه در مقام عمل در این 
زمینه از خود ضعف نشان داده ایم. متاسفانه برخی از قوا و دستگاه ها 
با هم ناسازگارند، ضمن این که ضعف اجرایی هم در دستگاه ها داریم، 
خروجی مان در زمینه احقاق حقوق آحاد جامعه نسبت به قوانینی 
که داریم، جالب نیست؛ البته تردیدی نیست که وضع ما در مقایسه 
با برخی از کشورها خوب است ولی ما نباید خود را با دیگر کشورها 
مقایسه کنیم. ما باید با قوانین و قانون اساسی کشورمان خود را 
مقایسه کنیم. در وزارت دادگستری معاونت حقوق بشر و معاونت 
بین الملل را با هم ادغام کرده ایم تا بتوانیم از حقوق شهروندان مان در 
داخل و عرصه بین المللی بهتر دفاع کنیم؛ اکنون این معاونت تشکیل 

شده و در آینده نزدیک مدیر این مجموعه نیز تعیین خواهد شد.
موضوع دیگری که بسیار مهم است و باید به آن توجه کنیم، 
بحث مبارزه با فساد است که به طور جد در وزارت دادگستری این 
موضوع تعقیب می شود؛ چرا که اگر نظام اداری آلوده به فساد باشد،  
نه تنها مشکل گشای مردم نیست بلکه مزاحم و آزاردهنده روان مردم 
و مانع رشد است. مهمترین مسأله و دغدغه مردم در همه کشورها، 
فساد اداری و اقتصادی است. سلامت اداری و مبارزه با فساد موضوع 
مشترکی در دولت و قوه قضائیه است و طبعاً یکی از مسائل جدی 
و رسالت اصلی وزیری که رابط بین این قواست، مبارزه با فساد 
است؛ البته این را اضافه کنم که وزیر دادگستری، رئیس مرجع ملی 
کنوانسیون مبارزه با فساد هم است. ما سعی کرده ایم که مرجع ملی 
کنوانسیون مبارزه با فساد را فعال کنیم و لذا حضورمان را در ستادها 
و شوراهایی که سلامت اداری را پیگیری می کنند، جدی تر کرده ایم. 
بنده  در تمام جلسات شوراها، ستادها و مجموعه هایی که با فساد 

مبارزه می کنند و به سلامت اداری مرتبط  اند، حضور دارم.
بنده عضو مجموعه هایی همچون شورای عالی اداری، شورای 
دولت الکترونیک، ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی، کارگروه سلامت 
اداری، شورای مبارزه با پولشویی هستم و سعی می کنم عنصر موثر و 
فعال باشم، مشاورین فعالی دارم و پیشنهادهای زیادی ارایه می دهم.

موضوع دیگر سازمان تعزیرات است که زیر نظر وزارت دادگستری 
است. یکی از شاخص های توسعه و رشد، بهبود فضای کسب و کار 
است و اکنون از سازمان تعزیرات در این راستا استفاده می کنیم. 
درصدد هستم که سازمان تعزیرات را از یک سازمان برخوردی در 
رسیدگی به تخلفات کوچک خارج و به یک سازمان پیشگیرانه تبدیل 
کنم؛ یعنی می خواهم از سازمان تعزیرات در هر دو حوزه  "درمان و 
پیشگیری" و در حوزه های وسیع تر استفاده کنم تا این سازمان بتواند 

در بهبود فضای کسب و کار نقش آفرین باشد.
است،  دادگستری  وزارت  عهده  بر  که  وظایفی  از  دیگر  یکی 
»پیگیری حقوقی گروههای خاص« - که جزو حقوق شهروندی 
است - می باشد. من از دولت تقاضای پیگیری این حقوق را کرده ام 

که در صورت موافقت آن را تعقیب خواهم کرد.
بحث حقوق کودک در وزارت دادگستری به عنوان مرجع ملی 
حقوق کودک به طور جدی پیگیری می شود. سامانه ای را از سال 
گذشته در این زمینه ایجاد کرده ایم. برنامه بانک جامع اطلاعاتی 
کودکان زیر 18 سال تشکیل شده و نرم افزار آن تهیه شده است. 
ما اکنون در حال جمع آوری بانک های اطلاعاتی مختلف هستیم 
تا بتوانیم آن ها را در این بانک تزریق و تجمیع اطلاعات  کنیم. دو 
بانک بزرگ، اطلاعاتش را به ما داده اند و از 8 بانک دیگر درخواست 
کرده ایم که اطلاعات شان را به ما بدهند، در صورت ارایه اطلاعات 
این بانک ها، می توانیم ادعا کنیم که ان شاءالله آخر شهریورماه جامعه 
هدفمان – یعنی افراد زیر 18 سال - را می شناسیم و می دانیم که 

در چه وضعیتی هستند. 
اکنون به عنوان قدم اول آمار کودکان محروم از تحصیل را با 
همکاری سازمان آموزش و پرورش به طور کامل بدست آورده ایم. 

ما می خواهیم بفهمیم که کودکان بازمانده از تحصیل در چه نقاطی 
از کشور هستند، موقعیت شهرنشینی و توسعه یافتگی شان چگونه 
است؟ وضعیت روانی و درمانی این طبقه چگونه است؟ به طور منظم 
می خواهیم این خروجی ها را بدست آوریم و بر اساس این خروجی ها 
با دستگاه های مسئول ارتباط برقرار کنیم؛ البته استقبال خوبی توسط 
دستگاه ها، بخش های مختلف کشور، NGOها، موسسات پژوهشی 
و تحقیقاتی شده است. فکر می کنیم که کار بسیار ارزشمندی است 
زیرا کودکان سرمایه اصلی کشور هستند. اکنون بیش از 22 میلیون 
نفر از جمعیت کشور را افراد زیر 18 سال تشکیل می دهند، بر این 
اساس درصددیم که برای این جمعیت برنامه ریزی و سیاست گذاری 
کنیم.. موضوعی مطرح شده مبنی بر اینکه حتی برای جامعه زنان 
هم مرجع یا شورای سیاست گذاری  تشکیل شود، بر همین اساس اگر 
بخش های دیگر مانند معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوری 
تشکیل این مرجع را قبول نمایند، ما نیز از آن استقبال می کنیم و 
آمادگی لازم را داریم که همانند مرجع ملی کنوانسیون حقوق کودک 

به آنان کمک کنیم. 
یکی دیگر از مأموریت های ما در وزارت دادگستری تقویت بحث 
مالکیت فکری است. این موضوع بحث بسیار مهمی در توسعه امروز 
دنیاست؛ چرا که سرمایه اصلی کشورهای پیشرفته، تولیدات فکری 
و ذهنی شان است. امروز دیگر منابع، جمعیت، وسعت سرزمین و ... 
سرمایه کشورها نیستند، بلکه اختراعات، ابداعات و نوآوری ها سرمایه 
اصلی کشورهاست. اکنون کشورهایی را داریم که 89 درصد ثروت 
ملی شان ناشی از حوزه ابداعات، نوآوری ها و ... است که به عنوان 
مالکیت فکری شناخته می شود. متاسفانه با وجود اینکه حقوق 
مالکیت فکری بسیار مهم است ولی در بعضی از حوزه ها این حقوق 

شناسایی نشده اند.

 برخی معتقدند که دغدغه اصلی در زمینه مالکیت 
معنوی و فکری نبود قانون است، وزارت دادگستری در این 

زمینه چه اقداماتی انجام داده است؟
خیر، این طور نیست، اتفاقا ما در این بخش قوانینی را از سال 

1349 داشته ایم و الان هم در حال تکمیل و اصلاح آن ها هستیم.

 از نظر شما قوانین در این حوزه جامعیت دارد و ما با 
خلاء قانونی مواجه نیستیم؟

خلا قانونی نداریم؛ زیرا در دو سه مقطع قوانینی را در این زمینه 
تصویب کردیم، ولی ساز و کار کامل اجرایی آن را نداریم؛ البته 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
و دستگاه های دیگر هر کدام بخشی از مسئولیت را بر عهده دارند. 
هماهنگی این بخش ها بسیار مهم است. تاکنون این هماهنگی به 
عهده وزارت دادگستری بوده است. این بخش باید اجرایی تر شود و بر 
همین اساس آن را به معاونت مالکیت فکری تبدیل کرده ایم و اخیرا 
اصلاح و تکمیل این قانون به صورت لایحه ای در دولت تصویب شده 
و به مجلس ارسال خواهد شد.هر چند ما به دنبال احقاق حقوق خود 
منجمله حق فناوری هسته ای در عرصه جهانی هستیم و مجدّانه 
تلاش می کنیم و از آن عقب نشینی هم نخواهیم کرد اما ما حرفمان 
این است که اول - اقتصاد دانش بنیان و مقاومتی – داشته باشیم تا 
فشارها کمتر اثر بگذارد اما از طرفی اگر قوی ترین اقتصاد که - اقتصاد 
دانش بنیان است - را داشته باشیم، باز هم نباید از گرفتن حقمان در 
عرصه جهانی غافل شویم و نباید کسی ما را از این حق محروم کند. 
این موضوع دو مقوله جدا از هم است و کسی نباید این موضوعات را با 
هم مخلوط کند. متاسفانه بعضا تحلیل های اشتباهی می شود که مثلا 
ما می توانیم از دنیا بی نیاز باشیم و نگاهمان به داخل باشد در صورتی 
که ما یک حقی در بیرون داریم که باید آن را بگیریم و یک حقی هم 
در داخل که باید آن را زنده نگه داریم. حق داخلی  ما این است که 
اقتصاد مقاومتی و دانش بنیان را تقویت کنیم. حق مان در خارج این 
است که باید مذاکرات را با جدیت تعقیب کنیم و از سخنان ناقص و 

محجورانه هم دست برداریم.

با  نمایندگان مجلس  از سوی  پیش طرحی   چندی 
عنوان »طرح افزایش اختیارات وزیر دادگستری« مطرح شد 
که قوه قضاییه چندان با محتویات آن موافق نبود. شما هم در 
برخی اظهارنظرها بیان کردید که به دنبال افزایش اختیارات 

نیستید، چرایی این نظر را شرح دهید؟
بحث افزایش اختیارات بیشتر مربوط به حوزه اجرایی است که 
اصراری در این زمینه ندارم؛ البته اگر آن را به من محول کنند، انجام 
می دهم. وقت و انرژی ام را صرف این حرف ها نمی کنم. بحث افزایش 
اختیارات به بهبود اوضاع کمک نمی کند بلکه اراده مدیران، نیروی 
انسانی و اراده های اداری است که در کارها تحول ایجاد می کنند. ما 
باید تلاش کنیم که این اقدامات را انجام دهیم. مجلس دنبال سوال 
است اما اگر موضوعی در اختیار قوه قضائیه باشد، دستگاه قضایی 

موظف به پاسخگویی نیست.

 علی رغم داشتن چنین دیدگاهی از سوی شما مبنی بر 
مخالفت با افزایش اختیارات وزیر دادگستری، وزرای سابق از 
جمله غلامحسین الهام در دولت احمدی نژاد موافق با چنین 

طرحی بود، آیا همچنان شما بر همین عقیده اید؟
من سابقه مدیریتی زیادی دارم، بیش از 30 سال در حوزه های 
مختلف مدیریت کرده ام. شاید تجربه مدیریتی ام کمتر نمونه داشته 
باشد. در همین شرایط من کارهای متعددی را می توانم انجام دهم و 
به آنها بپردازم ومفید و موثر واقع شوم، از این جهت به دنبال افزایش 

اختیارات نیستم.

 آیا به عنوان وزیر دادگستری و رابط میان قوه قضاییه 
و دولت خود را نسبت به طرح سئوال نمایندگان مجلس 

پیرامون موضوعات قضایی پاسخگو می دانید؟
طبعا در مورد آنچه که به من واگذار شده  پاسخگو هستم و اکنون 

هم پاسخ نمایندگان محترم مجلس را می دهم.

 دلیل اصرار نمایندگان برای سئوال از شما چیست؟
نمایندگان مجلس می خواهند از حوزه های قوه قضائیه سوال 
کنند نه حوزه من! بنده نسبت به آنچه که در وزارت دادگستری در 

اختیار دارم، پاسخگو هستم.

خواستار  مجلس  نمایندگان  که  افتاده  اتفاق  بارها   
پاسخگویی شما به عنوان نمونه در زمینه وضعیت سازمان 
زندان ها شده اند، آیا این موضوع از نظر قانونی صحیح است؟

نمایندگان در این زمینه ها سوال می پرسند ولی من پاسخگو 
فقط  بنده  پاسخ می دهم.  نمایندگان  به سوالات  البته  نیستم؛ 
مشکلات را به مسئولان منتقل می کنم. من باید در مورد یکسری از 
کارهایی که به من محول شده پاسخگو باشم، اگر خوب عمل نکنم 
مجلس می تواند بنده را استیضاح کند و نمره قبولی یا مردودی بدهد.

 طبق گفته جنابعالی یکی از موضوعاتی که در وزارت 
دادگستری به طور جدی پیگیری می شود "مبارزه با فساد" 
است. در رسیدگی به پرونده های فساد از جمله پرونده مه 
آفرید امیرخسروی شاهد بودیم که این پرونده بدون اطاله 
دادرسی به نتیجه رسید، حکم متهمان اصلی آن صادر و بعضا 
اجرا شد اما در مورد پرونده بابک زنجانی اطلاعات چندانی 
ارائه نمی شود. شما نیز به عنوان وزیر دادگستری بارها در 
مورد این پرونده مورد سوال قرار گرفته اید و پاسخ هایی 
هم که ارایه داده اید برای رسانه ها قانع کننده نبوده، چرا این 

اتفاق در مورد پرونده بابک زنجانی نیفتاد و نمی افتد؟
من پاسخگوی این سوال به عنوان مسئول نیستم. از دوستانی 
که مسئولند سوال کنید، جواب می دهند. اگر از من سوال شود در 
حدی که اطلاعات دارم پاسخ خواهم داد، ولی اطلاعات من دسته 
دوم است. از آنجا که مستقیما درگیر این موضوع نیستم اطلاعات 
دسته اول به شما منتقل نمی کنم. تفاوت پرونده های بابک زنجانی و 
سه هزار میلیاردی این است که در پرونده فساد بزرگ مالی عملیات 
در داخل انجام شد و متهمان این پرونده در داخل کشور بودند؛ البته 
بخش بسیار کوچکی از این اموال در مسیر داد و ستد از کشور خارج 
شده بود. همان دو سه موردی که خارج از کشورند مثل آقای خاوری 
مشکل پرونده است والا به پرونده 3 هزار میلیاردی به طور کامل 
رسیدگی شد. نکته دیگر این است که در پرونده سه هزار میلیاردی 
بخش زیادی از سوابق در اختیار سازمان بازرسی کل کشور بود. پس 
از آن که ال سی های جعلی هم شناسایی شد - البته بازرسی بانک 
صادرات این ال سی ها را معرفی و در اختیار سازمان بازرسی گذاشت 
- کارشناسان سازمان بازرسی به صورت متمرکز بر روی این پرونده 
کار کردند، همین امر سبب شد که پرونده زودتر رسیدگی شود.اما 
در پرونده بابک زنجانی چنین نیست، پیشینه ای از این پرونده در 
دسترس نیست و سازمانی مانند سازمان بازرسی به صورت متمرکز 
بر روی آن کار نکرده است. نکته مهمتر این است که عمده عملیات 
این پرونده در خارج از کشور صورت گرفته و عمده وجوه در خارج از 
کشور جابه جا شده است. مشکل ما در پرونده بابک زنجانی شناسایی 
متهم و عواملی که این اعمال مجرمانه را انجام داده اند، نیست، بلکه 
عمده مشکلات ما بازگشت وجوه رفته است، وگرنه عمده متهمان این 
پرونده شناسایی، دستگیر شده اند و برخی از آنها با قرار وثیقه آزادند.

 بارها در صحبت های خود مطرح کرده اید که بابک 
زنجانی همکاری لازم را برای بازگرداندن وجوه ندارد، در این 

راستا چه اقداماتی انجام شده است؟
به نظر شما اگر کسی مجرم است ولی همکاری نمی کند، چه 

باید کرد!

 باید به او زمان بدهیم؟
به نظر شما اگر این متهم را با عنوان اتهام افساد فی الارض در 

دادگاه به اعدام محکوم کنیم، مشکل حل خواهد شد.

 آقای پورمحمدی چندین بار بابک زنجانی بیان کرده 
که در فلان کشور پول دارد و زمانی که نماینده دادستانی 
برای صحت گفته های وی مراجعه کرده، متوجه شده که اصلا 

چنین چیزی نیست!
بله، درست است. به نظر شما با کسی که به ما اطلاعات غلط می 
دهد و همکاری لازم را ندارد، چه باید کرد؟ آیا با اعدام یا مجازات حبس 
ابد وجوه رفته زنده می شود! اکنون مساله اساسی در پرونده بابک 

زنجانی بازگشت حدود شش هزار میلیارد وجوه رفته به کشور است.

 در آن مقطع در دولت کسانی بودند که به بابک زنجانی 
انجام  به  موفق  وی  و  کردند  کمک  اقداماتش  انجام  برای 

یکسری امور شده است. چرا با آنها برخوردی نشد؟
کسانی که در دولت بودند و به وی کمک کرده اند، می گویند 
که ناآگاهانه پول را در اختیار وی قرار داده اند. آنها فکر می کردند که 
این کار راهی برای برون رفت از شرایط تحریم و ... است. فرض کنیم 
که همه آگاهانه این پول را داده اند و همه را محکوم کنیم، آیا پول 
ما زنده می شود؟ مسلما اگر به شدیدترین مجازات هم محکوم شوند 
پول ما زنده نمی شود. ناگفته نماند که پرونده بابک زنجانی مربوط 
به دولت قبلی است، دولت یازدهم و افراد این دولت در این پرونده و 
پرونده های بزرگی که تاکنون شناسایی شده اند، دخالتی نداشته اند، 
البته ما در این دولت معتقدیم که ابتدا باید تکلیف این پول مشخص 

شود. باید این وجوه بازگردد و سپس به متهمان آن رسیدگی شود.
نقطه مثبت پرونده سه هزار میلیاردی این بود که پولش به ملت 
برگشته است والا اگر فقط اجرای حکم اعدام بود و پول به ملت برنمی 
گشت، ما بدهکار بزرگ و از مسئولین ناموفق در این پرونده می بودیم. 
اکنون ما در حال جابه جایی پول ها و انتقال آن به طلبکاران هستیم. 
قوی ترین عملیات بازپرسی، پیگیری و نظارت قضایی با رفتار قابل 
دفاع در کمترین زمان ممکن در پرونده سه هزار میلیاردی انجام 
شد؛ البته ناگفته نماند که برای بازگرداندن آقای خاوری به کشور، 
درخواست خود را به کانادا ارایه داده ایم اما دولت کانادا انگیزه ای 
برای همکاری با ما ندارد. در حال حاضر کانادا به نیابت از انگلستان، 

امریکا و اسرائیل تندترین مواضع را علیه ما دارد.

 چه اقداماتی برای استرداد وجوه خارج از کشور در 
پرونده بابک زنجانی انجام شده است؟

دولت با تمام ظرفیت امکاناتش را در اختیار قوه قضاییه گذاشته 
است. اکنون پرونده در اختیار همکاران ما در دستگاه قضایی است. 
بازپرسان و قضات محترم، بانک مرکزی، وزارت نفت، وزارت امور 
خارجه و ... برای بازگشت وجوه همکاری می کنند. در دولت قبلی 
برای مبارزه با فساد بیشتر شعار داده می شد ولی اقدام موثری صورت 
نمی گرفت. شعارها نه تنها عملیاتی نشد بلکه مانع اجرای عملیات هم 
می شدند، حتی مانع کار ما در سازمان بازرسی و دیوان محاسبات نیز 
بودند. در دولت فعلی با نظم بیشتری مبارزه با فساد پیگیری می شود.

 مانند پرونده های رحیمی و مرتضوی!
پرونده زیاد بود.

 شما که عضو ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی هستید، 
چرا بیان می کنید که اطلاعات شما در پرونده های فساد 

اقتصادی دسته دوم است؟
اطلاعاتم در این پرونده ها دسته دوم است ولی در برخی از پرونده 

ها که شخصا حضور دارم، اطلاعاتم دسته اول است.

 به نظر شما تحریم در بروز مفاسد اقتصادی چه اندازه 
تاثیرگذار است؟ آیا می توان گفت که اکثر این مفاسد در 

زمان تحریم اتفاق افتاده است؟
نه این طور نیست، تحریم در مراودات جهانی اثر دارد. تحریم 

در زمینه صادرات و واردات کالاهای بزرگ از خارج است، تحریم 
زیرساخت ها و مناسبات اقتصادی، سرمایه گذاری و روابط بازرگانی 
را به مخاطره انداخته که مشکلات اساسی برای اقتصاد ایجاد کرده 
است، اما مفاسد اقتصادی بیشتر زمینه داخلی دارد مثلا موضوعاتی 
مانند گران فروشی و رشوه و ... همانطور که امیرالمومنین)ع( فرموده 
که کارهای بزرگ شما را از کارهای کوچک غافل نکند؛ این طور هم 
نیست که ما فقط مسئول کارهای بزرگ هستیم بلکه ما باید بدانیم 
که مشکل مردم کوچک و بزرگ ندارد. موضوع مفاسد و سلامت 
اداری موضوعی است که بسیار جدی است و بزرگ و کوچک ندارد. 
اگر به پرونده های بزرگ رسیدگی شود و به پرونده های کوچک 
رسیدگی نکنیم اشتباه فاحشی را انجام داده ایم. ما باید به مشکلات 
مردم برسیم و حل مشکلات آنها هم به انضباط ، اجرای قانون و 
نظارت صحیح بستگی دارد. چگونه؟ امروز در دنیا دولت الکترونیک 
حتی جلوتر از آن دولت موبایل - موبیلیتی - ساز و کار مبارزه با فساد 
را مطرح کرده است. ما باید در جلوگیری از بروز مفاسد در کشور نه 
فقط در سطوح عالی بلکه در سطوح پایین اجتماعی دقت و مراقبت 

لازم را انجام دهیم که دولت در این زمینه بسیار انگیزه دارد.
متاسفانه در بحث گمرک ما شاهد ورود اجناس خارجی در کشور 
هستیم که بدون پرداخت عوارض گمرکی وارد کشور می شوند. این 
اجناس با قیمت پایین وارد بازار کشورمان می شود و تولیدات داخلی 
ما را ناکام می کند. این مشکل را باید با سیستم گمرک حل کنیم. 
خوشبختانه چند سال است که بعضی از نخبگان کشورمان طرح 
خوبی را در زمینه گمرک ارایه داده اند. الحمدلله گمرک از یک سامانه 
بسیار پیشرفته و کم عیب برخوردار شده است. در نظام مالیاتی هم 
به این نحو پیش رفته ایم و به سرعت فشار می آوریم تا گام های 

اساسی برداشته شود.
اکنون سامانه ثبتی کاداستر را داریم و ضبط و گردش الکترونیک 
را انجام می دهیم؛ البته خدمات بانکی و گردش اطلاعاتی ما باید 
کامل شود. اگر کسی پول ندارد باید تسهیلات نگیرد و اگر کسی پول 
دارد باید عوارض، مالیات و بیمه را پرداخت کند. ما به دنبال تشکیل 
پرونده و بگیر و ببند نیستیم. ما باید بتوانیم زیرساخت ها و گلوگاه ها را 
خوب مدیریت کنیم. شاید به همین دلیل است که در دولت جدید 
کمتر شاهد بروز فسادی بوده ایم و با قاطعیت می گویم که تاکنون 
شاهد پرونده های فساد بزرگ در دولت یازدهم نبوده ایم. هر پرونده 
ای که بوده مربوط به گذشته است. ما اکنون نظارت های لازم را 
داریم و تلاش می کنیم تا نظارت هایمان سیستمی شود و انشاءالله 

فسادهای بزرگ تکرار نشود و فسادهای کوچک نیز کاهش یابد.

 از آنجا که جنابعالی دارای شخصیت حقیقی و حقوقی 
در دولت هستید، نظرتان در زمینه شبکه های اجتماعی و 

بحث فیلترینگ چیست؟
دولت مواضع خود را در این زمینه اعلام کرده است. ما با آنچه 
که خلاف امنیت، اخلاق و منافع مان باشد و در داخل و خارج تولید 
شود، مبارزه می کنیم و جلوی آن را می گیریم. شبکه های اجتماعی 
و وسایل ارتباطی ذو وجوهند. یکسری منافع گسترده ای دارند و 
یکسری مضراتی؛ ما باید تلاش کنیم جلوی مضرات آن را بگیریم 
و از منافع این شبکه ها که در اختیارمان است، استفاده کنیم. ما 
جلساتی را در دولت، شورای عالی فضای مجازی و هیات تعیین 
مصادیق مجرمانه داشتیم و به این نتیجه رسیدیم تا آنجایی که می 
توانیم جلوی فایل ها و صفحه هایی که خلاف امنیت و اخلاق اند را 
بگیریم ولی جلوی شبکه ها را حتی الامکان نگیریم؛ البته ما به این 
بسنده نمی کنیم و توان فیلترینگ خود را در جایی که خلاف منافع 
ملی و امنیت ملی باشد به کار می بریم و جدی آن را دنبال می کنیم.

درصددیم خدماتی را که شهروندانمان می خواهند با تکنیک 
داخلی و برخورداری از مزایای داخلی تولید کنیم؛ یعنی با نرم افزار و 
سرور داخلی شبکه اجتماعی بومی ایجاد کنیم. ما باید شهروندان را 
تشویق کنیم تا از شبکه و جستجوگرهای داخلی استفاده کنند. دولت 
حمایت های لازم را در این زمینه دارد. شما رسانه ها می توانید بر 
روی سایت خود یک قسمت را به عنوان تبلیغات در زمینه ارزیابی 
شبکه های داخلی قرار دهید تا ما بتوانیم مشکلات آنها را رفع کنیم. 
متاسفانه ما بسیاری از مسایل را سیاسی - اصلاح طلب، اصولگرا، 
راست و چپ - می کنیم؛ من سیاسی بودن امور را نفی نمی کنم اما 

یک چیزهایی ملی است و برای همه باید اهمیت داشته باشد.

 متاسفانه در اذهان عمومی این دیدگاه غلط و اشتباه به 
وجود آمده که اطلاعات مردم در شبکه های داخلی کنترل 

می شود.
واقعا جای ایراد است که مردم ما بر کنترل داخلی کشور وسواس 
دارند و نسبت به کنترل جهانی بی تفاوت اند. چگونه است که 
دشمنان، رقبا و مخالفین باید جزییات اطلاعات ما را داشته باشند! ما 
حرف می زنیم، دیگران می بینند تازه دشمن هم است و سوءاستفاده 
می کند؛ بنابراین مهمترین مساله این است که باید خدماتی ارایه 
دهیم که جذابیت داشته باشد و جوابگوی نیازهای داخلی مان باشد.

 ارزیابی شما از فضای انتخابات آتی با توجه به اظهارات 
اخیر رییس جمهور مبنی بر اینکه انتخابات باید سالم و شفاف 

باشد، چیست؟
مقایسه دولت گذشته و کنونی درست نیست. دولت یازدهم مُصر 
است که یک انتخابات شفاف، آزاد و فراگیر با رعایت مقررات قانون در 
کشور داشته باشیم و حق مردم ضایع نشود، البته این طور نیست که 
اعضای دولت اگر عضو یک حزبی هستند نباید در آن حزب شرکت 
کنند. برخی از افراد این سخنان را نگویند و تکرار نکنند که فلانی 
فلان حرف را زد. آیا اعضای دولت نباید حرف بزنند و باید سکوت 

کنند؟ این چه حرفی است.
نباید از امکانات دولتی برای انتخابات استفاده شود. پول دولت را 
در این زمینه توزیع نکنیم و یارانه برای انتخابات ندهیم. آن زمانی که 
یارانه های هنگفت را برای انتخابات بالا و پایین می کردیم، حساسیت 
کم نشان می دادیم، حالا که می خواهیم تصمیم بگیریم و یارانه 
ندهیم، گفته می شود که تصمیم انتخاباتی است. واقعا ظلم است 
که این حرف ها زده شود. دولت هیچ چشم داشتی برای تصمیم 
گیری در مورد یارانه ندارد؛ چرا در حق دولت ظلم می کنید؟ البته در 
دولت نظرات متفاوتی وجود دارد و برخی معتقدند که تمام یارانه ها 
باید قطع شود و برخی نیز بر این عقیده اند که باید به بخشی از افراد 
جامعه - مشمولین کمیته امداد و بهزیستی - یارانه داده شود. باید 
نظرات را جمع بندی کنیم. مضرات و منافع آن را در کنار هم قرار 
دهیم. چرا زمانی که دولت از مردم تقاضا کرد کسانی که استطاعت 
مالی دارند از دریافت یارانه انصراف دهند، کسی همکاری نکرد؟ من 
معتقدم که غیر از مشمولین کمیته امداد و بهزیستی کسی نباید 
یارانه بگیرد ولی به رای دولت احترام می گذارم. در دولت گرایش های 
مختلفی وجود دارد و برخی اصولگرا هستند بالطبع مایلند که 
اصولگرایان در انتخابات پیروز شوند. آیا کسی می تواند او را نسبت به 
این موضوع متهم کند؟ مسلما اصلاح طلبان می خواهند گرایش آنها و 
دولت که گرایش اعتدالی دارد می خواهد معتدلین به پیروزی برسند.

 نظر شما درباره این دیدگاه دبیر شورای نگهبان مبنی 
بر اینکه "دولتی ها گرایش های خود را نباید اعلام کنند"، 

چیست؟
این موضوعی اختلافی است. مطلبی که شما گفتید نظر برخی 
افراد است. بنده معتقدم که اشکالی ندارد مواضع انتخاباتی اعلام شود. 
مگر ایرادی دارد که گرایش دولت که اعتدالی است اعلام شود. دولت 
عملیات سیاسی انتخاباتی انجام نمی دهد، دولت بما هو دولت از 
امکانات و ابزار دولتی استفاده نمی کند؛ چرا فضا را بسته می کنیم و 
اجازه نمی دهیم کسی حرفش را بزند. در کجای قانون آمده که این 
موضوع خلاف است. آنچه که خلاف است این است که "دولت بما 
هو دولت" حق ندارد درانتخابات اعمال نفوذ کند. ما باید در مرز قانون 

و مُر قانون حرکت کنیم.

 شنیده شده که قرار است تغییر و تحولاتی در دولت 
صورت گیرد، آیا این بحث جدی است؟

خیر، این بحث جدی نیست. شما رسانه ها این شایعات را پخش 
می کنید. خودتان می گویید که "بر اساس شنیده ها". خوب ما هم 
می شنویم و به دیگری می گوییم که قرار است فلانی عوض شود، در 

هر حال بنده خبری از تغییر ندارم. 

وزیر دادگستری:

اعدم بابک زنجانی مشکلی را حل نمی کند
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بهترين پندآموز براى تو دنياست، اگر از دگرگونى 
حالاتى كه به تو نشان مى دهد و از جدايى و 
پراكندگى اى كه به تو اعلام مى كند، پند گيرى.

سه شنبه - بیست و ششم خرداد ماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3745 روزنامه

احتمال ایجاد محدودیت در تلگرام
ــبکه هایی که از محتوا یا  ــاوری اطلاعات تأکید کرد برای ش گفت�ه می ش�ود: وزیر ارتباطات و فن
ــور استفاده کرده و یا نسبت به ترویج مسائل غیراخلاقی  ــتیکرهایی در قالب توهین به مقامات کش اس
مبادرت می کنند براساس قانون محدودیت اعمال می کنیم. اگر چه واعظي نامي از شبکه موبایلي خاصي 
نبرده است اما به نظر مي رسد، اشاره او بیشتر معطوف به شبکه تلگرام باشد. در روزهاي گذشته استیکر ها 
ــي روز با محور برخي چهره ها و مسئولان در این  ــان هاي گرافیکي متعددي در موضوعات سیاس و نش
شبکه رواج پیده کرده است. همچنین ساده شدن ساخت این استیکر ها باعث شده عده اي با سود جویي 
از عکس کاربران عادي در پروفایل شان، استیکر هایي تولید کرده و در این شبکه منتشر کنند. به همین 
دلیل پیغام هاي هشدار دهنده اي مبني بر حذف عکس پروفایل کاربران باهدف جلوگیري از ساخت این 

استیکر ها در حال پخش شدن بین کاربران است.

احتمال قصاص قاتل شهید خلیلی طی چند روز آینده
گفته می شود: وکیل مدافع اولیای دم شهید علی خلیلی درباره آخرین وضعیت اجرای حکم قصاص 
قاتل طلبه ناهی از منکر گفت: تمامی مقدمات اجرای حکم آماده است و احتمالاً در چند روز آینده، حکم 
اجرا می شود. حامد صفری، در خصوص آخرین وضعیت پرونده قاتل شهید خلیلی که اخیراً پس از تأیید 
حکم قصاص از سوی دیوان عالی کشور به اجرای احکام ارسال شده است، اظهار کرد: همه مقدمات اجرای 

حکم آماده است و منتظر استیذان حکم هستیم.

ممنوع التصویری رئیس دولت اصلاحات به دستور دادستانی است
گفته می شود: حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی در پاسخ به اینکه گفته می شود، 
وی اعلام کرده ممنوع التصویری و ممنوع البیانی رئیس دولت اصلاحات براساس مصوبه شورای عالی 
امنیت ملی صورت گرفته است، عنوان کرد: قبلاً نیز در این  باره سؤال شده بود که گفتم: این تصمیم بر 
اساس مصوبه شورای عالی امنیت ملی نیست و به دستور دادستانی است. معاون اول قوه قضاییه اضافه 
کرد: دادستانی بر اساس وظایف ذاتی خود اقدام کرده و تا زمانی که این دستور دادستان به قوت خود باقی 

باشد، هر کس مخالفت کند، برخورد می شود.

توصیه ارشادی به شجریان
گفته می شود: حسین نوش آبادی در نشست خبری در بوشهر در پاسخ به سؤالی در مورد اینکه 
چه زمانی شجریان مجوز اجرا در ایران می گیرد، اظهار داشت: شجریان دو بعد هنری و سیاسی دارد که 
بعد هنری وی کاملا مورد پذیرش دولت و مردم و فعالان حوزه فرهنگ و هنر کشور است، یک بعد دیگر 
ایشان مسائل حکومتی و امنیتی و بحث هایی است که ایشان واقف هستند و دوست داریم تلاش کنند 
برخی موانع رفع و برخی اشتباهات گذشته اصلاح و جبران شود تا مجدداً به عرصه موسیقی و هنر کشور 

بازگردند و امیدواریم هرچه زودتر این مسائل حاشیه ای حل شود.

درخواست مهدی هاشمی از قوه قضاییه
گفته می شود: وکیل مدافع مهدی هاشمی از تصمیم موکلش مبنی بر ارائه لایحه اعمال ماده 
ــتگاه قضا خبر داد. سید محمود علیزاده طباطبایی گفت: حکم صادره شده برای  18 به رییس دس
ــرع است و به همین خاطر تصمیم به تقاضای اعمال ماده 18 گرفتیم. وکیل  موکلم خلاف بین ش
ــتیم و طی  ــمی اضافه کرد: در حال تنظیم لایحه تقاضای اعمال ماده 18 هس مدافع مهدی هاش
روزهای آینده تقدیم رییس دستگاه قضا خواهیم کرد و دلایل محکمی هم مبنی بر خلاف بین شرع 

بودن حکم صادره داریم.

انتقاد ترکان از پست گرفتن »مجاهدان شنبه«
گفته می شود: مشاور ارشد رئیس جمهور گفت: اینکه برخی می خواهند خود را یاران اصلی دولت 
برای پست گرفتن معرفی کنند، برای ما قابل قبول نیست و نباید عده ای از مجاهدان شنبه که پس از 

انتخابات به رئیس جمهور می پیوندند، پست و مقام بگیرند.

تمام ماشین حریم شخصی نیست
گفته می شود: صادقی معاون قوه قضائیه تبیین و تعریف صحیح حریم خصوصی و عمومی در این 
برخوردها را مهم برشمرد و افزود: به طور مثال بعضی ها به غلط می گفتند کل ماشین حریم خصوصی 
است، ولی درست آن است که آن بخشی از خودرو که نمایان است و در معابر دیده می شود جز حریم 
عمومی حساب می شود و آن بخش هایی که خود به خود مخفی است مثل داشبورد یا صندوق عقب 
حریم خصوصی محسوب می شود و پلیس یا همکاران قضایی اگر تخلف مشهودی را در خودرو ها دیدند 

باید جلوگیری و برخورد کنند و اگر مشهود و مشاهده پذیر نبود، نباید تجسس کنند.

شکایت لاریجانی از احمدی نژاد به قوه قضاییه رفت
گفته می شود: رییس کمیسیون اصل 90 مجلس درباره شکایت رییس مجلس شورای اسلامی از 
محمود احمدی نژاد گفت: هیات رییسه مجلس این پرونده را برای رسیدگی به قوه قضاییه ارسال کرده 
است. محمدعلی پورمختار درباره رسیدگی به برخی شکایات درباره انتخابات شورای شهرها و روستاها 
نیز افزود: کمیسیون اصل 90 درباره پرونده های تخلف انتخابات شهر و روستا از جمله پرونده شهر کرج 

رسیدگی و استعلامات مختلف را دریافت کرده است.

حکمرانی شیخ عربستانی بر بازار روغن ایران
گفته می ش�ود: تازه ترین اسناد رسیده به تابناک اقتصادی از حکمرانی شیخ »مامون فالح سعید 
الداود« عربستانی و دوستانش بر بازار روغن ایران حکایت دارد به طوری اگر این گروه به دلایل سیاسی 
یا حفظ منافع ملی کشور خود و همچنین به زردی گراییدن روابط اقتصادی و سیاسی نتواند بازار ایران 
را تامین کند و در صورت بی توجهی و سهل انگاری دستگاه های ذیربط، دچار بن بست تامین کالا در این 

بازار خواهیم شد.

سخنرانی زیباکلام در دقیقه 90 لغو شد
گفته می شود: صادق زیباکلام گفت که سخنرانی اش به مناسبت سالگرد انتخابات ریاست جمهوری 
یازدهم لغو شده است.به گزارش خبرآنلاین، این استاد دانشگاه تهران در گفت وگویی کوتاه اظهار کرد: 
در دقیقه نود، شورای تأمین شهرستان دلیجان سخنرانی من را که قرار بود از ساعت 18 تا 20 در سالن 
اجتمالات هلال احمر برگزار شود، لغو کرد.زیباکلام خاطرنشان کرد: این اقدام در حالی صورت گرفت که 

سالن سخنرانی پر از جمعیت شده بود.

آخرین خبر از اختلاس در صندوق رفاه دانشجویان
گفته می شود: رییس سازمان امور دانشجویان وزارت علوم با اشاره به اختلاس 32 میلیاردی صندوق 
رفاه دانشجویان در دولت گذشته گفت: این پرونده در قوه قضاییه در حال رسیدگی است و نتیجه آن 
از سوی قوه قضاییه اعلام می شود. دکتر مجتبی صدیقی در مراسم بدرقه کاروان اعزامی به رقابت های 
بیست وهشتمین یونیورسیاد ورزشی دانشجویان جهان و در جمع خبرنگاران با بیان اینکه این مساله به 
دادگاه رسیده و در حال بررسی است، اظهار کرد: چندین پرونده وجود دارد که تک تک در حال بررسی 
است و پس از بررسی نتایج آن اعلام می شود. وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه گفته می شود رییس 
اسبق صندوق در کمیسیون آموزش حضور پیدا کرده، گفت: رییس اسبق صندوق در جلسه حضور پیدا 

یافت و مسائلی را مطرح کرد، بنابراین قوه قضاییه وارد کار شد.

افزایش 130 درصدی تعرفه تلفن ثابت
گفته می شود: سیدمصطفی سیدهاشمی رئیس هیأت مدیره شرکت مخابرات ایران با تایید خبر 
پیشنهاد افزایش 130 درصدی تعرفه تلفن ثابت، گفت: مخابرات درخواست افزایش هر دقیقه مکالمه 
ثابت داخل استانی از 30 ریال به 70 ریال و مکالمه ثابت خارج استانی از 33 تومان به 35 تومان را رسما 

ارائه کرده است.

   
نامحرمانه

با هدایت دانش آموزان مستعد و توانا به شاخه فنی و حرفه ای 
کشور در پیشرفت کشورمان سهیم باشیم . در این راستا

 هنرستان غیردولتی خواجه 
نصرالدین طوسی

 از دانش آموزان سال دوم در رشته های  
حسابداری –  معماری- کامپیوتر 

 در سال 95-94 ثبت نام بعمل می آورد.
آدرس: انتهای خیابان دورشهر  - بلوار سمیه 
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رئیس پلیس آگاهي استان قم از دستگیري زنی به 
اتهام کلاهبرداري 25 میلیارد ریالي از زائران عتبات 
عالیات با شگرد اعزام به مبلغ پایین تر از قیمت واقعي 

خبر داد. 
به گزارش پایگاه خبری پلیس، سرهنگ مهدي قدمي 
در تشریح این خبر افزود: با اعلام شکایت یکي از شهروندان 
مبني بر کلاهبرداري فردي، از متقاضیان اعزام به عتبات 
عالیات با شیوه ثبت نام با مبلغي پایین تر از قیمت سازمان 
حج و زیارت، موضوع در دستور کار تیم مجربي از ماموران 

پلیس آگاهي استان قرار گرفت . 
وي ادامه داد:با بررسي هاي به عمل آمده مشخص شد 
خانمي از سال 1389 تا کنون در زمینه اعزام تورهاي زیارتي 
و سیاحتي در یکي از استان هاي همجوار با قیمتي کمتر از 
قیمت واقعي سازمان حج و زیارت فعالیت داشته و تعدادي از 
هموطنان را نیز اعزام و با این روش متقلبانه اعتماد متقاضیان 
بیشتري را جلب کرده است. رئیس پلیس آگاهي استان 
اظهار داشت: با انجام تحقیقات گسترده محل هاي احتمالي 
تردد و مخفیگاه متهم شناسایي شد و سرانجام وي در اقدامي 
ضربتي در شهرستان تهران دستگیر و به پلیس آگاهي استان 
قم منتقل شد. سرهنگ قدمي افزود: متهم با اعتراف صریح به 
اتهامات خود به کلاهبرداري از 1500 نفر با مبلغي در حدود 

25 میلیارد ریال اقرار کرد. 
رئیس پلیس آگاهي استان با هشدار به متقاضیان اعزام به 
عتبات عالیات افزود: شهروندان فریب این گونه افراد را نخورند 
و طبق موازین سازمان حج و زیارت در خصوص سفرهاي 
زیارتي اقدام کنند تا زمینه براي کلاهبرداري این گونه افراد 

فراهم نشود.

اعتراف سارق داخل خودرو
 به ۴0 فقره سرقت در قم

رئیس پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي استان قم در 
بخش دیگری از سخنان خود از دستگیري یک سارق داخل 

خودرو با 40 فقره سرقت خبر داد. 
قدمی افزود: در پي چندین فقره سرقت داخل خودرو 
در این استان موضوع در دستور کار ماموران آگاهي استان 

قرار گرفت. 
با  متهم  داد:  ادامه  این خبر  از  اعلام جزئیاتي  با  وي 
پرسه زني در شهر، پس از انتخاب خودروهاي مورد نظر 
در فرصتي مناسب از طریق تخریب شیشه، اموالي که در 
اینگونه خودروها رویت مي کرده سرقت و بلافاصله متواري 

مي شده است. 
رئیس پلیس آگاهي استان قم سپس به اقدامات گسترده 
براي شناسایي نامبرده اشاره کرد و افزود: مأموران آگاهي 
استان با تلاش شبانه روزي و انجام یک سري اقدامات پلیسي 

نهایتاً متهم را شناسایي و دستگیر کردند. 
وي افزود: نامبرده پس از انتقال به پلیس آگاهي در ابتدا 
منکر هرگونه سرقت بود اما در تحقیقات تکمیلي با توجه به 
شواهد و قرائن موجود به ناچار لب به اعتراف گشود و به 40 

فقره سرقت داخل خودرو اعتراف کرد.
سرهنگ قدمي با بیان اینکه وي سابقه دار و اعتیاد شدید 
به موادمخدر شیشه دارد و در مدت 6 ماهي که از زندان آزاد 
شده این سرقت ها را انجام داده است، گفت: نامبرده غیر 
بومي و ساکن یکي از استان هاي همجوار است و سابقه پنج 

فقره کیف قاپي در قم دارد. 
رئیس پلیس آگاهي استان قم با تاکید بر اینکه شهروندان 

از گذاشتن هرگونه وسایلي از قبیل تلفن همراه، اسناد، 
شناسنامه، پول نقد و ... بر روي صندلي خودرو خودداري 
کنند، در خصوص پیشگیري از کیف قاپي نیز توصیه کرد: 
هنگام تردد در معابر اگر کیف دستي با خود حمل مي کنند 
آن را در طرفي که دیوار و یا جوي آب قرار دارد حمل کرده 

تا از سرقت پیشگیري شود. 
مالخران، سهامداران چرخه سرقت

رئیس پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي استان قم در ادامه 
سخنان خود با اشاره به دستگیري سارق زیورآلات کودکان و 
اعتراف وي به 120 فقره سرقت در قم، گفت: مالخران اموال 

مسروقه سهم عمده اي در چرخه سرقت دارند. 
وی افزود: سارق براي اعمال مجرمانه خود با یک دستگاه 
موتورسیکلت در ساعات بعدازظهر با پرسه زني در کوچه 
هاي خلوت طعمه هاي خود را انتخاب و در فرصتي مناسب 

طلاجات آن ها را سرقت مي کرده است. 
قدمی گفت: با توجه به حساسیت موضوع، تیم هاي 
تخصصي پلیس آگاهي شناسایي و دستگیري متهم را در 
دستور کار خود قرار دادند و با همکاري مردم و اطلاعاتي 
که شهروندان در اختیار مأموران آگاهي استان قرار دادند در 

نهایت وي دستگیر شد. 
رئیس پلیس آگاهي استان با اعلام اینکه نامبرده فردي 
31 ساله، متأهل و خود نیز داراي دختري 4 ساله است، 
اضافه کرد: وي فردي سابقه دار و اعتیاد به مواد مخدر دارد، 
قبلاً نیز با این عنوان جرم چند سالي در زندان بوده اما پس 
از آزادي دوباره اقدام به سرقت طلاجات کودکان کرده است. 
وي افزود: متهم براي تامین مخارج اعتیاد خود اقدام به 
سرقت مي کرده است. سرهنگ قدمي در ادامه با اشاره به 
اعتراف وي به 120 فقره سرقت طلاجات کودکان،  گفت: 
براي  تلاش  و  شناسایي  مالباختگان  از  نفر  تاکنون 75 

شناسایي سایر مالباختگان همچنان ادامه دارد. 
رئیس پلیس آگاهي استان سپس با ابراز نگراني از بي 
توجهي برخي والدین به هشدارهاي مکرر پلیس ، غفلت 
والدین را به عنوان عامل اصلي اینگونه سرقت ها برشمرد 
و تاکیدکرد: شهروندان فرزندان خود را تنها در کوچه و معابر 
رها نکنند و به آن ها بیاموزند که از گرفتن مواد غذایي از افراد 

غریبه خودداري کنند . 
وي در ادامه با اشاره به دستگیري 9 مالخر در این رابطه، 
تصریح کرد: مالخران سهم عمده اي در چرخه سرقت دارند 
و نخریدن مال مسروقه چرخه سرقت را متوقف خواهد کرد. 
سرهنگ قدمي توصیه کرد: شهروندان به محض مشاهده 
افراد مشکوکي که در ساعات خلوت در کوچه ها در حال 
تردد هستند با پلیس 110 تماس گرفته و مشخصات آن 
ها را اعلام کنند و صنف طلافروشان نیز به محض مشاهده 
افرادي که قصد فروش اموالي بدون فاکتور دارند به پلیس 
110 و یا ستاد خبري پلیس آگاهي با شماره تلفن 3134 

اطلاع دهند. 

رئیس پلیس آگاهی استان خبر داد:

دستگیری زنی به اتهام کلاهبرداری از 1500 نفر
اخبار

 فرمانده انتظامي استان قم اعلام کرد:

کلانتري ها پیشاني و خط مقدم 
مبارزه با ناهنجاري هاي اجتماعي

 فرمانده انتظامي استان قم با اشاره به ایمان و اقتدار مأموران نیروي 
انتظامي، گفت: کلانتري ها پیشاني و خط مقدم مبارزه با ناهنجاري هاي 

اجتماعي هستند. 
سردار کاظم مجتبایي در جمع معاونان و روساي پلیس هاي تخصصي این 
فرماندهي با اشاره به فرارسیدن ماه مبارک اظهارداشت: عده اي آن را به خوبي 
درک نمي کنند و به دلیل گرسنگي، تشنگي و محدودیت هایي که در این ماه 
برایشان ایجاد مي شود ، تحمل لازم را نداشته و این افراد تک بعدي بوده و تنها 
دنبال دنیاي خود هستند. وي با اشاره به اینکه اگر ماه رمضان خوب درک شود، 
"درگاه بهشت" خواهد بود، خاطرنشان کرد: انسان هاي روزه دار مومناني هستند 
که به فکر آخرت خود بوده و با درک درست ماه ضیافت، آن را محوري براي 

رسیدن به آخرت خود قرار مي دهند. 
سردار مجتبایي در بخش دیگري از سخنان خود کارکنان کلانتري ها و 
پاسگاه ها را به عنوان مجاهدان واقعي في سبیل الله نام برد و تصریح کرد: این 
مجموعه ها ایمان، اقتدار، شجاعت، دفاع از مظلوم در مبارزه با مفاسد و ناهنجاري 
هاي اجتماعي در کارکنانشان موج مي زند . وي گفت: درست است که مجموعه 
نیروي انتظامي در خدمت نظام و کشور است، اما پیشاني و خط مقدم مبارزه 
کلانتري ها و پاسگاه ها هستند. فرمانده انتظامي استان قم گفت: مجاهدان ولایت 

پذیر بوده و سستي و ضعف در کارشان مشاهده نمي شود.

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان تاکید کرد:

برخورد قاطع پلیس 
با تظاهر به روزه خواري

پلیس  استان قم، گفت:  انتظامي  فرماندهي  اجتماعي  معاون 
استان در ماه مبارک رمضان با روزه خواري در ملاء عام، قاطعانه 

برخورد مي کند. 
 سرهنگ احمد صادقي با اشاره به تدابیر ناجا در ماه مبارک رمضان و مقابله 
با تظاهر به روزه خواري و نیز واحدهاي صنفي متخلف در این زمینه، توصیه 

هایي را به متصدیان این واحدها و عموم شهروندان ارائه داد. 
وي اظهار داشت: تمام واحدهاي صنفي مسافرپذیر براساس طرح زمان 
بندي فعالیت ابلاغي از سوي اداره نظارت بر اماکن عمومي این فرماندهي، 
ملزم به فعالیت بوده، ضمن اینکه رعایت استتار کامل و پرهیز از تظاهر به 

روزه خواري الزامي است و در صورت تخلف واحد صنفي پلمپ خواهد شد. 
معاون اجتماعي فرماندهي انتظامي استان افزود: واحدهاي صنفي جگرکي، 
آبمیوه و بستني، ساندویچي، پیتزا و کبابي ملزم به تعطیلي کامل تا نیم ساعت 
قبل از اذان مغرب بوده و در صورت فعالیت نسبت به پلمپ واحد صنفي اقدام 
خواهد شد. سرهنگ صادقي اضافه کرد: کافي شاپ ها و رستوران هاي داخل 
هتل ها و مراکز اقامتي ملزم به رعایت استتار کامل بوده و در ضمن حق 

پذیرش مشتریان خارج از مسافران همان هتل را نخواهند داشت. 
وي خاطرنشان کرد: هرگونه تظاهر به روزه خواري در هریک از واحد هاي 
صنفي توسط متصدیان یا مراجعان ممنوع و در صورت مشاهده واحد صنفي 

پلمپ خواهد شد. 
معاون اجتماعي فرماندهي انتظامي استان تصریح کرد: براساس مصوبه 
کمیسیون نظارت شهرستان کلیه اغذیه فروشي ها، آبمیوه و بستني، جگرکي 
و کبابي صرفاً در ایام ماه مبارک رمضان مجاز به فعالیت تا یک ساعت قبل 
از سحر مي باشند. سرهنگ صادقي ادامه داد: دکه ها و مراکز پذیرائي داخل 
پایانه هاي مسافربري ملزم به رعایت استتار کامل و پرهیز از تظاهر به روزه 
خواري بوده و در صورت تخلف نسبت به پلمپ واحد صنفي اقدام خواهد شد. 
وي گفت: هیچ یک از قهوه خانه ها و سفره خانه هاي سطح شهر حق 
فعالیت در طول روز را نداشته و در صورت مشاهده واحد صنفي تا پایان ماه 
مبارک رمضان پلمپ خواهد شد. معاون اجتماعي فرماندهي انتظامي استان 
گفت: تمام صنوف خدماتي که قصد ارائه خدمات در طول ماه مبارک رمضان 
دارند، صرفاً مجاز به فعالیت با مجوز اداره نظارت بر اماکن عمومي بوده و در 

غیر اینصورت از فعالیت آن ها ممانعت خواهد شد. 
وي عنوان داشت: سوپر مارکت ها و خواربارفروشي ها صرفاً مجاز به ارائه 
مواد خوراکي به صورت بیرون بر بوده و حق پذیرش مشتري و سرو مواد 

خوراکي و یا نوشیدني تا قبل از اذان مغرب را ندارند. 
و  صنفي  واحدهاي  متصدیان  از  کرد:  خاطرنشان  صادقي  سرهنگ 
شهروندان انتظار داریم همچون سال هاي گذشته همکاري لازم را داشته 

باشند و پلیس را در انجام هرچه بهتر وظایف خود یاري کنند.

طرح تابستانی نشاط معنوی 
دانش  فراغت  اوقات  ایام  ویژه 
آموزان، روز دوشنبه طی آیینی 
با حضور استاندار قم در امامزاده 

جعفر شهید)ع( قم آغاز شد.
اوقات فراغت بهترین فرصت 
برای تربیت دینی و اسلامی 

نسل جوان است
مراسم  این  در  قم  استاندار 
طی سخنانی گفت: اوقات فراغت 
بهترین فرصت برای تربیت دینی 

و اسلامی نسل جوان است.
والمسلمین  الاسلام  حجت 
محمد صادق صالحی منش  اظهار 
داشت: نسل جوان باید قدر اوقات 
در  آن  از  و  بداند  را  خود  فراغت 

جهت ارتقای اخلاقی، معنوی و همچنین علمی خویش به 
بهترین شکل ممکن استفاده کند.

این طرح  برگزاری  اندرکاران  از دست  تقدیر  با  وی 
های فرهنگی، تصریح کرد: حضور جوانان در طرح های 
اوقات فراغت که از طرف نهادهای مختلف فرهنگی تهیه 
و تدارک دیده شده است، موجب می شود تا آنها دوران 
را در فضاهای معنوی و سالم  از تحصیل خود  فراغت 

سپری کند.
از والدین به خاطر  با قدردانی  استاندار قم همچنین 
فرستادن فرزندان خود به کلاس ها و برنامه های فرهنگی 
در فصل تابستان، اظهار داشت: والدین باید از همان سنین 
کودکی و نوجوانی مراقب تربیت صحیح فرزندان خود باشند، 

لذا حضور دانش آموزان در برنامه های اوقات فراغت نشان می 
دهد که والدین آنها نسبت به تربیتشان تا چه اندازه دغدغه 

و اهتمام دارند.
صالحی منش همچنین با تاکید بر حضور منظم و با شور 
و اشتیاق نسل جوان در کلاس های قرآن و احکام، اظهار 
داشت: بدون شک حضور نسل جدید و نو پا در این کلاس ها 
و همت و تلاش همه جانبه برای رشد اخلاقی و معنوی آنها 
زمینه ساز ظهور و بروز نسلی سالم و توانمند در همه زمینه 

ها را از هم اکنون رقم خواهد زد.
اجرای طرح نشاط معنوی 

در 19 امامزاده در قم
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم نیز در حاشیه 
این آیین در گفت و گو با خبرنگاران، اظهار داشت: این طرح 

در قم همانند سایر استان های کشور 
همزمان با طرح ضیافت الهی در 19 
برگزار  استان  متبرکه  بقاع  و  امامزاده 

می شود.
اسماعیل  سید  الاسلام  حجت 
چگونگی  تبیین  در  مقدم  حسینی 
این طرح، اظهار داشت: طرح ضیافت 
الهی متشکل از ویژه برنامه های ماه 
های  جلسه  جمله  از  رمضان  مبارک 
اخلاقی  مسائل  و  احکام  بیان  قرآن، 
امام  برپایی جشن میلاد  و همچنین 
حسن مجتبی)ع( و احیای لیالی پر خیر 

و برکت قدر در بقاع شاخص است.
از طرح  این طرح  اضافه کرد:  وی 
امور  و  اوقاف  سازمان  فرهنگی  های 
ایام  طول  در  که  است  کشور  خیریه 
اوقات فراغت دانش آموزان همزمان با بقاع متبرکه کشور در 

قم نیز در سطوح متفاوت اجرا می شود.
حسینی با بیان اینکه 40 مبلغ اعزامی و 30 مبلغ بومی 
اداره کل اوقاف استان را در برگزاری این دو طرح یاری می 
کنند، افزود: امسال بیش از دو هزار دانش آموز در این طرح 
شرکت می کنند که این ظرفیت تقریبا 2.5 برابر ظرفیت 

سال گذشته محسوب می شود. 
طرح های ضیافت الهی و نشاط معنوی از طرح های 
فرهنگی سازمان اوقاف و امور خیریه کشور است که در طول 
ایام ماه مبارک رمضان و همچنین فصل تابستان در بقاع 
متبرکه کشور و استان قم ویژه دانش آموزان و جوانان برگزار 

می شود.

با حضور استاندار قم آغاز شد:

طرح نشاط معنوی اوقاف در قم


